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SINDIKATI 
O POMOČI 

RUDARJEM!
Elementarna nesreča, ki je zadela rudnik rjavega premoga v Ka- 

^arici je na Dolenjskem že sprožila nekatere solidarnostne akcije.
a pobudo medobčinskega sveta Zveze sindikatov in medobčin- 

skega odbora gospodarske zbornice za Dolenjsko so se že sešli 
občinski sveti zveze sindikatov v vseh štirih dolenjskih občinah na 
črednih sejah. Sklenili so, da bodo sindikalne organizacije na Do
bskem takoj začele akcijo za pomoč rudarjem.

Člani obeh medobčinskih 
Otganov so dali pobudo, naj bi 

zaposleni prispevali eno- 
^flevni zaslužek v ddad za po- 

prizadetim rudarjem. V 
“Špeh te akcije, ki naj bi žago 
ovila približno štiri milijone di- 

naiiev, sindikati ne dvomijo, saj 
so se delovni ljudje na Dolenj- 
skeni doslej že nekajkrat izka
zi v podobnih solidarnostnih 
akcijah, ko je šlo za elemen- 
^me nesreče.

nosti za nove proizvodne pro 
grame, ki naj bi jih v primeru, 
če rudnika ne bo več mogoče 
odpreti, začeli uresničevati v 
Kanižarici. r §

V OKVIRU
Zdaj ko je pred nami besedilo 

osnutka zakona o združenem 
delu, je naloga sindikatov sezna
niti svoje članstvo, zlasti pa de
lavce, z vsebino in cilji več kot 
šeststo členov. Z drugimi bese
dami: začel se je čas spoznava
nja, v katerem bomo morali na
rediti zares vse, da bodo vsi de
lovni ljudje spoznali namen za 
ustavo nedvomno najpomemb
nejšega dokumenta.

Sodeč po pripravah in načrtih 
ter velikem zanimanju delavske
ga razreda, ni razloga za pomi
sleke, da te naloge ne bi opravili. 
Zlasti še zato ne, ker smo se do
govorili, da je treba poskrbeti za 
delavcem razumljiva pojasnila, za 
odgovore na sleherno vprašanje, 
še posebej pa za razlago, kakšni so 
strateški cilji zakona kot celote, 
in vsakega člena posebej.

Iz tega sledi logičen sklep, da 
bomo sindikati zavrnili vse ne
razumljive in zgolj formal^tične 
uvodne besede, ki jih ne razume 
niti tisti, ki jih govori, kaj šele 
tisti, ki jih posluša. Nikakor se 
ne moremo strinjati s stališči, ki 
jih ponekod lahko slišimo že da
nes, češ, saj tega niti mi ne razu
memo, kako naj potem to razu
me delavec! Kaj pa se za tem 
skriva, najbrž ni treba posebej 
pojasnjevati, tako kot je škoda 
zgubljati besede o znani resnici, 
da je zapletanje in zamegljevanje 
preprostih dejstev priljubljeno 
orožje tehnokratov in birokratov 
v boju za ohranitev odločilnega 
vpliva, v boju proti pravicam in 
interesom delavskega razreda.

Vsak delavec torej mora 
-spoznati, kaj želi osnutek. In to 
čimprej! To je pogoj za začetek 
temeljite razprave, katere namen 
pa ni samo obravnava 
predlaganih rešitev, temveč tudi 
spreminjanje samoupravnih 
razmer v naših bližjih okoljih - 

. bodi v organizacijah združenega 
dela bodi v krajevnih skupno
stih.

VOJKO ČERNELČ

Hkrati so sklenili, daje treba 
intprej poiskati zaposlitev za 

ki so čez noč ostali brez 
t®*3- Čimveč delavcev bodo 
Okušali začasno zaposliti, v 
črnomaljski in v sosednjih ob- 
®inah, da kolektiva rudnika ne 
.1 Preveč drobili. Nekaj rudar- 
Jev pa naj bi zaposlili drugi slo- 
^nski premogovniki. Seveda bo 
reba precej delavcev začasno 

Prekvalificirati in usposobiti za 
delovna mesta.

Medobčinski svet zveze sindi
katov in medobčinski odbor go
spodarske zbornice sta tudi po
zvala večje delovne organizacije 
na Dolenjskem, naj skupaj s ko- 
^sijo rudnika Kanižarica in iz
vršnega sveta Črnomaljske ob
činske skupščine preučijo mož-

Sanacija Kanižarice?!
Kakor smo. lahko zvedeli pred zaključkom redakcije, je 

strokovna komisija, ki je zasedala v Ljubljani v sredo in če
trtek in katere naloga je bila odločitev o usodi rudnika Kani
žarica, predlagala izvršnemu svetu skupščine SRS sanacijo 
rudnika Kanižarica.

Po predlogu komisije, ki ga bo moral potrditi še izvršni 
svet, naj bi se v rudniku Kanižarica poslužili načina, ki ga 
menda rudniki na Madžarskem stalno uporabljajo ob podob
nih vdorih vode. V vrtino nad mestom vdora naj bi vlili 
betonsko maso in z njo zaprli izvor vode. Potem bi lahko 
vodo brez nevarnosti iz rudnika izčrpali. Na sestanku stro
kovne komisije so tudi ugotovili, da je ta način deloma ne
gotov, vendar bi v sodelovanju s strokovnjaki iz Madžarske in 
njihovimi izkušnjami lahko delo uspešno opravili. Po grobih 
izračunih bi tak poseg veljal 140 milijonov dinarjev. Rudnik 
pa bi po njihovih predvidevanjih in seveda, če bi se zamisel 
posrečila, lahko začel obratovati z normalno zmogljivostjo 
čez leto in pol. Samo izčrpavanje vode sicer ne bi trajalo 
tako dolgo, vendar so pri tem roku upoštevali ponovno uspo- 
sodobitev vseh naprav in, kar je najbolj zamudno, odstra
nitev blata in naplavin, ki jih je prinesla voda.

O končni odločitvi izvršnega sveta bomo verjetno lahko 
poročali že v naslednji številki.

Kanižarica - Lado Perko in Savo Zvonar, rudarja na mrtvi straži.
Foto: A. Agnič

SEKRETARIAT PREDSEDSTVA.SVETA ZSJ O NOVEM SISTEMU 
UREJANJA DOLŽNIŠKO-UPNIŠKIH ODNOSOV

Razveseljivo je, da so v domala 
vseh temeljnih in drugih organizaci
jah združenega dela pravilno dojeli 
daljnosežnost ukrepov za uresniče
vanje stabilizacijske politike v letu 
1976 kot prvem letu izpolnjevanja 
srednjeročnega načrta družbenega 
in gospodarskega razvoja. Prehod na 
novi sistem urejanja dolžniško-upnr 
ških odnosov predstavlja le uresniči
tev sklepov 10. kongresa jugoslovan
skih komunistov, zato gaje treba ra
zumeti kot pogoj za samoupravno 
konstituiranje združenega dela na 
ustavnih načelih, hkrati pa gre tudi 
za uveljavitev zakona o združenem 
delu pred začetkom javne razprave 
o njegovem osnutku. To pa je odlo
čen boj za samoupravljanje, ne pa za 
razreševanje organizacijskih in teh
ničnih vprašanj.

To je glavna ugotovitev zadnje 
razširjene seje sekretariata Sveta zve

ze sindikatov Jugoslavije, ki so se je 
udeležili tudi predsedniki zvez sindi
katov republik in pokrajin, med 
gosti pa sekretar v izvršnem komi
teju predsedstva CK ZKJ 'Vojo 
Srzentič. Na seji so posebej opozo
rili, da se morajo sindikalne organi
zacije odločno zavzeti za dosledno 
uresničevanje novega sistema ureja
nja dolžniško-upniških razmerij. 
Predvsem bodo morale omogočiti 
delavcem v združenem delu, da se 
bodo kar popolneje vključili v odlo
čanje o programih ukrepov in njiho
vem uveljavljanju.

Najbolj zapletena faza dela, so 
menili na seji, nas šele čaka, to je 
tista, ko bo treba ugotoviti dejansko 
stanje in ustvariti možnosti, da bodo 
delavci sproti seznanjeni z izpolnje
vanjem novih ukrepov, seveda pa 
tudi s tem, kako se novi obračunski 
sistem in sistem plačevanja kažeta v

abilizaciji
njihovem delovnem okolju. Le tako 
bo mogoče uspešno premostiti te
žave, do katerih bo prav gotovo pri
šlo. V akciji ne gre samo za to, da 
ugotovimo dejansko materialno sta
nje posameznih organizacij združe
nega dela, ampak bo treba delavcem 
predlagati konkretne akcijske pro
grame in ukrepe za odpravljanje te
žav. Zato bo treba čimprej uskladiti 
investicijske in druge razvojne pro
grame ter različne oblike porabe, ki 
nimajo realne podlage v razpoložlji
vem dohodku, obenem pa začeti z 
odločno akcijo za odpravljanje vseh 
virov nelikvidnosti. Na seji so še po
sebej opozorili, da se bodo morale 
sindikalne organizacije odločno za
vzeti tudi za zagotovitev rednega in 
pravočasnega izplačevanja osebnih 
dohodkov delavcem skladno z 
ustvarjenim’dohodkom' in produk
tivnostjo.

K. L
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Kaj kažejo gospodarska 
9ibanja?

Osiromašen
trg
ob

bogatih
skladiščih

O ugotovitvah s posvetov 
o oddihu in rekreaciji za
poslenih piše EDO GA
SPARI, sekretar sektorja 
za telesno kulturo in re
kreacijo RS ZSS

/

Sporazu
mevanje 

na rešetu
Pred bližnjimi posveti o 
uresničevanju samouprav
nih sporazumov o razpo
rejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne do
hodke piše MAJDA BUDA, 
pomočnik direktorja cen
tra za samoupravno spo
razumevanje

Naročnikom smo že začeli pošiljati 
avtentično besedilo osnutka

Zakona 
o združenem 

delu
z obrazložitvijo
Nadaljnja naročila sprejema CZP DELAVSKA 
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KAJ SMO STORILI...

»Strašni« prvi april
Prvi april je mimo, novi sistem ugotavljanja in obračunava

nja celotnega dohodka ter poravnave obveznosti med upo
rabniki družbenih sredstev smo začeli uveljavljati, čas pa bo 
pokazal, kako temeljiti, vsestranski in odgovorni pri svojem 
delu smo bili, ko smo se pripravljali na ta dan.

Mimo nekaterih dejstev pa kljub vsemu ne moremo. Vsaj 
sprva in nemara tudi v vse prevelikem številu okolij je v 
pripravah prevladoval strah pred možnimi posledicami, zlasti 
še gospodarskimi in socialnimi. Toda: kjerkoli so že na 
samem začetku dojeli opozorilo družbenopolitičnih organi
zacij in tako tudi sindikatov, da velja usmeriti pozornost na 
družbenoekonomsko bistvo predpisov, s katerimi smo uza
konili novi sistem, so lahko zelo hitro spoznali, da ta sistem 
pomeni nekaj povsem normalnega, da pomeni tisto, za kar so 
se morda tudi sami že dolgo zavzemali: čiste račune in go
spodarjenje v skladu z možnostmi. Še natančneje povedano: 
tako gospodarjenje, h kakršnemu smo prisiljeni, kadar obra
čamo dinar iz lastnega žepa

Soočenje z resnico ponavadi ni lahko. Ob letošnjem 
prvem aprilu pa za marsikoga za prenekateri kolektiv sploh 
ni bilo lahko. In vendar: čeprav ni posebna skrivnost, kdo 
vse gospodari prek meja možnosti, so se vseeno vse predolgo 
razpredale razprave o tem, kako slabe rezultate je dala več
stranska poravnava, kako zaradi nelikvidnosti s strahom 
čakajo na prvi april celo tisti, ki se po produktivnosti in 
drugih dosežkih lahko merijo s sorodnimi proizvajalci v naj
bolj razvitih državah. Skupna značilnost teh razprav je, da so 
v njih vsi po vrsti navajali stare podatke in z njimi dokazo
vali, da ja treba ali premakniti roke ali pa sprejeti dodatne, 
,.olajševalne" ukrepe. Življenje pa teče naprej in mnoge je 
soočenje z resnico vendarle streznilo. Česar jim ni dala več
stranska poravnava, so dobili z lastno akcijo, v dogovorih 
med upniki, dolžniki in njihovimi bankami, pa še kom, če je 
bilo potrebno. Prva, ne najbolje uspela akcija je marsikje 
spodbudila nove. Kjerkoli pa jih je, je nujno usmerila pozor
nost h gospodarjenju in k spoznavanju, da pravzaprav ni tako 
„strašno“, ker smo se odločili živeti „normalno.“

V naši družbi nenehno poudarjamo, da velja začeti pri 
sebi in najprej izkoristiti lastne možnosti. Potem šele naj bi 
ubirali tudi druga pota, tikali na družbeno pomoč in solidar
nost V razmerah, ki jih bo povzročil sistem plačane realiza
cije, seveda niso niti potrebne in še manj koristne računice, 
ali je na boljšem tisti,-ki ima večje terjatve kot obveznosti in 
se bo torej lahko ,,rešil" sam, ali pa komu trenutno kaže 
bolje, da je zadolžen, ker je ,,tako pomemben", da bi ga 
morali reševati z združenimi močmi, Res je, da mora upnik 
skrbeti, da bodo terjatve plačane, kajti sicer se bo sam znašel 
v koži dolžnika in v postopku sankcije. Bistvena razlika pa 
vendarle obstaja: laže bodo ,,splavali" tisti, ki se bodo prej 
oprli tudi na lastne sile, nehali razpravljati o ,,strahovih" in o 
tem, kaj bi še bilo dobro storiti, ampak bodo tudi naredili, 
kar je v njihovih močeh. Samo droben, vendar značilen pri
mer: koliko je kolektivov, ki so že sklepali o tem, kdo in 
kako razpolaga z likvidnimi sredstvi?

M. G.

POSVET PREDSEDNIKOV OBČINSKIH ODBOROV SINDIKATA DELAVCEV 
VZGOJE IN IZOBRAŽEVANJA

ŽE SREDI 
JAVNE RAZPRAVE

Kako poteka javna razprava o preobrazbi srednjega šolstva v usmer
jeno izobraževanje?

Dogovor o nadaljevanju javne raz
prave o preobrazbi srednjega šolstva 
v usmerjeno izobraževanje je pome
nil najvažnejšo točko dnevnega reda 
posveta predsednikov občinskih od
borov, ki ga je v sredo sklical RO 
sindikata delavcev vzgoje in izobra
ževanja. Posvet so sklicali v času, ko 
je ta javna razprava marsikje že ste
kla, za sindikate pa je pomembno, 
da niso le organizatorji, pobudniki 
te razprave, temveč jo morajo tudi 
usmerjati. Seveda je pomembno, da 
razpravo spodbudijo še povsod tam, 
kjer se še ni začela, zelo pomembno 
pa je, da občinski odbori sindikata 
delavcev vzgoje in izobraževanja ne 
le zbirajo vse pripombe, vprašanja in 
predloge, temveč da jo tudi usmer
jajo v temeljna vprašanja preobrazbe 
srednjega šolstva v usmerjeno iz
obraževanje, da vrednotijo pri
pombe. Če so na posvetu ugotovili, 
da so njihovi občinski odbori že no
silci živahne razprave v šolskih ko
lektivih, pa jih zdaj čaka tudi na
loga, da se skupaj z drugimi občin- 
dcimi sindikalnimi odbori uveljavijo 
kot soorganizatorji celotne javne 
razprave, v celotnem združenem 
delu. Sindikati bodo morali ob kon
cu aprila zbrane pripombe iz javne 
razprave po občinah skupaj tudi 
ovrednotiti. Dejstvo je namreč, da 
tu in tam v združenem delu, ko raz
pravljajo o predloženem projektu 
reforme, pozabljajo, kateri so naj
važnejši družbeni nameni, zaradi ka
terih smo začeli reformo, pozabili 
so, da so glavne usmeritve, vsebino 
in cilje vzgojnoizobraževalnega pro
cesa opredelili na kongresu sprejeti 
dokument ZKJ, sklepi slovenskega 
kongresa ZK in drugi družbe
nopolitični dokumenti. Zato neka
teri odpori ali nerazumevanje, kaj 
hočemo z reformo, pravzaprav izvi
rajo iz nepoznavanja teh 'doku
mentov — kdaj pa kdaj se pač kdo 
tudi ne strinja s temi dokumenti.

Profesor Novak iz Zavoda za šol
stvo SR Slovenije je zato na posvetu 
opozoril na nekatera osrednja vpra

šanja, ki jih bodo morali sindikati v 
javni razpravi znova politično 
obrazložiti, tako v nekaterih učitelj
skih okoljih kot tudi v nekaterih 
okoljih v OZD gospodarstva in druž
benih dejavnosti

Seveda pa je k temu treba takoj 
dodati, da vsa razmišljanja iz javne 
razprave, ki ne izzvene v podporo 
predloženemu projektu reforme, 
nimajo enakega imenovalca. Vedno 
je tako bilo, da predlagane novosti 
spodbudijo strah, nezaupanje, zadr
žanost. In tako je nemara tudi to
krat. Resnične odpore, ki imajo svo
je idejne korenine, ki izvirajo iz 
ozkih tehnokratskih pogledov na 
vzgojo in izobraževanje ali iz last
nega kratkovidnega samozadovolj

stva s tehnološkim in kadrovskim 
stanjem, bo seveda treba politično 
oceniti. A vse kaže, da je pretežni 
del razprave le krenil v pravo smer, 
da si združeno delo obeta od refor
me mnogo možnosti vplivanja na 
vzgojnoizobraževalni proces, čeprav 
hkrati danes mnogi še trdjjo, da je 
zlasti druga faza predlagane pre
obrazbe strokovnega izobraževanja 
še premalo domišljena. Seveda jo bo 
mogoče dobro, funkcionalno za da
našnje potrebe in za razvoj dopolniti 
le skupaj z združenim delom, zato je 
potrebno v tej javni razpravi še po
sebno pozornost posvečati možno
stim za ustanavljanje posebnih iz
obraževalnih skupnosti panog.

S. G.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ
CELJE

Na seminarju za predsednike 
osnovnih organizacij sindikata so 
celovito obravnavali stabilizacijska 
prizadevanja, samoupravne odnose v 
združenem delu in nadaljnje utrje
vanje sindikalne organiziranosti. Ob 
tem so še zlasti temeljito obranavali 
naloge sindikatov na področju sred
njeročnega planiranja, inventivne 
dejavnosti in dohodkovnih odnosov 
v TOZD in med njimi. Predsedniki 
osnovnih organizacij so se seznanih 
še z vsebino najnovejše zakonodaje, 
ki naj bi zagotovila čistejše račune v 
gospodarstvu s potekom „akcije za
ključni računi" in s problematiko 
pokrivanja izpada dohodkov na že
leznici in v elektrogospodarstvu. Na 
seminarju pa so se tudi dogovorili za 
načrtno sodelovanje osnovnih orga
nizacij sindikata s krajevnimi skup
nostmi in z družbenim pravobra
nilcem samoupravljanja, za hitrejše 
ustanavljanje in predvsem uveljav
ljanje samoupravnih in sindikalnih 
skupin ter aktivov mladih delavcev, 
kakor tudi za še načrtnejše družbe-

OBRACUN dela sindikatov OBČINE ravne na KOROŠKEM

NA PRAVI POTI
Na seji sveta ZS občine Ravne na 

Koroškem so med drugim ocenjevali 
delo 88 osnovnih organizacij. Nji
hove letne konference kakor tudi 
konference občinskega odbora sin
dikata kovinarjev in odbora pro
svetnih delavcev so se res nekoliko 
zavlekle, pokazale pa so, da so sindi
kati na pravi poti. Med drugim to 
kažejo izredno številne in dobre po
bude za delo, ki prihajajo iz osnov
nih organizacij in za katere se bo po
trebno akcijsko organizirati v 
občini Predvsem pa so ugotovili, da 
je v osnovnih organizacijah čutiti 
vse večjo razgibanost in da so sin
dikati v bazi začeli reševati številne 
probleme. To sicer še ne velja za ne
katere manjše delovne organizacije 
in prav tem bo potrebna pomoč 
občinskih vodstev sindikata. Sicer 
pa so si lani osnovne organizacije za
dale obsežne delovne programe, ki 
so jih ponekod v celoti izpolnili, 
drugod pa skoraj v celoti Vsekakor 
pa so bili veliki uspehi doseženi tudi 
zato, ker so sindikati bolje sode
lovali z drugimi družbeno
političnimi organizacijami.

Na plenumu so opozorili, da še 
niso povsod zaživele sindikalne sku
pine, ki pa jih bo treba usposobiti, 
saj so delovni načrti osnovnih orga
nizacij za letošnje leto zelo obsežni. 
Opozorili so tudi na primere biro
kratskega in egoističnega vedenja 
nekaterih vodilnih delavcev, ki za
virajo razvoj samoupravljanja in delo 
družbenopolitičnih organizacij, kajti 
te so ponekod še prešibke, da bi s 
takimi ljudmi same politično obra
čunavale. Zato bodo sindikati ra
venske občine še zlasti pomagali 
šibkim organizacijam, da bi tudi 
le-te dosegle večje uspehe pri uve
ljavljanju samoupravljanja, družbe
noekonomskih odnosov, socialni po
litiki, izobraževanju, skrbi za oddih 
in rekreacijo itd. -

Med sklepi te seje sveta omenimo

predvsem tri Zavzemali se bodo za 
boljšo informiranost delavcev in 
občanov. Razmišljajo o posebnem 
sindikalnem glasilu ..Sindikalni 
bilten", ki bi prebivalcem celotne 
koroške regije posredoval infor
macije, ki so jim potrebne za nji
hovo odločanje. Posebno skrb bomo 
posvetili izobraževanju. Družbeno 
izobraževanje je sicer že kar dobro 
razvito, ni pa še množično. Še ved
no velik osip v osnovnih šolah opo

zarja, da mnogi nimajo podlage, da 
bi kot samoupravljavci razumeli še 
tako preprosto napisane infor
macije. In končno so sklenili, da 
bodo navezali stike z drugimi obči
nami koroške regije in bolnišnico v 
Slovenj Gadcu, da bi razširili in po
vezali na Ravnah začeto akcijo za 
zbiranje sredstev za nabavo aparata 
za zgodnje odkrivanje raka na dojki.

JURIJ GLAVICA

NAJ OSTANE 
MED NAMI
Tereza Kesovija je dejala, da 

mora popevkar, denimo v Fran
ciji, plačati televiziji ali radiu za 
vsak nastop, kaj šele, da bi dobil 
honorar.

Glede na to, da jih pri nas po- 
pevkuje že kar lepo število, je 
francoska praksa vredna teme
ljitega premisleka.

Le da denarja ne bi dobila te
levizija ali radio, temveč poslu
šalci

ZDRUŽEVANJE V GRADBENIŠTVU NA PRIMORSKEM____________________

POSLEJ USPEŠNEJE
V razpravi je sodelovala tudi Ivanka Vrhovčak, generalna sekretarka 
slovenskih sindikatov in pozdravila pobude primorskih gradbenikov

..Slovensko gradbeništvo ne sme 
ostati razdrobljeno. Gospodarske 
razmere nas bodo prisilile, da po
iščemo najrazličnejše oblike povezo
vanja in združevanja," je poudaril 
Lojze Cepuš, predsednik republi
škega odbora sindikata gradbenih 
delavcev Slovenije na sestanku sku
pine podjetij GIPP v Novi Gorici. 
Besede predsednika republiškega 
odbora so temeljile na ugotovitvi, da 
imajo slovenski gradbeniki za letos 
..zasedenih" komaj 55 odstotkov 
zmogljivosti.

To velja tudi za GIPP, ki združuje 
primorska gradbena podjetja SGP 
Gorica, Stavbenik, Kraški zidar, 
Gradnje, Zidgrad in Primorje. Več 
kot tri leta so minila, odkar so se 
omenjena podjetja združila pod 
skupno streho. V tem času je ta sku
pina dosegala tudi lepe poslovne re
zultate, toda, kot so poudarili v 
uvodu Lojze Cepuš in za njim še

drugi govorniki v razpravi, z odnosi 
znotraj teh podjetij še ne moremo 
biti povsem zadovoljni. Enaka ugo
tovitev, kot je bila že izrečena na 
sestankih s predstavniki organizacij 
GAST in GIPOSS, da zlasti samo
upravljanje še ni zaživelo tako, kot 
bi moralo, velja tudi za GIPP. Temu 
je največ kriva tudi sindikalna orga
nizacija, ki je v posameznih gradbe
nih podjetjih storila premalo, da bi 
bili delavci pravočasno in pravilno 
seznanjeni z namenom in koristmi 
združevanja. Vodstva posameznih 
delovnih organizacij v GIPP pase še 
zmeraj zapirajo vase. Posledica tega 
je, da tudi v GIPP še ni dosledno 
izvedena dehtev dela, specializacija, 
kar vse vodi k racionalnejši proiz
vodnji in seveda k večjemu gospo
darskemu učinku.

A ne glede na vse omenjene nega
tivnosti, so udeleženci razgovora v 
Novi Gorici, med njimi tudi gene
ralna sekretarka RS ZSS Ivanka

Vrhovčak, pozdravili željo projek
tantskih organizacij Primorske in 
prav tako industrije gradbenega ma-- 
teriala, med katere sodita tudi ce
mentarna v Anhovem in Goriške 
opekarne, da bi se združili v GIPP in 
na tem koncu Slovenije zaokrožili 
reprodukcijsko celoto. Prav pri tem 
združevanju v tako imenovani „ve- 
liki" GIPP mora še posebno vlogo 
odigrati sindikalna organizacija, ki 
naj bi z drugimi družbenopolitič
nimi organizacijami pozorno sprem
ljala položaj in razmere sleherne te
meljne organizacije združenega dela 
v GIPP. Zaposlenim v vseh TOZD 
združenega podjetja je treba omogo
čiti predvsem dovolj časa, da se se
znanijo z vsemi podrobnostmi inte
gracije, zlasti z njenimi prednostmi 
itd., zato je rok sredina poletja le
tos, ki so si ga postavili, da bi iz
peljali integracijo v ,,veliki" GIPP, 
odločno prekratek.

M. Ž.

nepolitično izobraževanje in uspo
sabljanje sindikalnih aktivov.

V sredo pa je bila v veliki dvorani 
Narodnega doma ustanovna skup
ščina kluba samoupravljalcev občine 
Celje. Na skupščini so izvolili organe 
kluba in sprejeli dokumente za de
lovanje kluba.

G. G.
KOPER

Organi delavske kontrole v de
lovnih organizacijah in drugih skup
nostih na obali so zvečine osamljeni 
pri delu. Čeprav delujejo, čeprav 
svoje ugotovitve posredujejo samo
upravnim organom in družbeno
političnim organizacijam, njihovi 
predlogi obležijo v predalih. Še več: 
od samoupravnih organov in družbe- 
nopolitičnih organizacij organi de
lavske kontrole dobijo celo manj na
potkov ali pobud za delo, kot pa jim 
jih posredujejo posamezniki. Zaradi 
vsega tega so na seji komisije za in
formiranje pri kraško-obalnem svetu 
tudi poudarili, da pomanjkljiva 
usposobljenost članov delavske kon
trole sicer pomeni veliko oviro, ven
dar pa bo treba streti še precej dru
gih in dosti trših orehov, da bi de
lavska kontrola tudi v praksi dobila 
tisto veljavo, ki ji jo pripisujemo.

P. O.
RADLJE OB DRAVI

Ko so delegati občinskega sveta 
ZS ocenjevali delo v minulem letu, 
so sicer opozorili na prenekatero sla
bost, ki jo bo treba odpraviti že le
tos, v bistvu pa so bili zadovoljni z 
doseženimi uspehi. Optimizem vliva 
predvsem spoznanje, da so lani uspe
li zaorali v skoraj nenačeto ledino 
uveljavljanja sindikata v delovnih 
organizaccijah in tudi drugih 
okoljih, to pa je osnova, ki bo omo
gočila uspešnejše nadaljevanje že za
četih akcij. Med njimi so na prvo 
mesto uvrstili uresničevanje ustave v 
delovnih in drugih organizacija h. 
Lani so se samoupravno na novo 
organizirali v Tovarni Gorenje - 
Muta, ki ima sedaj tri TOZD, v 
Dravskih elektrarnah na območju 
občine so kar tri, TOZD je postal 
Ingmag v Josipdolu, nastali so obrati 
za kooperacijo in še bi lahko na
števali Poslej si bodo sindikati pri
zadevali da bi formalno kon
stituiranje združenega dela dejansko 
zaživelo tudi v praksi, da bi delavci v 
TOZD postali resnični načrtovalci, 
oblikovalci in tudi odgovorni nosilci 
bodočega razvoja, s katerim se pri
čenjajo vključevati v skupne, bolj 
usklajene razvojne procese občine, v 
kateri živijo.

Tudi na področju uveljavljanja 
delegatskih razmerij so storili že pre
cej, čeprav je še vedno premalo po
vezav med delegati, delegacijami in 
volivci. Izkušnje kažejo, da bo po
trebno najbolj pomagati konfe
rencam delegacij in delegacijam za 
posamezne SIS.

Z integracijskimi procesi v občini 
niso zadovoljni, predvsem pa bodo 
morali skrbneje usmerjati povezo
vanje manjših organizacij, saj to ne
posredno vpliva na materialni po
ložaj zaposlenih. Na najslabšem so 
delavci konfekcije in trgovine. Vzro
ke bi sicer lahko iskali tudi v slabi 
kvalifikacijski strukturi zaposlenih, 
vendar največ težav izhaja iz raz
drobljenosti, ob kateri zaradi sicer 
neugodnega položaja dejavnosti tudi 
ne morejo ustvarjati zadostnih 
štev za razvoj.

IZ REPUBLIŠ' 
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
KULTURE SLOVENIJE in cen
ter za družbeno izobraževanj® 
sta organizirala v Dolenjskih To
plicah seminar za delegate repU" 
bliškega odbora. Poleg organiz*" 
ranosti in delovanja sindikatov 
družbene samozaščite so dele
gati obravnavali aktualne nalog® 
pri nadaljnjem poglabljanju s*" 
moupravnega organiziranja kul
turnih dejavnosti. V sklopu teh 
vprašanj so obravnavali snovanje 
temeljnih kulturnih skupnosti in 
njihovo funkcijo znotraj samo
upravnih kulturnih skupnosti in 
pa samoupravno organiziranost 
delovnih organizacij s področja 
kulture glede na določila osnut
ka zakona o združenem delu. 
Razprava o teh vprašanjih je bila 
za delegate izredno zanimiva in 
je trajala polnih sedem ur.

SINDIKAT DELAVCEV 
TEKSTILNE IN USNJARSKE 
INDUSTRIJE SLOVENIJE: ko
munisti v izvršnem odboru RČ 
so obravnavali oceno o delu ko
munistov, ki delajo v republiških 
odborih. Izdelal jo je izvršni ko
mite predsedstva CK ZKS. Ko
misija za samoupravno spora
zumevanje o razporejanju do
hodka in delitvi sredstev za oseb
ne dohodke je obravnavala vlog® 
delovnih organizacij za regresi
ranje prehrane v obliki vred
nostnih bonov za živila. Na seji 
komisije za nadaljnji razvoj sa
moupravljanja pa so spregovorili 
o ustanovitvi SOZD, ki bo pove
zovala tovarne Mura, Lisca in Ju
tranjka.

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE' INDUSTRIJE SLO 
VENIJE: Komisija za organiza
cijska in kadrovska vprašanja j® 
razpravljala o pripravi gradiva o 
delegatskih odnosih in razmerjih 
v RO tega sindikata. Pripravljajo 
panožna posvetovanja o plani
ranju, dohodkovnih odnosih, po
vezovanju ter delitvi dela in pro
izvodnih programov.

SINDIKAT DELAVCEV 
LESNE INDUSTRIJE IN GO
ZDARSTVA SLOVENIJE: Ko
misija za šport in rekreacijo je 
sklenila, da bodo letne igre lesar
jev meseca julija v Ljubljani. Na 
seji komisije za inventivno dejav
nost pa so izoblikovali letni na
črt dela te komisije ter se dogo
vorili o pripravi samoupravnega
sporazuma, na osnovi katerega 
bodo slovenski lesarji in gozdarji 
enotno reševali vsa vprašanja s 
področja inventivne dejavnosti.

SINDIKAT DELAVCEV 
KOVINSKE INDUSTRIJE SLO
VENIJE: RO je pripravil razgo
vor s predsedniki in sekretarji 
občinskih odborov ter predsed
niki konferenc osnovnih organi
zacij v TOZD, ki imajo sedež v 
drugi občini Med drugim so na 
posvetovanju obravnavali tudi 
ekonomski položaj TOZD, OZD, 
SOZD, samoupravno sporazu
mevanje na različnih področjih 
ter tudi mesto in vlogo ter po
goje za delovanje sindikalnih 
organizacij.

SINDIKAT DELAVCEV 
GRAFIČNE IN PAPIRNE IN- 
DUSTRUE SLOVENIJE: RO je 
v Dolenjskih Toplicah organizi
ral seminar za delegate RO, 
člane komisij republiškega odbo
ra in predsednike obžinskih od
borov. Obravnavali so osnutek 
zakona o združenem delu, dele
gatska razmerja, družbeno samo
zaščito, mednarodne odnose 
tega sindikata in probleme, s ka
terimi se srečujejo delavci v slo
venski grafični in papirni indu
striji.

SINDIKAT GRADBENIH 
DELAVCEV SLOVENIJE: Na 
posvetovanju, ki ga je pripravil 
RO, so se delegati osnovnih 
organizacij sindikata v projek
tantskih delovnih organizacijah 
pogovorili o prizadevanjih za po
glabljanje samoupravnih odno
sov, integracijskih procesih in o 
Lugih problemih te dejavnosti
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V obeh resolucijah, v zvezni in republiški, so pogoji gospo

darjenja letos zelo zaostreni, zato so tem nujnejša priza
devanja vseh družbenogospodarskih dejavnikov, da bi čim- 
ceneje proizvajali in smotrneje gospodarili. V ospredju po
zornosti dejavnikov tako v gospodarstvu kot tudi v druž
benih službah mora biti zato ‘boj za čimnižje stroške pro
izvodnje _ in poslovanja, se pravi boj za čimvišjo 
Produktivnost in ekonomičnost proizvodnje.

Učinkovitost tega boja je kajpak odvisna predvsem od ve
denja proizvajalcev oziroma upravljavcev v gospodarstvu, od
visna pa je tudi od sistemskili rešitev oziroma od učin
kovitosti ali neučinkovitosti družbenogospodarskega sistema 
in ekonomskih, zunanjetrgovinskih in drugih instrumentov, 
ki omogočajo izvajanje z vsakoletnimi resolucijami in dolgo- 
r°čnejšimi načrti predvidene nacionalne ekonomske po-

NE IZKORIŠČAMO 
DOVOLJ PONUJENIH REŠITEV

Toda tudi ponujenih rešitev 
očitno ne znamo ali tudi no
čemo izkoristiti, čeprav se zdaj, 
ob zaostrovanju plačilnih raz
merij (ki bo nedvomno še stop
njevalo pomanjkanje obratnih 
sredstev) le-te kažejo kot najpri
mernejše.

Namesto da bi še naprej na- ' 
čelno razmišljali, posezimo raje 
po najbolj svežih, skrb zbuja
jočih pojavih, ki smo jim priča ^ 
pred uveljavitvijo zakona o za
gotovitvi plačil (če bi združe
vali sredstva in delo v okviru 
omenjenih celot oziroma skup

hištveni in usnjarsko-predelovalni in
dustriji in trgovinskem podaljšku 
teh dejavnosti. Da je položaj tudi v 
teh panogah kritičen, lahko preso
dimo po navedbah republiškega se
kretariata za gospodarstvo v infor
maciji, ki pravi, da so se nakupi 
trgovine s pohištvom pri proizva
jalcih dejansko zmanjšali na obseg 
komisijske prodaje, kar pomeni, da 
bo trgovina plačala industriji blago 
šele tedaj, ko ga bo prodala. Prodati 
pa je dandanes pohištvo zelo težko, 
kar pomeni, da utegne ob takšnem 
načinu prevzemanja pohištvenih iz
delkov proizvajalec na plačilo čakati 
tudi po nekaj mesecev. Ni si težko 
zamišljati, kakšne bodo posledice v 
proizvodnji, ki se je že v januarju in 
februarju letos pod pritiskom ne

Zarnan je boj delavca v združe- 
, ,n_ delu za čimnižje proizvodne 

. r®ske, če, denimo, država z ukrepi 
ekoče ekonomske politike podraži 

| V°2 za predelovalno industrijo živ- 
Jenjsko potrebnih materialov, ali če 

rekoč preko noči spremeni 
Uv°zne režime in dobesedno izniči 
j^ožbo v obrat, ki so ga zgradili de- 
®Vci slovenske matične tovarne v 
tugi republiki, z žrtvovanjem dra- 

^enih lastnih dinarskih in deviznih 
^ dstev. Ne ovinkarimo in povejmo, 
EMrf ta t^fiZna tovarna celjski 
j a njegova nesrečna naložba v 
, 81 republiki obrat pločevinastih
°Palnih kadi v Kruševcu, ki so sicer 

^neiše od uvoženih kadi, vendar jih 
ker ~it'a ne kupuje preprosto zato, 
uv -6 ni Pr°dala Pred dvema letoma 

ozenih kadi, s katerimi se je pre- 
uUlemo založila ob podpori libe- 

uunih uvoznih režimov.
Da bi bil nesmisel še večji, je 

Jub pomanjkanju pločevine sledila 
Prepoved uvoza surovih kadi, med- 
sem ko uvoza gotovih kadi, čeprav
0 5® polovico dražje kot surove, 
lače ni prepovedal.

^ Direktor tovarne EMO je na ne- 
avnem sestanku republiškega od- 
ra sindikata delavcev kovinske in-

1 astr>je oziroma skupina tovarn, ki 
^delujejo gospodinjske pri- 
P°močke, napovedal, da bo matična 
elJska tovarna ta obrat najbrž v 

3f)n^em zaPr*a> luko da bo ob kruh
u delavcev na gospodarsko raz- 
roma slabo razvitem območju in 

. Po. žal, nehala proizvodnja, ki se 
j6 ?P Porastu števila v treh ali štirih 
,e . zaposlenih le za 40 % povečala 
24 štirikrat.

GOSPODARSTVO 
POTREBUJE UMIRJEN 

SISTEM
Izbrali smo morebiti enega naj- 

skrajnih primerov za to, da bi

dokazali, kako nujen je za skladen 
in nemoten razvoj gospodarstva ter 
še zlasti za čimzanesljivejše in manj 
tvegano načrtovanje naložb v de
lovnih organizacijah umirjen in čim
bolj dognan družbenogospodarski 
sistem.

Po drugi strani pa ni nikakršna 
demogogija ugotovitev, da v našem 
samoupravljavskem sistemu, kjer že
limo, da bi bil nosilec pobud in de
javnosti delavec, ne bomo prišli da
leč, če bomo venomer terjali od 
državne uprave, naj uredi ta ali oni 
problem, ki bi ga lahko uredili sami. 
Še vedno stojimo kot samouprav
ljavci na tej strani barikade, onkraj 
katere vidimo kot nasprotnika - 
državo. Slednja bi se rada rešila 
funkcij, ki jih združeno delo še ni 
prevzelo, ker še ni osvojilo sistema 
sporazumevanja kot možnega učin
kovitega sredstva v boju proti pro
izvodni razdrobljenosti in majhno
sti, proti zapiranju lokalnih in tudi 
regionalnih trgov, proti inve
sticijskemu liliputanstvu, proti ta
kim odnosom med proizvodnjo in 
trgovino, ki onemogočajo čim- 
hitrejši pretok kvalitetnih izdelkov 
od proizvajalca k potrošniku in še 
vedno ločujejo cikle proizvodnje in 
distribucije na dva med seboj ločena 
dela.

Nobenega dvoma ni, da se so
dobni človek sam zapleta v kon
fliktne situacije s trojnostjo svoje 
osebnosti. Kot proizvajalec bi želel 
čimvišje, kot potrošnik pa čimnižje 
cene in kot samoupravljavec bi spet 
hotel imeti čimvečjo akumulacijo.

Za ta protislovna hotenja, ki so, 
kot rečeno, posledica trojnosti člo
vekove funkcije (proizvajalske, po
trošniške, samoupravljavske) in ki si 
medseboj nasprotujejo, je naš samo
upravni sistem na tej stopnji razvoja 
ponudil izhod reprodukcijske celote 
oziroma poslovne skupnosti.

nosti, bi bili ti nespodbudni po
javi mnogo blažji, ali pa jih 
sploh ne bi bilo).

Založenost v trgovini je vse 
slabše. Iz najrazličnejših poročil 
(poslovnega združenja tekstilne 
industrije, republiškega sekre
tariata za gospodarstvo, itd.) 
kot tudi iz razprav na sindikatih 
in zbornici sledi, da trgovina 
noče tvegati, da prevzema pri 
proizvajalcih dejansko mnoge 
manjše oziroma le tiste količine 
izdelkov, za katere ve, da jih bo 
lahko plačala.

Če vzamemo za primer 
tekstilno dejavnost, ugotovimo, 
da je grosistična trgovina v le
tošnjih prvih dveh mesecih v 
primerjavi z istim lanskim ob
dobjem zmanjšala promet za 
30 %, zdaj pa je začel upadati 
tudi že promet trgovine na 
drobno, ki je bil v letošnjem ja
nuarju in februarju sicer večji 
za 20 %. Boječ se strogih sank
cij po uveljavitvi zakona o za
varovanju plačil, se bo očitno 
tudi detajlistična trgovina pri 
prevzemanju blaga od proizva
jalcev pač omejila na količine, 
za katere ima na voljo lastna 
sredstva. Kako pičla so ta sred
stva, kaže podatek o njihovi 
strukturi, v kateri so bila pri 
tekstilni veletrgovini sredstva 
dobaviteljev udeležena z naj
manj polovico, v trgovini na 
malo pa z več kot tretjino.

TRGOVINA OMEJUJE 
ZALOGE IN IZBIRO 

BLAGA
Pa preglejmo na kratko še položaj 

v lesno-predelovalni, zlasti po

prodanih zalog zmanjšala za 10%.
V posebno kritičnem položaju so 

proizvajalci stavbenega pohištva, ki 
danes težko najde kupca zavoljo 
nazadujoče individualne gradnje in 
zaradi skrajne predvidnosti trgovine 
pri zalaganju s temi lesnimi izdelki. 
Zato so sedanje zaloge stavbnega po
hištva pri proizvajalcih kljub zmanj
šanju proizvodnje za 10 % kar za po
lovico višje kot lani v tem času.

Medtem ko usnjarne zaradi po
manjkanja usnja na trgu tako rekoč 
same določajo pogoje prodaje svojih 
izdelkov, ugodna pa je tudi likvid
nost tistih tovarn obutve, ki imajo 
lastno trgovsko mrežo in potem
takem sproten, vsakodnevni, goto

vinski iztržek, je krajši konec po
tegnila tudi proizvodnja usnjene ga
lanterije, ki so ji kritično narasle za
loge izdelkov, ker trgovina omejuje 
nakupe. Proizvodnja usnjene galan
terije se je zaradi teh in nekaterih 
drugih razlogov v letošnjih prvih 
dveh mesecih zmanjšala za 7 %.

PROIZVODNJA, IZVOZ 
IN PRODUKTIVNOST 

PADAJO
Ko prebiramo še druge informa

cije in analize pristojnih' republiških 
organov in zavodov ter prisluhnemo 
razpravam na zbornici in ustreznih 
odborih sindikatov, pridemo dcr 
skrb zbujajočih ugotovitev. Nani
zajmo jih le nekaj: ponovno naza
duje rast industrijske proizvodnje, 
zaloge gotovih izdelkov se še naprej 
kopičijo, produktivnost pa pada. 
Skrb zbuja tudi izvoz, ki bodisi ne 
raste več bodisi da stagnira na do
sedanji ravni. Vrednost naložb v 
osnovna sredstva sicer raste, vendar 
pa le-te ne dajajo pričakovanih učin
kov. Realni osebni dohodki capljajo 
na istem emstu, izdatki prebivalstva 
za blago nazadujejo, obseg zapo
slovanja pa je še vedno previsok, kar 
velja zlasti za negospodarstvo.

Tako rekoč edina svetla točka na 
tem črnem seznamu nespodbudnih 
gibanj je umirjenejše gibanje cen, ki 
so ga povzročili ukrepi tekoče go
spodarske politike poleg izboljšane 
likvidnosti gospodarstva, ki je sle
dilo povečanju denarne mase v lan
skem zadnjem četrtletju ter učin
kom poravnav med upniki in dolž
niki pred uveljavitvijo zakona o za
varovanju plačil med uporabniki 
družbenih sredstev.

Vzrok za .največjo zaskrbljenost v 
tem trenutku je nedvomno.ugoto
vitev, da so kljub nazadovanju pro
izvodnje zlasti v klasičnih slovenskih 
predelovalnih dejavnostih, kot so 
elektroindustrija, lesna in tekstilna 
industrija, zaloge gotovih izdelkov v 
industriji narasle za dobrih 27 %. Ob 
tem zbuja skrb tudi podatek, da se 
je izvoz blaga iz Slovenije v letošnjih 
prvih dveh mesecih komaj še ohranil 
na ravni istega lanskega obdobja.

Preplah bi zlasti v sindikatih mo
ralo dvigniti tudi nazadovanje real
nih osebnih dohodkov ob hkratnem 
kritičnem padcu storilnosti dela. 
Čeprav se rast zaposlenosti v in
dustriji že več mesecev umirja, pa je 
bilo po statističnih podatkih v in
dustriji še vedno za 2,3 % več za

poslenih kot v enakem lanskem ob
dobju. Storilnost dela v vsej indu
striji je bila zato nižja za 1,4 %, v 
tekstilni industriji za 2 %, v elektro
industriji za 5 % in lesno-pre
delovalni industriji celo za 8 %.

ZALOGE BLAGA NE 
SPODBUJAJO STORILNOSTI 

DELA
Nazadovanje produktivnosti bi 

sicer lahko opravičili z visokimi za
logami gotovih izdelkov prav v ome
njenih panogah, ki gotovo niso v 
spodbudo večji prizadevnosti delav
cev v proizvodnji. Zaradi poslab
šanih tržnih razmer se znižuje tudi 

'ekonomičnost proizvodnje, ki na
zaduje zavoljo slabše izkoriščenih 
zmogljivosti. Vendar pa nikakor ne 
kaže vreči puške v koruzo, ker se 
očitno začenjajo izbojševati mož
nosti izvoza na nekatere tuje trge pa 
tudi doma se bodo težave, ki so zdaj 
povezane z zaostrovanjem plačilne 
discipline in pomanjkanjem obrat
nih sredstev, upajmo, sčasoma le 
unesle.

Tako, upajmo, ne bo treba več 
podjetju, ki zaradi sedanjih kritičnih 
tržnih razmer drži v predalih neures
ničene inovacijske predloge - kot 
smo slišali ondan v razpravi na repu
bliškem odboru sindikata delavcev 
kovinskopredelovalne industrije - 
omejevati pobud delavcev za iz
boljšanje proizvodnih postopkov. 
Ob stopnjevanih prizadevanjih, dbi 
izdelkom iz zalog izkrčili pot na zu
nanji in domači trg (v ta namen naj 
bi banke nudile ustrezne kratko
ročne kredite predvsem trgovini) bo 
- če bodo ta prizadevanja uspeš
nejša* - vsekakor več možnosti za 
izboljševanje delovnega vzdušja v 
proizvodnji, katere rast zdaj naza
duje pod bremenom neprodanih za
log končnih izdelkov.

DVIG PRODUKTIVNOSTI 
NAMESTO VIŠJIH CEN

Tedaj bodo gotovo obrodile še 
več uspehov tudi akcije za utrje
vanje delovne discipline in odgovor
nosti, ki tečejo v številnih orga
nizacijah združenega dela. Ne glede 
na to pa je povsem jasno, da bodo 
morali učinke, ki jih je prej gospo
darstvo dosegalo zgolj z zviševanjem 
ceh, danes in v prihodnje nado
mestiti predvsem rezultati, ki te
meljijo na dvigu produktivnosti.

NANDE ŽUŽEK

SE VEDNO AKTUALNO
— Zakaj pa ne skidate tega snega?
— To smo prepustili pomladi. Mi ga že v gospodarstvu dovolj 

kidamo... Karikatura: |. Antič

LE NASE JE POZABIL
Za svoje dolgoletno in požrtvovalno i 

družbenopolitičnem področju je 
; Ize Cepuš te dni znova odlikovan. Pl 

Red dela z zlatim vencem. Priznanj 
|. ,zel° vesel. Pomeni mu dokaz več, d 
7"je, s katerimi živi in dela, cenijo, d 

sodelavci radi in ga obenem tudi

Za dolgoletno in požrtvovalno delo 
.0 Pišemo o Lojzetu Cepušu, to žare 

2a- Sindikalni funkcionar je namreč 
J4* že leta 1947, ko je gradil progo 

4c~Sarajevo. In od takrat dalje je c 
J?5* sindikalnemu delu. Že veliko je na 
y in vse kaže, da še zlepa ne bo odne 
j i ga poznajo kot garača, ki po na 

a po ves dan. Saj ne, da ne bi po 
vedrila, le časa nima zanj ... 
n še z nečim se odlikuje Lojze Cei 

zna toliko ljudi kot malokdo! Na 1 
Risovih gradbiščih ima prijatelje 

ariše in povsod ga poznajo. 
t ’,Rad delam z ljudmi in z vsemi se dc 

meni. Se nedavno, ko sem bil več 
Toenu, sem poznal več kot pol gradisor 
7Qf)n* m.al0> de upoštevate, da nas je t 

Sicer pa menim, da se sindikalni

lavci morajo pogovarjati z ljudmi. Morajo 
vedeti, kaj mislijo, o čem najbolj pogosto 
premišljujejo, s čim so zadovoljni in kaj jih 
boli. Če Judi ne poznaš, če ne veš, kaj jim 
leži na duši, potem ne moreš z njimi delati. 
Se mar motim ...? “

Tako nekako je začel pripovedovati 
Lojze Cepuš. Medtem pa me je večkrat 
vprašal, ali je res nujno, da pišemo prav o 
njem. Najraje bi namreč videl, da bi ga 
pustil delati. Pa sva se le nekako sporazu
mela .

„S proge Šamac-Sarajevo me je pot za
nesla na novo gradbišče, na progo Nikač- 
Titograd. Tu smo gradili predor Ostrog. Iz
voljen sem bil za tajnika sindikata. Takrat 
sem bil še mladenič. Toda politično delo 
sem jemal zelp resno. Spoznal sem namreč, 
da bo potrebno še veliko postoriti, saj naši 
načrti niso bili ravno majhni...", obuja 
spomine naš sogovornik.

Konec leta 1947 je prišel Lojze Cepuš v 
Gradis. Najprej je bil delavec na gradbišču, 
potem normirec, pozneje pa je postal se
kretar gradbišča Šoštanj. Vesta čas je delal 
tudi v sindikatu. Že leta 1949 je postal član 
predsedstva okrajnega sindikalnega sveta

Celje, tri leta pozneje pa je bil izvoljen za 
predsednika okrajnega sindikalnega sveta 
Šoštanj.

„V teh letih smo zgradili v Šoštanju so
doben sindikalni dom ..nadaljuje. Seda
nji predsednik republiškega odbora sindi
kata gradbenih delavcev. ..Marsikaj smo 
napravili s prostovoljnim delom. Dom je bil 
lep. Radi smo ga imeli in ponosni smo bili 
nanj. Še danes me boli, ko se spomnim, 
kako zlahka so se pozneje sindikati v Ve
lenju odpovedali našemu delu, našim žu
ljem in ponosu .... Ko že obujam spomine 
na leta, ki sem jih prebil v Šoštanju, moram 
omeniti tudi to, da smo v tem kraju že pred 
19 leti ustanovili sindikalni odbor podjetja. 
To je bil res pomemben korak naprej. 
Odbor je pomenil predhodnico današnje 
konference in njemu se lahko zahvalimo, da 
je naše delo v sindikatih tako močno zaži
velo .. .“

V republiškem odboru sindikata gradbe
nih delavcev Slovenije, kjer je Cepuš že 
drugo mandatno obdobje njegov predsed
nik, je pričel delati že leta 1956. Dve leti 
pozneje je prišel v Ljubljano in se vpisal na 
višjo šolo za socialne delavce. Po dveh letih

študija je diplomiral in začel delati v ka
drovski službi Gradisa. Organiziral je izo
braževanje delavcev in obenem že pred 
osemnajstimi leti postal glavni urednik Gra
disovega Vestnika. Ob tem naj povemo, da 
je Gradisov Vestnik eden tisih redkih tovar
niških časopisov, ki že od rojstva daje 
redno izhajajo.

Ko nanese pogovor na delo republiškega 
odbora sindikata gradbenih delavcev, Lojze 
Cepuš venomer znova poudarja, da imajo 
slovenski gradbinci še vedno polne roke 
dela.

„Naša osnovna naloga je uresničevanje 
ustave in integracijskih procesov. Gre tudi 
za številne naloge v zvezi z življenjskimi 
razmerami naših delavcev. Od barak se mo
ramo posloviti. .., dokončno in kar najhi
treje . ..“, poudarja sogovornik.

Lojze Cepuš je garač v pravem pomenu 
besede. Če ni v službi, je na sindikatih. Če 
ni na sindikatih, je v krajevni skupnosti, 
kjer opravlja dolžnost podpredsednika. 
Vedno misli na vse in nikoli ne reče ne, le 
nase pozablja.

ANDREJ ULAGA

■z albuma
sindikalnih dela vt e v
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F dneh od 18. do 26. marca letos so se na medobčin

skih posvetih v Mariboru, Kranju, Celju, Ljubljani in v 
Novem mestu pogovarjali predstavniki osnovnih organi
zacij in občinskih svetov sindikata o problematiki oddiha 
in rekreacije delavcev. Iz zelo pestre vsebine razprav ob
javljamo tokrat nekaj zanimivih ugotovitev in odgovorov 
na vprašanje, ali smo v zvezi sindikatov resnično dogovor
jeni o svoji politiki do letovanja delavcev.

v_________________________ __ ________________________ J

nje stroškov dopusta v družin
skem proračunu.

Večina ljudi letuje na 
moiju ali samo v obmorskih 
letoviščih. Znano pa je, da so 
marsikateremu delavcu — naj 
bo to v določeni življenjski 
dobi ali iz zdravstvenih razlo
gov, mnogo bolj primerni 
letoviščarski kraji v gorah. 
Počitniške zmogljivosti v gor

naj bi organizirali tako obliko 
letnih dopustov ah ne. Vpra
šanje pa je, če so kolektivni 
dopusti primerni tudi tedaj, 
ko gre nekaj tisoč delavcev 
hkrati na dopust in ko najbrž 
ne gre več za vprašanje tehno
logije ali čiste ekonomske 
računice. To namreč ne 
pomeni hkratnega dopusta 
samo za to število delavcev,

zimske počitnice tudi v različ
nem času. Resnično ne more 
biti problema, ah so zimske 
počitnice zadnji teden ja
nuarja ali prvi teden februarja 
ali drugi teden februarja. Taka 
časovna razporejenost zimskih 
šolskih počitnic pa bi dvakrat, 
trikrat ah celo večkratno 
povečala možnosti, da bi 
čimveč delavcev s svojimi

SPLOŠNE UGOTOVITVE
V minulem družbenoeko

nomskem razvoju naše sociali
stične samoupravne družbe 
smo dosegli zavidljive uspehe 
glede povečevanja prostega 
časa delavcev. Tako teden
skega — z 48-umega smo 
prešli na 42-umi delovni 
teden, kakor letnega — naj
manjši možni letni dopust se 
je povečal od 14 na 18 delov
nih dni. Pravica do dnevnega 
in tedenskega odmora ter let
nega dopusta je v naši zako
nodaji zelo izpostavljena, saj 
gre za neodtujljive pravice 
delavca iz združenega dela. 
Marsikdaj pa izgjeda, kot da 
smo želeli povečati delavčev 
prosti čas kar tako, morda 
zavoljo tega, da bi imeli več 
časa za počitek ali lenarjenje, 
ne pa zato, da bi si lahko v 
svojem prostem času bogatili 
življenje.

Prevladuje ocena, da smo 
v sindikatih v tem primeru 
slabo organizirani in da si 
premalo načrtno prizadevamo 
osveščati delavce o pomenu 
kultumejšega načina življenja 
oziroma kulturne izrabe 
prostega časa.

Letni oddih je pri izkori
ščanju prostega časa ne
dvomno posebno pomemben. 
Delovnemu človeku pa dopust 
vse prepogosto pomeni le 
prepotrebni počitek. Ne 
zavedamo pa se pomembnega 
vphva, ki ga ima letni oddih 
tudi na humanizacijo medse
bojnih odnosov, na utrjevanje 
družinskih vezi, na odnose 
med zakoncema, na odnose, 
med starši in otroki, na 
vzgojo otrok. To je čas, ko 
lahko doživljamo male .pre
dene tedne“, ko spoznavamo 
svoje otroke, se intenzivno 
ukvarjamo z njimi in vplivamo 
na njihovo vzgojo in razvoj. 
Letni dopust pomeni spozna
vanje novih krajev, ljudi in 
navad ter tako bogatenje 
samega sebe in oblikovanje 
osebnosti delavca. Če upošte

vamo še vpliv letnega dopusta 
na obnavljanje in utrjevanje 
zdravja, na sprostitev ter 
„remont“ živčevja, šele pri
demo do celovitega prispevka, 
ki ga letni oddih daje v priza
devanjih za sposobnejšega, 
bolj zdravega in razvitejšega 
delavca v doseganju večje 
produktivnosti dela in večjih 
gospodarskih uspehov družbe 
ter k popestritvi in bogatitvi 
človekovega življenja.

PROGRAMIRANI
DOPUSTI

bfekaj razpravljavcev je na 
posvetih opozorilo, da ne 
znamo pravočasno planirati in 
programirati svojega dopusta. 
Zato se pogosto dogaja, da 
iščemo kraj za letovanje v 
zadnjem trenutku, da smo pri
pravljeni takrat sprejeti vse, 
kar nam kdo ponudi, da tudi 
zaradi tega hitimo vsi na 
dopust v najstrožji sezoni itd. 
Sindikati imamo tu še veliko 
nalog. Z angažiranjem turistič
nih organizacij, s sodelo
vanjem počitniških domov in 
z izmenjavo kapacitet počitni
ških domov ter z boljšim 
sistemom medsebojnega obve
ščanja bomo morah delavce 
opozaijati na pravočasno 
odločanje o dopustih, na pri
memo izbiro kraja za leto
vanje in pravočasno kalkulira-

skih letoviščih pa so slabo 
zasedene.

Še vedno je velika slabost 
našega gostinstva in turizma, 
posebej pa počitniških domov, 
da ne znajo organizirati spre
jemljivih programov za do
pustnike. Po eni strani je 
veliko pomanjkanje sprem
ljajočih objektov pri počit
niških domovih, po drugi 
strani pa tudi domislic, kako 
bi dopustnike vključili v 
aktivni odmor, to je z različ
nimi oblikami rekreacije, 
družabnosti, plavalnih tečajev, 
primernih prireditev, izletov 
itd.

KOLEKTIVNI DOPUSTI
Nekajkrat so razpravljavci 

opozorili na problem kolektiv
nih dopustov. Večina delavcev 
namreč sprejema kolektivne 
dopuste kot nujno zlo in ne 
pomisli veliko na takšne ah 
drugačne posledice. Razprava 
je ocenila, da organizatorji 
dela vprašanje kolektivnih 
dopustov precej poenostav
ljajo, da upoštevajo zgolj 
tehnološke ali ekonomske 
prednosti, ki jih nekateri 
kolektivni dopusti zasledujejo. 
Tam, kjer so kolektivni 
dopusti iz tehnoloških razlo
gov nujni, se tudi sindikati ne 
morejo spuščati v razprave, ah

marveč tudi za njihove za
konce, ki delajo v drugih 
organizacijah združenega dela, 
kar pa lahko povzroči številne 
probleme za celotno občino 
ah sosesko.

V takih primerih je povsem 
normalno, da ni mogoče 
zadovoljiti želja delavcev po 
letovanju zunaj kraja svojega 
bivanja. Kolektivni dopusti so 
praviloma tudi v času sezone, 
ko so vse počitniške storitve 
tudi naj dražje in za marsika
teri delavčev žep nesprejem
ljive.

Na posvetih so razpravljavci 
menili, da bi morale sindi
kalne organizacije temeljiteje 
obravnavati problem kolektiv
nih dopustov in zavzeti o tem 
tudi svoje stališče.

ŠOLSKE POČITNICE
Že v kongresnih dokumen

tih so sindikati zapisali, da bi 
morali tudi šolske počitnice 
urejati tako, da bi prispevah k 
večjim možnostim za leto
vanje delavcev. V praksi pa 
nismo dosegli nobenih rezul
tatov. Nekateri razpravljavci 
so menili, da je še posebej 
nerazumljivo, zakaj zimskih 
počitnic ni mogoče organizi
rati tako, da bi imele različne 
šole ah šole v različnih krajih

družinami in svojimi otroki 
preživelo nekaj dni na snegu.

Gotovo pa je obilo mož
nosti, da bi bilo možno tudi 
pri letnih počitnicah marsikaj 
.storiti in tako omogočiti po
daljšanje poletne sezone.

REGRES ZA ODDIH
Za regres za oddih name

nimo znatna sredstva. Po 
nekaterih podatkih smo lani v 
ta namen izplačali od 50 do 
60 starih milijard dinaijev. 
Kljub tako velikim sredstvom 
pa regresi ne vplivajo veliko 
na letovanje delavcev, pravza
prav: tako, kot jih razdelju
jemo, regresi ne pomenijo 
instrumenta za stimuliranje in 
usmeijanje delavcev na 
dopust.

Razprava je opozorila, da 
po eni strani regres v po
prečju 1100,00 din na delavca 
ne pomeni zadovoljive spod
bude delavcem za letovanje. 
Delavcem z ustreznimi do
hodki in z urejenimi družin
skimi prilikami lahko pome
nijo samo plačilo prevoza za 
daljše potovanje, delavcu pa, 
ki ima nizek osebni dohodek, 
taka stimulacija ne zadošča, 
da bi se lahko odločil za leto
vanje. Zato je velika večina 
udeležencev posvetov menila, 
da morajo sindikati zaostriti

kriterije za delitev regresov- 
Sredstva za regrese motaj0 
resnično postati intervencijsk3 
sredstva, ki jih delovne skup 
nosti obhkujejo na osno'1 
solidarnosti in vzajemnost' 
zato, da lahko posredujejo v 
prid tistih delavcev ozirom3 
tistih kategorij delavcev, ki 51 
sami brez pomoči ne morej0 
privoščiti letovanja. To pa P° 
drugi strani tudi pomeni, d3 
se je potrebno dogovoriti 
kdaj in pri kakšnem družin' 
skem standardu oziroma 
ekonomskem stanju družbi ni 
potrebno več intervenirati, d3 
bi si delavec ali družina lahko 
privoščila dopust.

Mnenje udeležencev posve
tov je tudi, da moram0 
regrese izplačevati namensko, 
to je tistim delavcem, ki 
resnično letujejo, in da jih 
moramo dehti po ekonomskih 
in socialnih kriterijih. Kriterij' 
lahko temelje na višini oseb
nega dohodka delavca ali °a 
dohodku na člana družine, 
upoštevati je potrebno krite
rije,, kot so: zdravju škodljiv0 
delo, izredna težka fizična 
dela in socialni momenti.

Pri vprašanju meril za regre-/ 
siranje oddiha je treba posebej 
obravnavati delavce iz drugih 
republik, ki žive ločeno od 
svojih družin, saj ni human0 
od njih zahtevati, da bodo 
počeli med dopustom kaj dru
gega, kot da bodo dopustovali 
v svojem krogu in v svojem 
kraju.

Več razpravljavcev je tudi 
ugotavljalo, da je pogosto 
sporno vprašanje, kdaj kdo 
letuje in kdaj ne. Kaj vse se 
namreč lahko razume kot 
letovanje.

NAMESTO SKLEPA 
Razprava o politiki sindika

tov do letovanja delavcev je 
bila na vseh posvetih zelo 
živahna in delovna. Pokazala 
je, da globalno opredeljena 
pohtika, ki so jo sprejeli naj
višji organi sindikata, veliko 
prispeva k usmeritvi in raz
voju teh aktivnosti sindikata, 
da pa je potrebno to strate
gijo stalno dopolnjevati, vedno 
znova iskati nova pota in 
nove odgovore na porajajoča 
se vprašanja. Predvsem pa je 
potrebno dosledno in priza
devno uresničevati že dogo
vorjena stališča in sklepe.

EDO GASPARI

KOLEDAR
NALOG

PONEDELJEK, 5. APRILA
- Območni posvet predsednikov osnovnih organizacij sindikata delavcev 

gostinstva in turizma, na katerem bodo v Ljubljani spregovorili o usta
navljanju poslovnih skupnosti za turizem in o uresničevanju samoupravnega 
sporazuma o razporejanju in delitvi dohodka ter sredstev za osebne do
hodke.

S prihodnjim tednom se 
usmerja delovanje sindikatov in 
nasploh vseh sindikalnih organi
zacij v javno razpravo o osnut
ku zakona o združenem delu, ki 
naj bi bil po predvidevanjih 
sprejet v oktobru letos. Ker naj 
bi se v razpravo o njegovih se
stavinah vključilo kar največ 
delavcev — članov organizacije 
sindikata, bo v prihodnjem ted
nu tudi že nekaj prvih določnej
ših dogovorov, kako javno raz
pravo pripraviti in voditi v te
meljnih in drugih organizacijah 
združenega dela.

Seveda pa ostaja še vedno v 
središču pozornosti sindikatov 
tudi kritično ocenjevanje, kako 
gospodarijo v novih finančnih 
razmerah znotraj temeljnih 
organizacij združenega dela. Ne- 
dvmno bo morala biti prav sin
dikalna organizacija tista, ki bo 
morala takoj ukrepati, kjerkoli 
se bodo pokazale težave, ki bi 
kakor koli utegnile prizadeti 
standard delavcev!

TOREK, 6. APRILA
- Seja medobčinskega sveta Zveze sindikatov severne primorske regije, 

na kateri bodo ocenili dosedanji potek podpisovanja samoupravnega spo
razuma o pokrivanju izpada dohodkov na železnici in v elektrogospodarstvu, 
o ustanavljanju samoupravnih interesnih skupnosti za PTT promet in komu
nalno dejavnost in o uveljavljanju novega zakona o zagotavljanju plačil ter 
prehodu na plačano realizacijo.

SREDA, 7. APRILA
- Območni posvet predsednikov osnovnih organizacij sindikata delavcev 

gostinstva in turizma. V Novi Gorici se bodo pogovorili o istih vprašanjih, ki 
so bila na dnevnem redu posveta v Ljubljani.

ČETRTEK, 8. APRILA
- Pogovor s predsedniki in sekretarji občinskih odborov sindikata delav

cev kovinske industrije in s predsedniki konferenc osnovnih organizacij tega 
sindikata, na katerem bodo ocenili gospodarski položaj temeljnih in drugih 
organizacij združenega dela v kovinski industriji, spregovorili pa tudi o pri
pravljanju srednjeročnih razvojnih načrtov za obdobje 1976—1980 ter o 
samoupravnem sporazumevanju o delitvi sredstev za osebne dohodke.

PETEK, 9. APRILA
— Sbstanek iniciativnega odbora sindikata delavcev grafične in papirne 

industrije, ki bo razpravljal o letnih sindikalnih športnih igrah grafičaijev 
Slovenije.

"N

Popravek
V prilogi Prosvetnega de

lavca št 5, ki je bila prilo
žena Delavski enotnosti, 
smo dne 5. marca 1976 ob
javili „Preobrazbo srednjega 
šolstva v usmerjeno izobra
ževanje".

V prispevku ,,Preobrazba 
srednjega šolstva v usmer
jeno izobraževanje11 (pred
log) na strani 4 v poglavju 
4.3 je pomotoma pod skico 
6 zamenjana legenda, ki se 
pravilno glasi:

belo polje: skupni pro
grami

črno polje: skupni spe
cialni programi

pokončno črtano polje: 
specialni programi.

Prvi dve vrstici pod ome
njeno skico 6, ki sta le delo
ma odtisnjeni, pa se glasita:

4. 4. Fakultativni vzgoj- 
noizobraževalni programi

Fakultativni vzgojno- 
izobraževalni programi lah
ko nastopajo v..,.

V J

ČZP Delavska enotnost

objavlja za nedoločen čas 
prosto delovno mesto

STROJNEGA KNJIGOVODJE
POGOJI:

— srednja izobrazba
— znanje strojnega knjiženja in strojepisja

Za to delovno mesto se zahteva 3-mesečno po
skusno delo.
Osebni dohodek po samoupravnem sporazumu. 
Objava velja do zasedbe delovnega mesta.

Kandidati naj svoje vloge pošljejo na naslov: Izvršilni od
bor CZP Delavska enotnost, Dalmatinova 4, Ljubljana.

Prav tako vabimo k sodelovanju več honorarnih 
sodelavcev, ki čutijo veselje do novinarskega dela. 
Kasneje možnost redne zaposlitve. Kandidati naj se 
javijo v uredništvu Delavske enotnosti, Ljubljana, 
Dalmatinova 4/11.
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Kaj potrebujejo nerazvite republike in pokrajine za hitrejši razvoj

PREDVSEM GOSPODARSKO
SODELOVANJE

V razpravah o srednjeroč-^ 
nern planu družbenega raz
voja Jugoslavije se republike 
dogovarjajo tudi o nadaljnji 
Pomoči nerazvitim republi- 
kam in pokrajinam: Make
doniji, Bosni in Hercegovini, 
Črni gori in Kosovu. Pet 
Zveznih zakonov, ki odlo
čajo o tem, katere republike 
’n pokrajine so nerazvite, ter 
0 obliki in višini pomoči ter 
^porejanju te pomoči, je 
Čreba uskladiti z ustavo in 
jih vgraditi v plan družbe- 
nega razvoja Jugoslavije in 
Posameznih republik in po
krajin za obdobje 1976 do 
ttSO. Zakoni bi morali biti 
hlajeni že lani, vendar je 
Zvezna skupščina njih veljav- 
“ost zavoljo zakasnelega 
sprejemanja plana družbe- 
nega razvoja podaljšala še za 
letošnje leto, s tem da bodo 
vse vsebinske spremembe 
Ve!jale že od začetka letoš
njega leta. Temeljni odnos 
družbene hrupnosti do 
Pomoči nerazvitim re
publikam in pokrajinam 
°stane tudi poslej nespreme- 
njen: pomoč v obliki dolgo
ročnih posojil, sredstva se 
stekajo v posebnem skladu, 
Je še vedno nujna za hitrejši 
razvoj nerazvitih. Po
membne pa so predvidene 
spremembe posameznih za
konov, ki omogočajo moč- 
nejše povezovanje gospo
darstev iz nerazvitih re
publik z gospodarstvi raz- 
y!tih, s tem pa tudi ustvar
ijo osnovo za kakovostne 
spremembe v gospodarstvu 

V^az vitih. _________

Osnovno vprašanje, katere re
publike in pokrajine tudi v sedanjem 
srednjeročnem obdobju šteti med 
nerazvite, je razrešeno: kljub neka
terim kazalcem razvoja, ki potrju
jejo, da so posamezne republike na
pravile pomemben razvojni korak, 
še naprej veljajo za nerazvite Make
donija, Bosna in Hercegovina, Črna 
gora ter SAP Kosovo. Nič novega 
torej - nobena od naštetih republik, 
da ne govorimo o Kosovu, se še ni 
uspela uvrstiti med razvite repu
blike. Vendar pa tempo razvoja in 
dosežena raven razvitosti v Zadnjem 
srednjeročnem obdobju že terjata 
podrobnejša in natančnejša merila 
za določanje ločnice med razvitimi 
in nerazvitimi. Vse tri republike so 
namreč že prestopile mejo, ki je po 
nekakšnem tihem medrepubliškem 
sporazumu veljala za ločnico med 
razvitimi in nerazvitimi: dve tretjini 
poprečja jugoslovanskega družbe
nega razvoja. Zavoljo tega bo moral 
zvezni izvršni svet še pred iztekom 
sedanjega srednjeročnega obdobja 
izpopolniti merila, po katerih bo 
moč natančneje meriti raven druž
bene razvitosti in ugotoviti, kdaj je 
nerazvita republika sposobna z last
nimi močmi skrbeti za nadaljnji raz
voj.

ZMANJŠANE RAZLIKE
Odgovor na drugo bistveno vpra

šanje - v kolikšni meri so nerazviti 
predeli Jugoslavije že sedaj sposobni 
razvijati se brez dodatne pomoči 
celotne družbene skupnosti - je 
jasen. Čeprav so posamezne re

publike in tudi Kosovo napravile v 
zadnjem srednjeročnem obdobju, 
ko so se tudi povečala sredstva po
moči, velik skok v razvoju - prvič 
so se začele razlike med razvitimi in 
nerazvitimi dejansko zmanjševati 
njihovo gospodarstvo brez izdatne 
pomoči razvitih še ni sposobno pre
nesti bremena naglega zmanjševanja 
zaostalosti. Dobro tretjino po
trebnih investicijskih sredstev so ne
razvite republike in Kosovo dobile 
iz sredstev sklada za pomoč neraz
vitim, gospodarstvo Kosova pa celo 
tri četrtine potrebnih investicijskih 
sredstev. Če upoštevamo, da so pre
ostala investicijska sredstva zvečine 
sredstva bank in inozemski krediti, 
potem lahko ugotovimo, da je po
men sredstev iz sklada za razvoj 
omenjenih republik še vedno znaten 
in da je Kosovo praktično v celoti 
odvisno prav od te pomoči.

Zvezni izvršni svet je ugotovil, 
piše Ekonomska politika, da so da
nes nerazvite republike tako razvite, 
kot je bila Jugoslavija pred osmimi 
leti; Kosovo zaostaja še za nekaj let. 
Ob tem velja kajpak dodati, da je 
razvoj republik ne samo nerazvitih 
- slonel na strukturi njihovega go
spodarstva, tu pa so bile danes ne
razvite republike in zlasti Kosovo 
zavoljo prevladujoče bazne indu
strije in zavoljo donedavnega druž
benega vrednotenja pomena te to
vrstne industrije v znatno slabšem 
položaju.

KOLIKŠNA POMOČ
1’olovica Jugoslavije je torej go

spodarsko in družbeno znatno manj

razvite kot preostali del, potrebena 
je pomoč razvitih republik, da hi 
lahko dohitela družbeni razvoj na 
drugih območjih. Kako hitro naj bi 
nerazviti dohitevali razvite, je vpra
šanje, na katero bo treba še najti od
govor: od tega je odvisna tudi višina 
pomoči. Nekateri sodijo, da bi se 
morale Makedonija, BiH in Črna 
gora razvijati za 20 odstotkov hi
treje kot razvite republike, Kosovo 
pa za 60 odstotkov, da bi se čez pet 
let povsem približali stopnji druž
bene razvitosti Jugoslavije danes. 
Zavoljo tega sodijo zagovorniki takš
nega tempa razvoja, da bi morali po
večati obseg pomoči - ne le v abso
lutnem znesku, pač pa tudi rela
tivno. V zvezni sklad naj bi se ste
kala vsaj 2 odstotka družbenega pro
izvodi Jugoslavije (sedanja stopnja 
je 1,94 odstotka), povečala pa naj bi 
se tudi dodatna sredstva iz pro
računa federacije za finansiranje 
družbenih služb.

Rešiti bo treba tudi občutljivo 
vprašanje - usklajenost družbenega 
razvoja nerazvitih republik in Ko
sova z določili zvezne resolucije o 
družbenoekonomskem razvoju. In 
ne samo to. Višino in obliko po
moči bo treba uskladiti - v okviru 
srednjeročnega plana družbenega 
razvoja Jugoslavije - z razvojnimi 
potrebami vseh republik. Tudi raz
vite republike so zastavile za pri
hodnjih pet let finančno zelo 
zahtevne programe, od prestrukturi
ranja proizvodnje v korist bazične 
industrije in energetike ter prede
lovalne industrije do izgradnje in-

frastukture. Vse to bo poleg sta
bilizacijskega boja postavilo pred go
spodarstvo naloge, ki jih bo sila tež
ko opraviti.

UČINKOVITEJŠA
POMOČ

Zavoljo tega skušajo republike s 
spremembami in dopolnili zakonov, 
ki urejajo obliko, višino in uporabo 
zveznega posojila za pomoč neraz
vitim republikam in Kosovu doseči 
čimvečjo učinkovitost teh sredstev. 
Nekatere predloge so že sprejele vse 
republike in pokrajine - tudi neraz
vite. Podjetjem iz razvitih republik 
bo od prihodnjega leta dalje znatno 
laže vlagati v razvoj gospodarstva na 
nerazvitih področjih in se bo tako 
zanesljivo povečalo zanimanje ne le 
za poslovno sodelovanje, pač pa 
tudi za skupne gospodarske naložbe 
in za povezovanje dela in sredstev.

Po spremenjenem zakonu o zvez
nem skladu za pomoč nerazvitim 
republikam in pokrajinam bodo lah
ko vse OZD iz razvitega dela države 
poravnale svoje obveznosti do skla
da tako, da bodo svoj znesek obvez
nosti deloma ali v celoti vložile sku
paj z OZD s tega področja v nove 
objekte. Pri tem bodo seveda morale 
spoštovati avtonomne pravice re
publik in pokrajin, da same odlo
čajo o svoji razvojni politiki. Prav 
tako lahko podjetja iz razvitih re
publik dobijo posojilo iz sklada pod 
enakimi pogoji kot podjetja iz ne
razvitih delov države, seveda pa tega

posojila ne smejo uporabiti zunaj 
nerazvitega področja. Zanimivo je, 
da je bilo že do sedaj moč dobiti 
takšna posojila, vendar vsaj slo
vensko gospodarstvo o tem ni ni
česar vedelo. Sicer pa se gospo
darstvo pritožuje tudi sedaj - za
voljo prešibkega vpliva na spre
membe v sistemu pomoči neraz
vitim.

OBOJESTRANSKE
KORISTI

Ker bo zakon o združenem delu 
razrešil tudi nekatera vprašanja, ki 
so ovirala dosedanje poskuse po
vezovanja dela in sredstev, predvsem 
pa zavirala dohodkovne odnose, bo 
bržčas tudi slovensko gospodarstvo 
pokazalo več zanimanja za sode
lovanje z nerazvitimi republikami. 
Koristi od tesnejšega povezovanja, 
od iskanja možnosti za skupna vla
ganja so več kot očitne. Prav v ne
razvitih republikah je večina naših 
rudnih bogastev in zalog energetskih 
virov, kjer bi slovenska predelovalna 
industrija našla ne le svojo suro
vinsko bazo, pač pa tudi kooperante 
in to od predelave rud do pro
izvodnje polizdelkov in sestavnih 
delov. Vsekakor pa je edina prava 
pot k hitrejšemu zmanjševanju raz
lik v družbenem razvoju med- ne
razvitimi in razvitimi republikami in 
pokrajinami tesnejše sodelovanje go
spodarstev razvitih republik z gospo
darstvi nerazvitih.

B. RUGELJ

V letu 1975 smo se udeleženci samoupravnega in družbenega 
jj°govarjanja trudili, da bi samoupravne sporazume o delitvi do- 

0c*ka in osebnih dohodkov uskladili z novo ustavo in zakonom o 
amoupravnem sporazumevanju in družbenem dogovaijanju o meri- 

za razporejanje dohodka in za delitev sredstev za osebne 
ohodke iz leta 1973. Čeprav je to delo za nami, saj je večina 

,aeležencev samoupravnih sporazumov dejavnosti o razporejanju 
°hodka in delitvi sredstev za osebne dohodke sprejela v letu 1975 

^°Ve“ samoupravne sporazumele zelo težko podati objektivno in 
oceno delovanja teh novih samoupravnih sporazumov na 

P0dlagi podatkov sta leto 1975. Razloga za to sta predvsem dva.
odeli tdi mehanizmi razporeditve dohodka so prirejeni dejanskim 

.‘haričnim rezultatom v letu 1974 in predvidevanjem za leto 1975 
n Zaradi tega še ne more priti do polne veljave delovanje postavlje- 

®ga sistema oziroma njegova ostrina. Drugače rečeno, za prvo leto 
veTJavl-ianja novih samoupravnih sporazumov so si udeleženci 
j,1110013 zagotovili, da obseg dogovorjenih sredstev za osebne 

hodke po merilih samoupravnih sporazumov dejavnosti ne ovira 
azporediti iz dohodka toliko sredstev na osebne dohodke, kot so 

- Predvideli. Drugi razlog, da smo nove samoupravne sporazume 
le sprejeli, ne pa tudi v polni meri uveljavili, so nedograjeni in 
ustrezni sistemi interne delitve sredstev za osebne dohodke, 

amoupravni sporazumi dejavnosti dajejo osnove za uveljavljanje 
utve po delu, vendar še v tistih temeljnih organizacijah združe

na dela, ki v tem smislu niso praznih rok, potrebujejo nekaj časa, 
vsaj preverijo, če sistem interne delitve sredstev za osebne 

j^dke zagotavlja delitev po delu.
hoHL °?i vidijo v samoupravnih sporazumih o razporejanju do- 

dka in delitvi sredstev za osebne dohodke le izračunljivo koli- 
vS° sredstev za osebne dohodke, ki jo družba opravičuje. Še 

an° premajhna informiranost o dejansko zelo bogati vsebini 
n° up ravnih sporazumov, ki na tak ali drugačen način vsestran- 
razi Pose8aj° v gospodarjenje organizacij združenega dela, je eden 
s °80v. da se delavci premalo zavzemajo za celovito uveljavljanje 
s ouPravnih sporazumov. Uveljavljanje oziroma uresničevanje 
žar H'J*5ravnh1 sporazumov pa ostaja preveč v ozkih krogih tudi 
vsaka te®a’ ^er Presajanje idej samoupravnega sporazumevanja v 
Pa t ■ Je življenie 111 'e strokovno in časovno zahtevno delo, pač 

terja tudi zaostritev odgovornosti za poslovno uspešnost, za 
ganizacijo dela ipd. Pri vsem tem pa je najbolj bistveno, da gre za 

p0ema8ovanje vseh tistih negativnih pojavnih oblik in mišljenj 
..ameznikov, ki še niso dojeli, da moramo v naši družbeni zavesti 
M razviti vrednoto dela.

Ko u samoupravnega sporazumevanja je zapisana v ustavi. 
Pre retna stališča za njeno uveljavitev smo sprejeli in je čas, da 
^nmo, koliko in kako delujejo v praksi. V ta namen smo 

tkati prevzeh nalogo, da organiziramo posvete z udeleženci 
Pri °uPravnth sporazumov in zagotovimo kvalitetno vsebinsko 

Pravo teh posvetov. Nosilci akcije oziroma celotne organizacije 
jan.ePuktiški odbori sindikatov. V sodelovanju s skupnimi komisi- 

udeležencev samoupravnih sporazumov naj bi pripravili vse

binski program posveta. Pri določitvi programa posveta, kaj bodo 
obravnavali glede na značilnosti in problematiko uveljavljanja 
posameznega njihovega samoupravnega sporazuma, lahko upora
bijo splošne teze, ki jih je za te posvete izdelal center RS ZSS za 
samoupravno sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohod
kov in sprejel odbor sindikatov RS ZSS za samoupravno sporazu
mevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov. Program posveta 
oziroma kaj naj bi na posvetu zlasti morali obravnavati in se morda 
tudi dogovoriti za spremembe samoupravnega sporazuma, pa bo 
pripravil tudi center RS ZSS za samoupravno sporazumevanje o 
delitvi dohodka in osebnih dohodkov za vsak samoupravni spora
zum posebej. Te dvojne programe za posvetovanje z udeleženci 
istega samoupravnega sporazuma bomo predvidoma uskladili med
1. in 10. aprilom letos. Prepričani smo, daje to usklajevanje ali 
izdelava enotnega programa za vsako posvetovanje najbolj zahtevno 
delo, če hočemo, da bodo udeleženci posveta zanj kvalitetno 
pripravljeni in imeli čas preizkusiti predlagane predloge. Zaradi 
tega naj bi v končni izdelavi programa posveta sodelovali poleg 
republiških odborov sindikata še predstavniki skupne komisije 
udeležencev samoupravnega sporazuma, delegat odbora RS ZSS za 
samoupravno sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohod
kov ter delegati komisije za presojo skladnosti samoupravnih 
sporazumov SR Slovenije, ki sta bila poročevalca samoupravnega 
sporazuma ob njegovem sprejemanju, torej vsi, ki podrobneje 
poznajo problematiko obravnavanega samoupravnega sporazuma. 
Ker bomo ob tej priložnosti po potrebi predlagali tudi spremembe 
posameznih členov samoupravnih sporazumov, morajo biti te 
spremembe točno navedene in obrazložene. Datum posameznega 
posveta bo določen, ko bo izdelan omenjeni vsebinski program 
posveta. Čeprav se nam mudi, časovna stiska ne sme povzročiti, da 
bi bil posvet za nami, rezultat posveta pa le statistično zabeležen. 
Prav zaradi tega naj ne bi udeležencev vabili na posvete, dokler ne 
bodo vsaj štirinajst dni pred posvetovanjem razpolagali tudi s 
priročnikom za udeležence samoupravnih sporazumov o razpore
janju dohodka in delitvi sredstev za OD“, ki ga je v ta namen 
izdelal center RS ZSS za samoupravno sporazumevanje o delitvi 
dohodka in OD in je trenutno v zadnji fazi testiranja in spreje
manja.

Poleg tega udeležencem priporočamo, da ugotovijo delovanje in 
možnosti realizirati samoupravni sporazum tudi na podlagi podat
kov, ki so po uradni metodologiji (Uradni list SRS, št. 129) 
predpisani za spremljanje samoupravnih sporazumov. Tako je 
obrazec BU-OD/75 — primerjalni kazalci o razporejanju dohodka, 
in poslovnem uspehu v letu 1975, namenjen proučevanju poslov
nega uspeha in usklajenosti razporeditve dohodka z merili samo
upravnega sporazuma. Obrazec OD/75-TDM pa je namenjen rela
tivni primerjavi ravni osebnih dohodkov za tipična delovna mesta z 
razponi v samoupravnem sporazumu in oceni, če so v samouprav
nem sporazumu izkazana prava tipična delovna mesta ali poklici, 
če njihovo število ustreza ter če je njihovo relativno vrednotenje 
(indeksna razmerja) sprejemljivo. Obrazec S-OD/75 pa s tem, ko

navaja vprašanja, ki se med drugim kažejo pri uresničevanju 
sindikalne liste, hkrati opominja udeležence, kaj vse je v samo
upravnih sporazumih oziroma kaj bi morali urediti v samoupravnih 
internih aktih.

Iz doslej navedenega je očitno, daje namen posvetovanj udele
žencem čim bolj približati sedanjo vsebino samoupravnih sporazu
mov. Poleg tega pa naj bi v letošnjem dograjevanju samoupravnih 
sporazumov dah prednost predvsem tistim problemom, ki jih ob 
sprejemanju novih samoupravnih sporazumov nismo uspeh najbolje 
rešiti, so pa pomembni za učinkovitost samoupravnega sporazume
vanja. Med te sodijo zlasti:

- prilagoditi model razporejanja dohodka temeljnim organiza
cijam združenega dela; delavci v temeljnih organizacijah združenega 
dela so sicer udeleženci samoupravnega sporazuma, vendar delujejo 
mehanizmi razporejanja dohodka v samoupravnih sporazumih veči
noma tako, da so sprejemljivi za organizacijo združenega dela kot 
celoto, razporeditev dohodka po istem izračunu za temeljne 
organizacije združenega dela pa lahko privede do nemogočih 
odnosov med temeljnimi organizacijami združenega dela v isti 
OZD;

- vsebinsko razširiti in bolj konkretno opredeliti odnose v 
razporejanju dohodka med temeljnimi organizacijami združenega 
dela v OZD oziroma podrobneje razčleniti tisti del samoupravnega 
sporazuma dejavnosti, ki govori o vlogi samoupravnega sporazuma 
o razporejanju dohodka med TOZD v OZD;

— nakazati vsaj osnovne kriterije za samoupravno sporazume
vanje v poslovnih celotah (reprodukcijske celote);

— bolj jasno določiti višino elementov poslovnega uspeha, ki se 
štejejo za minimalni poslovni uspeh (še ni izgube), razporeditev 
dohodka ob minimalnem poslovnem uspehu na del za osebne 
dohodke in akumulacijo ter postopek in odgovore za saniranje 
nastalega stanja; ob tpm sodi zlasti postopek in možnost saniranja v 
območni družbeni dogovor o razporejanju dohodka;

- zaostritev sankcij v tem smislu, da udeleženci v samoupravnih 
internih aktih določijo, kdo je odgovoren za uveljavljanje posamez
nih določil samoupravnega sporazuma, pa tudi da sami določijo 
„notranje“ sankcije;

— organizirati skupne komisije udeležencev samoupravnih spo
razumov in jim zagotoviti potrebna finančna sredstva, da bodo 
strokovno uspešno delovale in izpolnjevale naloge, ki so določene v 
samoupravnem sporazumu in v zakonu o samoupravnem sporazu
mevanju.

Republiški odbori sindikatov bodo na posvetovanja vabili pred
vsem delegate v zborih udeležencev samoupravnega sporazuma, 
občinske odbore sindikatov, komisijo za presojo ter vse tiste, ki 
sodelujejo ali bodo sodelovali pri izdelavi programa posvetovanj. 
'Če jr število udeležencev posameznega samoupravnega sporazuma 
preveliko za eno posvetovanje, bo organiziranih več posvetov. 
Predvidoma naj bi s prvimi posvetovanji začeli konec aprila in jih 
zaključili do poletnih dopustov.

MAJDA BUDA
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O planiranju spregovorimo vsi!
Na razšiijeni seji komisije za družbenoekonomska vprašanja in 

socialno politiko pri CK ZK Slovenije so pred dnevi govorili o 
osnutkih samoupravnih sporazumov in družbenih dogovorov o te
meljih, planov srednjeročnega razvoja Slovenije. Razprava na seji 
komisije pomeni tudi pripravo na šesto sejo CK ZKS, ki bo'posve
čena vlogi članov ZKS pri uveljavljanju novega sistema planiranja.

Razpravljavci so najprej ugodno ocenili dejstvo, daje operativno- 
politični štab pri republiškem komiteju za družbeno planiranje in 
informacijski sistem vse gradivo, o katerem razpravljajo tako člani 
delegacij kot udeleženci v planiranju in vsi občani, že izdal v prilogi 
skupščinskega Poročevalca. V njem so zbrani samoupravni spora
zumi in družbeni dogovore temeljih planov srednjeročnega pro-

Komunistza DE
grama razvoja Slovenije za vsa področja dejavnosti kot teze za 
družbeni dogovor o politiki razporejanja dohodka in za družbeni 
dogovor o splošni porabi v občinah. Izdaja vsega gradiva je način, 
ki bo pripomogel k uresničitvi ustavnega načela, da morajo delavci 
v temeljnih organizacijah hkrati in celovito odločati o razporejanju 
dohodka za vse namene. To je tudi ena od nalog, ki so jo sprejeli 
člani ZK na svojih kongresih. Ker so v prilogi Poročevalca zbrani v 
glavnem vsi samoupravni sporazumi in družbeni dogovori, ki jih 
morajo temeljne organizacije upoštevati pri razporejanju svojega 
dohodka v naslednjem srednjeročnem obdobju, predstavlja gradivo 
edinstven dokument v Jugoslaviji in pomemben prispevek k uve
ljavljanju načela sočasnosti planiranja na vseh ravneh.

Udeleženci seje so sodili, da bi morali v dopolnjevanje vsebine in 
konkretizacije samoupravnih sporazumov ter družbenih dogovorov 
o temeljih planov srednjeročnega razvoja vključiti na formalen ali

neformalen način kar največ delovnih ljudi. To bi bilo pomembno 
predvsem zaradi dopolnjevanja in konkretizacije predlaganih doku
mentov. Javna razprava bi lahko obogatila tiste predloge samo
upravnih sporazumov in družbenih dogovorov, ki so premalo kon
kretni, in jih tako približala tistim, ki so dodelani in konkretizirani. 
Zbrano gradivo, ki sega na različna področja, je tako pregledno, da 
omogoča primerjavo medsebojne odvisnosti in povezanosti različ
nih področij združenega dela, zato je mogoče oblikovati konkretne 
predloge.

Razpravljavci so tudi ugotavljali, da je treba izkoristiti prilož
nost, da na vseh ravneh in v vseh okoljih obravnavajo predložene 
dokumente in jih tako kvalitetno izboljšajo. Pri tem je izredno 
pomembna naloga komunistov, še posebej v sindikatih. Takšna raz
prava bo omogočila izboljšanje'dokumentov s stališča širših druž
benih interesov in potreb delovnih ljudi.

V razpravi so tudi razpravljali o časovni'ustreznosti rokov za 
oblikovanje planov. Lahko se zgodi, da razprava zaradi naglice pri 
razpravi in poteku sprejemanja planov ne bo kvalitetna in delavci v 
tozdih ne bodo mogli uveljaaviti svoje odločilne vloge, kot je pred
videno z ustavo in novim zakonom. Po drugi strani pa so ugo
tavljali, da bi se morali držati predvidenih rokov, saj bomo plane 
lahko v skladu z načelom kontinuiranega planiranja še vedno do
polnjevali in izboljševali.

Ko so razpravljali o vsebinski zasnovi predlaganih sporazumov in 
dogovorov, so med drugim sodili, da je treba opredeliti, kateri 
samoupravni sporazumi in družbeni dogovori so temeljni in kateri 
so iz njih izvedeni. Tako bi se lahko izognili ponavljanju posa
meznih opredelitev in bi z njihovim izločanjem iz izvedenih doku
mentov (ker so že zapisani v temeljnih) poštah ti preglednejši. Kot 
prioritetne samoupravne sporazume in družbene dogovore je treba 
obravnavati vse, ki so skupnega pomena in zadevajo dohodek vseh 
TOZD. O njih morajo delavci razpravljati hkrati in celovito ob 
razporejanju svojega lastnega dohodka.

SONJA TRAMŠEK

USTANAVLJANJE SIS ZA-PTT PROMET

ZAMUDA V LASTNO ŠKODO
V zavesti delovnih ljudi in občanov še ni utrjeno spoznanje, da lahko le v SIS PTT prometa 
hitreje uresničujemo razvoj te dejavnosti, ki zaostaja za potrebami_____ ___________________

Na skupnem delovnem se
stanku v Ljubljani so se pred 
dnevi zbrali predsedniki' inicia
tivnih odborov za ustanovitev 
območnih samoupravnih skup
nosti za PTT promet, člani 
iniciativnega odbora za usta
novitev samoupravne interesne 
skupnosti za PTT promet Slo
venije, predstavniki družbeno- 
pohtičnih organizacij in ne
kateri vodilni delavci v sloven
skem PTT prometu. Na se
stanku so ocenih dosedanji po
tek javne razprave o samo
upravnih sporazumih za ustano
vitev območnih in republiške 
SIS.

Podatki-kažejo, da se v zavest 
delovnih ljudi v temeljnih orga
nizacijah in občanov v krajev
nih skupnostih še ni dovolj za
sidrala potreba po skupnem 
opredeljevanju nadaljnjega raz
voja PTT prometa in predvsem 
zmogljivosti pa tudi o samo
upravnem urejanju nekaterih te
meljnih vprašanj PTT prometa. 
Sicer je bilo pričakovati, da bo 
intenzivnost pri podpisovanju 
pristopnih izjav slabša kot pri 
drugih samoupravnih interesnih 
skupnostih s področja gospo
darstva, kajti gre, kot je za
pisano v zakonu, za sicer ob
vezno ustanovitev SIS, v katerih

pa je članstvo prostovoljno.
V Ljubljani je do začetka 

tega tedna le 1,5 odstotka te
meljnih organizacij združenega 
dela in krajevnih skupnosti pod
pisalo pristopno izjavo, v Kopru 
12 odstotkov, v Novi Gorici 18 
odstotkov, v Mariboru 4 od
stotke, v Murski Soboti 26 od
stotkov, v Novem mestu 28 od
stotkov temeljnih organizacij in 
krajevnih skupnosti, v Kranju 
kakih 20 odstotkov, v Celju je 
podpisalo pristopno izjavo le 25 
od 654 temeljnih organizacij in 
19 odstotkov od 192 krajevnih 
skupnosti, v Trbovljah pa le 29 
od 222 temeljnih organizacij in

OD SOBOTE T DO SOBOTE

Na mnogih startih
Politični dogodki v minulih dneh so bili zelo po

membni za začetek uveljavljanja nekaterih odnosov, 
ki so za našo družbeno prakso kvalitetno novi. Na 
pobudo CK ZKS in slovenskih sindikatov je stekla te 
dni široka akcija na posameznih območjih, v de
lovnih organizacijah in občinah o planiranju. Gotovo 
je temeljni namen akcije, da bi vnesli v planiranje 
duha nove ustave in utrdili samoupravne odnose, 
katerih nosilec je delavec, ki dohodek ustvarja, mora 
pa z njim tudi gospodariti ter odločati, ko gre za 
razširjeno reprodukcijo. Skratka, ko gre za njegovo 
bodočnost in socialno varnost, za razvoj in napredek 
pa tudi za vizijo in bodoče naloge.

Zelena luč se je prižgala tudi za javno razpravo o 
osnutku zakona o združenem delu. Veliko pozor
nosti ji je posvetilo v minulih dneh predsedstvo CK 
ZKJ, ki je ta vprašanja združilo v poseben predlog za 
akcijo, o kateri bodo v kratkem odločali tudi na seji 
centralnega komiteja. Ni dvoma, da razprava o no
vem zakonu ne bi smela pomeniti samo verbalnega 
seznanjanja z njegovimi določili, ampak hkrati resen 
poskus, da se ta „mala ustava" preveri v življenju in 
v vseh okoljih in da se z njo začno hitreje ures
ničevati ustavna načela o samoupravni preobrazbi 
združenega dela in odnosov v celotni družbi. Raz
prava o novem zakonu je torej priložnost za obračun 
z vsem, kar še ovira hitrejši razvoj samoupravljanja, 
in tista načela in sklepe, ki so jih zakoličili kongresni 
dokumenti ZK kot novo traso boja z birokratskimi, 
tehnokratskimi in liberalističnimi ter unitaristično 
centralističnimi usedlinami v naši družbi. Razprava 
bo hkrati dajala močno pobudo družbenim inte
gracijskim In solidarnostnim težnjam, zato se bo 
moria nujno spopasti z vsakršnimi lokalizmi, pri- 
vatnoTastniškimi in drugimi nesamoupravnimi tež
njami v združenem delu, v svobodni menjavi dela in 
v stabilizaciji gospodarstva in družbe.

Prelomnico v poslovnih odnosih v gospodarstvu 
pomeni tudi novi zakon o razmerjih in obveznostih 
med upniki in dolžniki ter o poravnavanju plačil za 
blago in storitve, ki stopa v veljavo s 1. aprilom. 
Prispeval naj bi k omejevanju inflacije, nepokritemu 
investiranju in tudi k ustrezni poslovni morali, ki so

jo neurejeni odnosi na tem področju v minulih letih 
močno skrhali Pomembna je bila tudi pobuda ZIS, 
ki jo je te dni sprožil na zasedanju obeh zborov zvez
ne skupščine. Po hitrem postopku so bile namreč 
predlagane dopolnitve in spremembe, ki pomenijo v 
prehodnem obdobju k novemu sistemu plačil ne
kakšne olajšave. Tako so se nekoliko podaljšali roki 
poravnavanja obveznosti; delovnim organizacijam, ki 
so poslovale z izgubo oziroma so brez zadostnih 
trajnih obratnih sredstev, pa je omogočeno, da si ta 
sredstva zagotovijo do konca letošnjega leta. Ne
dvomno je bilo glede na trenutne gospodarske raz
mere potrebno omiliti ostra določila, ker mnogo de
lovnih organizacij, posebno slabših, ne bi moglo iz
polnjevati novega zakona. To pa seveda ne pomeni, 
da so olajšave znamenje za umik od dogovorjenih 
ukrepov, ki morajo pomeniti temeljito stabilizacijo 
finančnega poslovanja v združenem delu. Načelo o 
plačani realizaciji ostaja pomembna gospodarska in 
politična naloga tudi v prihodnje.

V slovenski skupščini so bili na zasedanju vseh 
treh zborov postavljeni na start novi zakoni o pre
obrazbi našega pravosodnega sistema, v katerem do
bivajo sodišča združenega dela in pravobranilci sa
moupravljanja še posebej poudarjeno vlogo. To je 
tematika, ki bo gotovo zaslužila tudi ustrezno po
litično podporo in akcijo, saj gre za bistven poseg v 
dosedanje delovanje sodišč.

Tako je bilo torej v minulih dneh več pomembnih 
startov za politične akcije, ki imajo povečini dolgo
ročen značaj in pomen.

Znak za start je dobila v Brčkem tudi letošnja 
Titova štafeta, ki bo prehodila vso Jugoslavijo. Ni 
naključje, da je bil letos štart v Brčkem. Tukaj so se 
namreč zbrali mladina in brigadirji ob svojem dnevu 
..prazniku mladinskih delovnih brigad", ki so ga le
tos še posebno svečano obeležili. Tudi tega niso 
storili po naključju, saj naj bi letošnja proslava po
menila zagon v nove delovne akcije mladine, ki pa 
naj bi jih v prihodnje uokvirili z ustreznimi samo
upravnimi sporazumi. V nekaterih republikah je 
sporazumevanje že steklo, drugod bo v naslednjiti 
dneh.

GOK

le 3 od skupno 33 krajevnih 
skupnosti.

Na posvetovanju so tudi ugo
tovili, da je bila dosedanja pod
pora občinskih svetov ZSS in 
konference SZDL premajhna in 
da bodo te organizacije morale 
v sodelovanju s kolektivi slo
venskega PTT prometa storiti 
več, kot so doslej. Akcija je res 
nujna, saj so pri ustanavljanju 
območnih skupnosti že za
mudili z zakonom določeni rok 
(31. marec) in bodo torej mo
rali vsi napeti vse sile, da bi svo
jo dolžnost opravili vsaj do 15. 
aprila, sicer bi bila z zamudo 
ustanovljena tudi republiška 
SIS PTT prometa, ki mora biti 
po zakonu ustanovljena do kon
ca junija letos.

To, kar smo zapisali, pa ni 
edina slabost dosedanjih priza
devanj za ustanovitev SIS PTT 
prometa. Ugotavljajo namreč, 
da so imeli povsod dovolj pis
menega gradiva o sred
njeročnem razvoju PTT Slo
venije, vendar so se le redkokje 
tvorno vključili v razpravo, če
prav bi — glede na velike po
trebe - vsaka TOZD ali kra
jevna skupnost lahko našla svo
je mesto oziroma interese v tem 
programu. To pa bi lahko po
menilo večjo spodbudo za pod
pisovanje pristopnih izjav, 
skratka za odločitev temeljnih 
in drugih organizacij združe
nega dela ter krajevnih skup
nosti, da postanejo člani sa
moupravne interesne skupnosti 
za PTT promet. M. HORVAT

REKLI SO
DUŠAN PETROVIČ, pred
sednik zvezne konference 
SZDL, v izjavi za javnost 
pred javno razpravo o osnut
ku zakona o združenem 
delu;

Izjemen pomen, ki ga bo 
imel zakon o združenem 
delu za našo družbo, terja, 
da o pripravljenem osnutku 
najširše razpravljamo, da so
delujejo v razpravi vsi de
lovni ljudje in njihove samo
upravne organizacije in 
skupnosti, politični nosilec 
te dejavnosti pa mora biti 
SZDL, pri čemer naj se še 
posebej angažirajo sindikati.

Zakon je bistvenega po
mena v boju za uresničitev 
ustavnih načel in sklepov X. 
kongresa ZKJ. V njem so 
podani temelji za ureditev 
vseh važnejših vprašanj 
samoupravljanja, organizi
ranja združenega dela, polo
žaja delovnih ljudi v proiz
vodnji in odločanja o pogo
jih in rezultatih dela, prido
bivanja in delitve dohodka, 
združevanja dela in sredstev, 
samoupravnega sporazume
vanja in dogovaijanja itd. 
Zakon ureja tudi položaj za
sebnih kmetijskih proizvajal
cev in drugih delovnih ljudi, 
ki gospodarijo s sredstvi v 
osebni lasti, razmerja pri za
dovoljevanju skupnih potreb 
in druga vprašanja.

V razpravi o tem po
membnem zakonu naj se iz
razi tista široka zavzetost, ki 
se kaže pri delavskem razre
du in vseh delovnih ljudeh v 
boju za uresničitev in poglo
bitev ustavnih načel in za 
nadaljnji razvoj socialistič

nega samoupravljanja. V teh 
razpravah naj se potrdi od
ločna razredna opredelje
nost in pripravljenost vsako
gar, ki dela in upravlja, da 
ustvarjalno in odgovorno so
deluje pri urejanju vseh 
družbenih vprašanj.

Za vse nas je to prava 
priložnost, da glede na na
čela, ki smo jih zapisali v 
ustavi, konkretneje preve
rimo našo prakso, vse rav
nanje in dejavnosti in da 
damo na rešeto dosedanje 
rezultate pri oblikovanju no
vih družbenih odnosov. Vse 
to delo naj tudi prispeva k 
čimbolj ši seznanitvi z ustav
no vsebino novih odnosov v 
združenem delu, pomaga 
razjasniti številna še nejasna 
vprašanja, Opozori na na
pačna pojmovanja in raz
lage, zlasti pa olajša prema
govanje vseh odporov pri 
uresničevanju ustave. Raz
prava bo v bistvu politična 
bitka za nadaljnji razvoj 
samoupravljanja.

ZDRAVSTVO IN NOVI FINANČNI UKREPI

BREZ IZJEM
Dosedanji sistem financiranja v slovenskem 
zdravstvu se z novimi finančnimi ukrepi ne bo 
bistveno spremenil, zato pa je treba na teo1 
področju zaostriti odgovornost do dogovori6' 
ne porabe in poskrbeti za zadostna trajn6 
obratna sredstva ..

V razpravah v družbenopolitičnih 
in gospodarskih krogih v zadnjih 
mesecih se je tudi razprava o tem, 
kako naj bi se v slovenskem zdrav
stvu soočili z vsemi morebitnimi po
sledicami dveh, trenutno najbolj 
aktualnih zakonov o zavarovanju 
plačil in o obračunavanju celotnega 
dohodka,, na zadnji seji izvršnega od
bora skupščine zdravstvene skup
nosti Slovenije zasukala v pravo 
smer. Delegati so v razpravi sicer 
ugotavljali, da predpisi o sprotnem 
plačevanju bolj prizadevajo položaj 
gospodarstva, vendar so skoraj 
hkrati sodili, da tudi zdravstvo pri 
tem ne more ostati neprizadeto. Ka
kor vsi, se bo moralo tudi zdravstvo 
hočeš nočeš začeti prilagajati no
vemu finančnemu sistemu, upošte
vaje pri tem vse posebnosti zdrav
stvene službe.

Vendar je treba opozoriti, da se z 
novimi finančnimi ukrepi v bistvu 
sistem financiranja v zdravstvu ne 
bo spremenil, saj temelji na ustavnih

določilih o svobodni menjavi dela i11 
na zakonu o zdravstvenem varstvu- 
Novi predpisi pa na tem področju 
predvsem zaostrujejo disciplin0 ^ 
odgovornost za to, da se bo zdrav
stvena dejavnost in njena poraba za
držala v dogovorjenih okvirih, torej 
brez planiranih primanjkljajev.

V primerjavi z gospodarstvom Je
posebnost zdravstva zlasti ta, da51 
tej dejavnosti ni mogoče izbira11 
partnerjev v poslovanju, saj sta o 
že določena: zdravstvena skupn°s 
kot plačnik in zdravstvene delovne 
organizacije kot izvajalci. Da pa 
zadržali likvidnost poslovanja 1 
sprotno poravnavanje plačil h° 
zdravstvu potrebno hitro obračuna
vanje, pošiljanje faktur v dogovorje
nih rokih, zlasti še, ker bo prav 10 
partnerjem prihranilo neljube za
plete s čeki menicami in iskanjem 
porokov. Ob tem pa si bo moralo 
zdravstvo čimprej ustvariti tudi naj 
nujnejša obratna sredstva

SKRB ZA VARSTVO OKOLJA

VENDAR SE JASNI
Ob sistemskih tudi že prvi realpi rezultati

V vseh republikah pripravljajo 
ustanovitev SIS za varstvo člove
kovega okolja. Prva takšna skupnost 
je ustanovljena na področju BiH ter 
Hrvaške za sotočje reke Une. V 
kratkem bodo ustanovili svet za var
stvo Jadranskega morja, podobna 
skupna telesa pa so že ustanovili 
med Italijo in Jugoslavijo. V pripravi 
je sporazum osmih podonavskih 
držav o zaščiti Donave. V Make
doniji so sprejeli zakon o varstvu 
Ohridskega jezera.

Poleg že sprejetih republiških za

konov bodo v kratkem sprejeli še 
zvezni zakon o varstvu okolja. Svet 
ZIS za varstvo človekovega okolja je 
sprejel predlog za zmanjšanje ca
rinske stopnje pri uvozu opreme za 
varstvo človekovega okolja. Raz
pisali so tudi stalni jogoslovanski na
tečaj za najboljše tehnološke ino
vacije na tem področju. Na beo
grajski univerzi bodo v kratkem po
delili prve magistrske diplome v naši 
deželi na teme iz varstva okolja.

Poleg sistemskih obstajajo tudi 
realni rezultati. Tako so, denimo, v

Sarajevu za varstvo mesta in odprav
ljanje znane sarajevske megle vložili 
3 milijarde dinarjev. Zaprosili s° 
celo mednarodno posojilo v višin 
72 milijonov dolarjev. Trije največj 
delovni kolektivi v zahodni Srbij 
(,.Zorka" iz Sabca, ..Viskoza" i2 
Ložnice ter ..Krušnik" iz Valjeva) 
pa so vložili v čiščenje odpadnih 
voda ter v filtre svojih dimnikov 60 
milijonov din.

Kaj pa smo za varstvo okolja do
slej storili v Ljubljani?

V. O.
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Akcije za boljše gospodarjenje
V kovinski industriji ugotavljajo, da mora iskanje notranjih rezerv v delovnih organizacijah 
spremljati tudi sistemsko spodbujanje

V številnih organizacijah združenega dela so že pred časom spre
jeli stabilizacijske programe, katerih pomemben del je poleg 
skrbnejšega ravnanja z materialom in delovnim časom tudi utrje- 
vanje delovne discipline nasploh in ob tetn zaostrovanje osebne 
odgovornosti vseh udeležencev v proizvodnem procesu. Seveda po
svečajo v tovarnah v teh stabilizacijskih prizadevanjih še posebno 
Pozornost racionalizacijam in drugim inovacijskim pobudam, ki 
kihko v znatni meri pripomorejo k dvigu produktivnosti in k zniže
vanju proizvodnih stroškov.

Prav minuli teden so se v re
publiških odborih sindikatov — 
tako na primer tudi sindikatov 
delavcev kovinske industrije 
Slovenije - zvrstili sestanki 
predstavnikov nekaterih skupin 
delovnih organizacij. Na teh se
stankih so obravnavali pred
vsem možnosti za zviševanje 
produktivnosti dela in so pri 
tem ugotovili, da v podjetjih 
resnično obstajajo še dokajšnje 
neizkoriščene notranje rezerve. 
Vendar pa izrabo teh rezerv po
leg še neustrezne oziroma nedo
gnane organizacije poslovanja in 
proizvodnje onemogočajo zuna
nji vplivi, ki so zvečine posle
dica neumiijenega ekonom
skega sistema in instru- 
mentarija.

Kar zadeva zunanje vplive, 
so, denimo, predstavniki indu
strije, ki izdeluje različne go
spodinjske aparate in pripo
močke. navajali nespodbudne

V Iplasu so se pripravili tudi 
na kasnejše povečevanje zmog
ljivosti nove tovarne. Čez nekaj 
let bi lahko izdelovali 3o tisoč 
ton te surovine, kar naj bi zado
stovalo za potrebe Iplasa, ki na
merava dograditi predelavo fta- 
lanhidrida v estre, pa tudi za 
povečane jugoslovanske po
trebe. V načrtuje namreč nekaj 
tovarn za proizvodnjo PVC, ki 
ga zelo primanjkuje, uvoz pa je 
sorazmerno težaven in tudi 
drag.

Projekt Iplasa je nedvomno 
Pomemben tudi zavoljo širše 
družbene koristi. Zapolnil bo 
nariireč vrzel v proizvodni verigi 
enega tistih „nesrečnih“ projek- 
tovj ko nismo imeli v verigi pro
izvodnje vseh členov predelave 
doma, pač pa smo surovine iz
važali, da bi jih predelane spet 
uvozili. Tako je tudi s surovino 
za ftalanhidrid, ortoksilenom, 
Li je stranski proizvod pri pre
delavi nafte; reška rafinerija ga 
izvaža, saj domače predelave ni, 
kemična industrija pa mora 
ftalanhidrid kupovati na tujem. 
Poslej bodo vsi členi v verigi 
predelave zagotovljeni doma in 
uvoz bo v celoti odpadel.

Z reško rafinerijo, kiji orto- 
ksilen ostaja v celoti za izvoz, se 
je Iplas že dogovoril za dolgo
ročne dobave te surovine. Skle
njena je tudi pogodba o doba
vah surovine za proizvodnjo fta- 
lanhidrida. Ob tem velja pou
dariti, da bo proizvodnja ftalan-

učinke pogostne menjave zuna
njetrgovinskih in v tem okviru 
zlasti uvoznih instrumentov in 
režimov. Zavoljo tega je otežko- 
čeno ali celo onemogočeno vsa
kršno dolgoročnejše načrto
vanje investicijskih naložb, ki je 
tako povezano z velikim tvega
njem in neredko tudi z izgubo 
sadov minulega dela, vloženih v 
takšno neuspešno investicijo. 
Predstavnik tovarne gospodinj
ske opreme „Gorenje“ iz Vele
nja je v razpravi med drugim 
omenil, da so v njegovi organi
zaciji notranje rezerve kljub 
bolj ali manj izpopolnjeni 
tehnologiji. Notranje rezerve so 
v možnem zaostrovanju delovne 
discipline in odgovornosti do 
dela na slehernem delovnem 
mestu, vendar pa bodo morali 
ta prizadevanja kolektiva „Go- 
renje“ nedvomno podpreti 
ustrezni sistemski ukrepi. Lani 
so linearni ukrepi povzročili 
omejevanje uvoza reprodukcij-

hidrida doma precej zmanjšala 
stroške proizvodnje estrov v 
Iplasu, tako da bo tudi možno 
konkurirati s tem izdelkom na 
zunanjih tržiščih.

Celotna investicija za proiz
vodnjo ftalanhidrida — ob tem, 
da so skupne naprave načrtova
ne za podvojitev proizvodnih 
zmogljivosti - bo veljala kakih

skega materiala v takem obsegu, 
da so v proizvodnji nastajali 
večdnevni zastoji, posledica 
tega pa je bila nižja produktiv
nost in izguba dohodka.

O zapiranju nekaterih jugo
slovanskih trgov in nelojalni 
konkurenci vedo povedati, med 
drugimi, tudi v delovni organi
zaciji „Alpos“ Šentjur pri Celju, 
kjer vrhu vsega zaskrbljeno ugo
tavljajo, da s sedanjimi obrat
nimi sredstvi pokrivajo le pri
bližno polovico zalog izdelkov 
ter da v izvozu, ki se mu ne mo
rejo izogniti zaradi potreb po 
uvozu reprodukcijskega mate
riala, dosegajo tako nizke cene, 
da z njimi ne pokrivajo niti ma
terialnih stroškov. Kar zadeva 
lanske poslovne rezultate, je 
„Alpos“ dosegel porast bruto 
dohodka za 23 %, bruto dohod
ka na delavca pa za 16%. Po
godbene obveznosti podjetja so 
narasle za 85 %.

Boljše tehnološko opremlja
nje je delovni organizaciji „Pri
mat" v Mariboru omogočilo, da 
je ob uvedbi serijske proizvod
nje povečala rentabilnost in 
ekonomičnost proizvodnje. Ka
kih 1400 delavcev v petih kra
jevno dislociranih temeljnih 
organizacijah združenega delaje 
lani pripomoglo k povečanju

300 milijonov dinarjev. Večino 
•sredstev bodo prispevale poslov
ne banke, 60 milijonov dinarjev 
pa bodo s samoupravnim spora
zumom zbrale TOZD Iplasa. 
Toda iz prvotnega dogovora, 
bolje rečeno osnutka dogovora 
o finansiranju tega projekta so 
izpadli člani Polikema, katerih 
precejšnje število uporablja fta
lanhidrid kot surovino. Iplas 
sam pa 60 milijonov dinarjev ne 
zmore zbrati. Ne glede na to, da 
je celomi projekt finansiran 
skorajda s samimi posojili, kijih 
bo moral kolektiv Iplasa kmalu 
začeti vračati, v podjetju niso 
zaskrbljeni. Nova proizvodnja 
bo tako akumulativna, trdijo, 
da bo v celoti lahko povrnila 
stroške investicije v predvidenih 
rokih.

celotnega dohodka za 53 % in 
rentabilnosti poslovanja za 
21 %. Dvigu produktivnosti za 
33 % so ob povečanju števila 
zaposlenih za blizu 9 % pripo
mogle tudi višje cene končnih 
izdelkov, tako da je produktiv
nost dela realno narasla za pri
bližno 10 %.

„Primat“ je delovna organi
zacija, v kateri s standardizacijo 
in racionalizacijo proizvodnje 
spodbujajo boljše proizvodne 
dosežke, ustrezno pa stimuli
rajo tudi inovacijsko dejavnost, 
kije v podjetju zelo razvita. Iz
važajo, kolikor potrebujejo de
viz za uvoz reprodukcijskega 
materiala, vendar pa pripomi
njajo, da izvažajo pod lastno 
ceno.

Omenjene podatke in na
vedbe bi lahko sklenili z ugoto
vitvijo, da so v delovnih organi- 
zacijah. očitna prizadevanja za 
dvig produktivnosti in ustrez
nejše gospodarjenje, ki pa jih 
otežkočajo nekateri dejavniki, 
na katere organizacije združe
nega dela nimajo vpliva. Gre 
predvsem za v splošnem poslab
šane pogoje prodaje blaga na 
zunanjih trgih ter tudi za ome
jitvene ukrepe v našejn sistemu, 
ki povzročajo težave zlasti pri 
oskrbi s surovinami in repro
dukcijskim materialom iz uvo
za. V tako poslabšanih razme
rah si bo treba še posebej priza
devati, da bi dosledno uveljav
ljali načela enotnega jugoslo
vanskega trga, ki jih nekatere 
republike očitno kršijo z zapira
njem regionalnih in tudi neka
terih lokalnih trgov ter celo s 
kreditiranjem prodaje blaga iz 
zalog, in to iz sredstev skladov 
za slabše razvite republike in 
pokrajine.

Povsem jasno pa je, da nizek 
dohodek iz izvoza, ki včasih ko
maj pokriva materialne stroške 
izvoznika, ni le posledica rece
sije na zunanjih trgih, temveč 

redvsem rezultat nizke pro- 
uktiviosti oziroma visokih 

proizvodnih stroškov naših de
lovnih organizacij, ki se tako 
konkurenčno ne morejo meriti 
s svojimi tekmeci v inozemstvu.

N. Ž.

MARIBOR

Nepravilnosti 
v Gozdnem 

gospodarstvu
V Gozdnem gospodarstvu Mari

bor so imenovali komisijo ZK, ki 
mora proučiti nekatere negativne 
pojave v svoji organizaciji. Vzrok za 
takšno raziskavo so ugotovitve SDK 
in tržne inšpekcije o nekaterih ne
pravilnostih v tej delovni, organi
zaciji V sindikalnem poročilu ene 
od TOZD pa lahko preberemo, daje 
vse, kar je v tej TOZD po sprejemu 
ustave novega, samo nov pečat.

, Glede na dokaj samovoljno ravna
nje nekaterih vodilnih delavcev v 
gozdnem gospodarstvu je kaj lahko 
prišlo do nepravilnosti v gradbenem 
obratu, do sumljivih gradenj zaseb
nih hiš za nekatere delavce in do fi
nančno nepokrite gradnje skakal
nice na Pekrski gorci. Aktiv ZK, ki 
šteje le štiri člane, je zato na višji 
forum naslovil pismo, v katerem gra
ja nekatere vodilne delavce, zlasti pa 
direktoija, češ da je samovoljnež in 
slab organizator dela.

J. O.

POLJČANE

Uspehi niso 
naključni

Se pred nedavnim je bil delovni 
kolektiv TOZD Preskrba Poljčane 
pri svoji dejavnosti zelo utesnjen v 
majhnih in neprimernih prostorih v 
središču mesta. To je v marsičem 
oviralo hitrejši razvoj tega zakraj in 
okolico zelo pomembnega kolek
tiva.

Z veliko mero prizadevnosti, z 
varčevanjem na vseh področjih jim

Montaža elementov za proizvodnjo ftalanhidrida poteka v rokih; že 
na jesen naj bi začeli s poskusno proizvodnjo te za mnoge kemične 
tovarne pomembne surovine

IPLAS: USPEŠNO VKLJUČEN V BITKO ZA DOMAČE SUROVINE__________

SKLENJENA PROIZ
VODNA VERIGA

Osnovno surovino prodajamo na tuje, predelano pa uvažamo — Za 
ninoge proizvajalce lakov, smol in PVC bo odpadel uvoz surovin — 
Iplasova proizvodnja ftalanhidrida bo zadovoljila domače potrebe, pre
sežki pa gredo na tuja tržišča

V bitko za večjo uporabo domačih surovin se je uspešno pognal 
tudi koprski Iplas, ki izdeluje predvsem surovine za proizvodnjo 
različnih kemičnih izdelkov. Proti koncu letošnjega leta bo namreč 
poskusno stekla proizvodnja anhidrid ftalne kisline, ki jo 
uporabljajo v proizvodnji estrov, poliestrov in različnih smol (iz 
le-teh pa kemična industrija izdeluje plastične mase, lake, poliester- 
ske cisterne, cevi itd.). Proizvodnja ftalanhidrida (skrajšano ime za 
anhidrid ftalne kisline) bo tolikšna, da bo pokrila vse potrebe jugo
slovanske kemične industrije, nekaj pa ga bo ostalo tudi za prodajo 
na tujem trgu. Posebej velja poudariti, da bo v tej proizvodnji Iplas 
izkoriščal surovine, ki jih imamo na pretek doma, pa jih je treba 
izvažati, ker jih v vsej državi nihče ne predeluje.

V začaranem 
krogu proti

slovnih gibanj
Z rezultati poslovanja v indu

striji zadnje mesece nikakor ne 
moremo biti zadovoljni. Vzrok za 
zaskrbljenost je predvsem počas
nejša rast industrijske proizvodnje, 
ki je v nekaterih panogah, ki so za 
slovenska gospodarska gibanja še 
posebno pomembne, v letošnjih 
prvih dveh mesecih celo nazado
vala.

Statistični podatki razkrivajo, 
da je dinamika industrijske proiz
vodnje začela upadati že v lan

skem drugem tromesečju, nakar je 
v septembru dosegla najnižjo ra
ven. V zadnjih lanskih mesecih je 
industrijska rast spet nekoliko oži
vela, medtem ko je bila v letošnjih 
prvih dveh mesecih le za slab od
stotek višja kot v enakem lanskem 
obdobju.

Nazadovanje rasti industrij
ske proizvodnje gre predvsem na 
škodo blaga široke porabe, "še po
sebej nespodbudno pa je, da so le
tos začele poleg zalog izdelkov ši
roke porabe naraščati tudi zaloge 
sredstev za delo, iz česar lahko 
sklepamo, da utegne v prihodnjih 
mesecih nazadovati tudi proiz
vodnja te, za splošno rast indu
strijske proizvodnje in gospodar
stva nasploh zelo pomembne sku
pine izdelkov.

Skrajno nespodbudno pa je, da 
padec proizvodnje doživljajo za 
slovensko gospodarstvo tako po
membne panoge, kot so elektro
industrija, lesnopredelovalna in 
tekstilna industrija, industrija 
gradbenega materiala in grafična 
industrija. V omenjenih industrij
skih panogah znaša padec proiz
vodnje v letošnjih prvih dveh me
secih od 2 % (tekstilna industrija) 
pa tja do 6 % (industrija gradbe
nega materiala) in celo 8 % (lesna 
in grafična industrija).

Poglavitni vzrok tako neugod
nih gibanj industrijske proizvodnje 
je nedvomno slaba konjunktura na 
domačem in inozemskem trgu, ki 
se kaže v tembolj kritični razsežr 
nosti zato, ker je struktura sloven
ske industrijske proizvodnje pač 
takšna, da v njej prevladujejo tra- 
dv-ionalne predelovalne dejav

nosti ki jih je sedanja kriza kupne 
moči na notranjem in tudi zuna
njem tržišču najbolj prizadela. Ta 
neugodna struktura industrijske 
proizvodnje bo Sloveniji nedvom
no povzročala še večje težave v 
naslednjih mesecih, ko bo v skladu 
s tako imenovanimi razvojnimi 
prioritetami prišlo do še izrazitej
šega prerazdeljevanja investicijskih 
in drugih kreditov v korist suro
vinskih dejavnosti, ki jih v naši re
publiki — če izvzamemo les, neko
vinske rudnine in domala izčrpane 
klasične energetske surovine - 
praktično ni.

Razmere so tem bolj kritične, 
ker začenja stagnirati oziroma na
zadovati tudi izvoz kot eden red
kih argumentov, na katere se Slo
venija ob omenjeni neugodni 
strukturi industrijske proizvodnje 
lahko sklicuje, ko pri pristojnih 
zveznih organih teija bolj liberalen 
režim za uvoz surovin in repro
dukcijskega materiala, pri bankah 
pa se poteguje za izdatnejše kre- 

. dite za pripravo izvoza.
Tako smo prišli do točke, ko se 

upravičeno zaskrbljeno sprašu
jemo, kako bo v naslednjih mese
cih, če se zaloge ne bodo ustrezno 
znižale, potekala industrijska pro
izvodnja in iz katerih sredstev bo 
ob nazadujočem dohodku možno 
izplačevati osebne dohodke delav
cem? Izhod je nedvomno samo v 
kreditiranju domače porabe ter v 
pospeševanju izvoza s spodbudnej- 
šimi izvoznimi instrumenti

Nad vsemi temi, do skrajnosti 
zaostrenimi problemi se je treba 
najresneje zamisliti, toliko bolj, 
ker je vprašanje, ali bodo poslovne 
banke sploh lahko izdatneje kredi
tirale trgovino, da bi prevzemala 
zaloge blaga iz industrije ter to 
blago v ustreznejši izbiri posredo
vala potrošnikom. Vprašanje je 
tudi, ali bo država iz proračunskih 
sredstev, ki se natekajo tudi iz če
dalje višjih dajatev na uvoz surovin 
in reprodukcijskega materiala, lah
ko bolje stimulirala izvoz?

Vsa ta vprašanja terjajo zaneslji
vejše in trdnejše odgovore, ker sta
tistika kaže, da realni in tudi že 
nominalni osebni dohodki zapo
slenih v industriji začenjajo naza
dovati ter da upada tudi produk 
tivnost dela, ki ji visoke zaloge go
tovih izdelkov in tudi že tanjše 
plačilne kuverte nikakor niso v 
spodbudo.

NANDE ŽUŽEK

je uspelo pred dvema letoma v Polj
čanah predati svojemu namenu 
novo, veliko skladišče, s katerim so 
izboljšali delovne razmere in pove
čali možnosti sortiranja in skladišče
nja izdelkov. Skupno z povečanjem 
zaposlenih za 12 odstotkov, so v 
tem kolektivu povečali tudi število 
svojih trgovskih lokalov. S tem pa so 
uspeli povečati tudi promet, ki je 
lani dosegel že 40 milijonov dinar
jev.

Z dograditvijo velikega skladišča 
v poljčanskem kolektivu TOZD Pre
skrba še niso rekli zadnje besede pri 
širjenju svojih dejavnosti Tako si se
daj že prizadevajo, da bi v Poljčanah 
zgradili samopostrežno trgovino.

V. H.

NOVO MESTO_________

Sto tisoč 
bolniških dni

V tovarniškem glasilu IMV ,,Ku
rir" piše, da so imeli v tej delovni 
organizaciji, ki zaposluje več kto 
5000 ljudi, lani nič manj kot 800 
poškodb ali nesreč pri delu. Poško
dovalo se je 15,12 % v sefi zaposle
nih, kar je dvakratno republiško po
prečje. Zaradi tega je IMV lani izgu
bila 100.000 delovnih dni. Vsak de
lavec je bil poprečno 20,3 delovna 
dneva na bolniškem dopustu.

BELTINCI______________

Premalo
podpore

Malokatera ideja je naletela na to
likšen odmev med Pomurci kot za
misel gospodarske zbornice za usta
novitev svetov delavcev, samo
upravnih organov bodočih uprav
ljavcev v tovarnah, ki naj bi zrasle na 
manj razvitih področjih s prispevki

delavcev, združenega dela in bank. 
Navdušenje je veliko, vendar je za 
zdaj premalo podkrepljeno s stro
kovnimi pripravami Če bo tudi to
krat zamisel obvisela v zraku, utegne 
nastati velika škoda — ne sicer mate
rialna, marveč moralna, kije lahko 
še bolj nevarna. Tudi v Beltincih so 
ustanovili iniciativni odbor za stike 
z delovnimi organizacijami ki bi 
bile pripravljene vložiti sredstva v 
obrate na njihovem področju. Do
slej sta se odzvali samo področna 
gospodarska zbornica in zveza so
cialistične mladine. Zato so v Beltin
cih začeli pisati OZD po Sloveniji 
ter jim razlagati, da imajo na svojem 
področju več sto zdomcev, veliko 
delovnih rok na kmetijah, urejeno 
infrastrukturo in da so pripravljeni 
pomagati z delom in denarjem. Do 
zdaj pa niso prejeli niti enega odgo
vora - niti negativnega ne. Na tak 
način verjetno niti ne bodo uspeli. 
Pobudnik te zamisli gospodarska 
zbornica, dobro pozna investicijske 
programe slovenskega združenega 
dela, zato bi morala domačinom po
magati. Tu so tudi družbenopoli
tične organizacije in občinske skup
ščine. Če ti organi ne bodo usmer
jali koristne zamisli, se lahko dvomi 
sprevržejo v nezaupanje, ki ga bo 
težko spremeniti.

V. O.

KAMNICA

Uletov obrat
Na sestanku v sredini februarja 

letos so se predstavniki občinske 
skupščine Maribor, temeljne izobra
ževalne skupnosti, krajevne skup
nosti Kamnica in tovarne Lilet so
glasno sporazumeli, da dobi OZD 
LILET Maribor v uporabo pritličje 
stare šole v Kamnici. Po adaptaciji 
teh prostorov bo Lilet tu organiziral 
dodatno proizvodnjo — spremlja
joče dejavnosti. V obratu bo zapo
slenih kakih 30 delavcev, bruto pro
dukt pa bo znašal blizu 10 milijonov 
din, se pa bo lahko še povečal.

M. G.



DE ljudje med ljudmi

VARUJMO OCl - PREPREČUJMO SLEPOTO

SVETLOBA SPOD
RIVA TEMO

Predstojnik očesne klinike ljubljanskega kliničnega centra, 
prof. dr. Stane Stergar ob letošnjem svetovnem dnevu zdravja: 
»Ko govorimo o slepoti, se nam najprej zastavlja vprašanje: ka
ko zmanjšati število ljudi z ugaslim ali oslabljenim'vidom? Od
govor bi bil: boj proti povzročiteljem slepote. Torej prepreče
vanje!«

Letošnji svetovni dan zdravja, 7. april, je 
posvečen varstvu oči in vida pod geslom „Va- 
rujmo oči - preprečujmo slepoto". Tega dne 
želi zavod SRS za zdravstveno varstvo sezna
niti občane z zdravstvenimi problemi v zvezi 
z varstvom vida in oči, obenem pa opozoriti 
starše in vse, ki skrbijo za vzgojo otrok in 
mladine v vzgojnovarstvenih zavodih, šolah, 
dijaških domovih, počitniških kolonijah in 
drugod, na osnovna pravila na področju 
higiene vida in oči. Tako bomo veliko laže 
kot sicer odkrivali in preprečevali motnje 
vida in bolezni očes, kar sodi med osnovne 
pogoje za zdrav telesni in duševni razvoj, vse
stranski napredek in delovno storilnost mla
dih.

Poseben delež k letošnjemu svetovnemu 
dnevu zdravja so dali v Sloveniji strokovnjaki 
očesne klinike ljubljanskega Kliničnega cen
tra, med njimi še posebej predstojnik klinike 
prof. dr. Stane Stergar. V svejem prispevku je 
spregovoril o vzrokih slepote pri nas. Zato 
smo tudi naš pogovor z enim najbolj uglednih 
strokovnjakov na področju bolezni očes in 
varstva vida v državi posvetili prav tem vpra
šanjem.

„Ko govorimo o slepoti," pripoveduje 
prof. Stergar, ,,se nam najprej zastavlja vpra
šanje, kako zmanjšati število ljudi z ugaslim 
ali oslabljenim vidom. Odgovor bi bil: boj 
proti povzročiteljem slepote; torej prepreče
vanje. Toda kako, na kakšen način?

Vnaprejšnja zaščita nam bo dala ustrezne 
rezultate samo takrat, če bomo poznali vzro
ke, ki vplivajo na uničenje vida. Če razčle
nimo vzroke, ki jih ugotovimo ob registraciji 
slepih, bomo tiste, ki so pogostejši za sle
poto, lahko ločili od tistih, ki so izjemni".

Po ugotovitvah prof. Stergarja so pri nas, 
seveda velja to tudi za Slovenijo, z leti neka

teri vzroki za slepoto skorajda izginili iz stati
stik, denimo, trahom, gonoreja oči in skro- 
fulozno vnetje očesnih vek.

„Nekateri drugi vzroki pa se danes pojav
ljajo pogosteje kakor prejšnja leta. Med njimi 
je precej virusnih bolezni očesa, diabetesa in 
glavkoma. Seveda med vzroki ne smemo pre
zreti tudi toksoplazmoze, leptospiroze, tu
morjev, poškodb ter slepote zavoljo vnetnih 
in degenerativnih sprememb na mrežnici, žil- 
nici in na vidnem živcu. Te spremembe po
vzročajo različni strupi - tudi alkohol in ni
kotin - zelena mrena in bolezni ožilja."

Preselimo se zdaj na drugo področje. Pri 
nas imamo popisane in registrirane vse slepe 
osebe; na podlagi tega popisa je bilo moč se
staviti statistični pregled vzrokov za slepoto.

Poglejmo, koliko slepih je ta čas v državi 
in Sloveniji.

„V Jugoslaviji je registriranih približno 
23.350 slepih, od tega v Sloveniji 1811, kar 
je veliko manj kot v drugih republikah," na
daljuje prof. Stergar. „Pri slepih osebah v naši 
republiki je odstotek izgubljenega vida razli
čen. Poglejte, 21,1 % ima izgubo vida 90 do 
95-odstotno, 7 8,9 % pa ima več kot 95-od- 
stotno slepoto. Torej sodi več kot tri četrtine 
d epih v skupino, ki je po veljavnih predpisih 
upravičena do tuje pomoči. Po spolu je med 
slepimi več moških (58 %), kakor žensk 
(42 %). Slednje je očitno posledica dejstva, 
da je na delovnih mestih, ki so najbolj izpo
stavljena vzrokom za oslepitev, pri nas veliko 
več moških kot žensk."

SLEPOTA EN POKLIC
Ob kramljanju s prof. Stergarjem se nam 

je vsililo vprašanje: kako bi lahko „povezali“ 
slepoto s poklicem?

„Kako, da to ni mogoče? Saj na tem 
ravno delamo ... Ko smo ..povezali" slepoto 
s poklicem, smo opazili, da je največji od
stotek slepih v Sloveniji med nekvalifici
ranimi delavci. Teh je na splošno precej, so 
pa zelo izpostavljeni tudi očesnim travmam 
in drugim boleznim. Poleg nekvalificiranih 
delavcev (30,4 %) je velik odstotek slepih 
tudi med tistimi brez poklica (14,2 %), med 
šolsko mladino (13,3%), med kvalificiranimi 
delavci, obrtniki in kmeti, nekaj nižji (5,6 %) 
je pri uslužbencih, spet vi§i (10 %) pri gospor 
dinjah...“

Vzroki? Na prvem mestu dedni in priro
jeni. „To so največj i problemi pri prepreče
vanju slepote, kajti kljub prizadevanjem ti 
vzroki še vedno naraščajo. Celo dokazali 
smo, da so dedni vzroki za slepoto najbolj 
pogosti; zato nas skrbi dejstvo, da naraščajo 
iz leta v leto. Take spremembe na očeh opar 
zimo že pri rojstvu, a so kasneje pogostokrat 
še izrazitejše."

Številke, odstotki zahtevajo učinkovito 
akcijo za preprečevanje slepote! Kaj je sploh 
mogoče storiti?

„Tudi najboljša kurativa," skuša s stro
kovne plati skleniti naš pogovor prof. Ster
gar, ..verjetno ne bo bistveno zmanjšala od
stotka slepih. Odločno pa bo morala na to 
področje poseči preventiva Saj vemo, kako 
gre . .. S preprečevalnimi posegi prihranimo 
človeku bolečino in skrb, ki sta posledica sle
pote. V tem primeru so vsi materialni stroški 
še kako dobro naložen kapital... Pa še 
to . .. Slepim bomo pomagali reševati nji
hove osebne težave, družbo pa bomo rešili 
bremen, kijih daje za zdravljenje, rehabilita
cijo in pomoč slepim osebam zavoljo njihove 
invalidnosti."

IVO VIRNIK
'

PISMONOŠA
TONENi pokazal, da bi ga zmedlo 

vprašanje, zakaj je avgusta 
1947. leta postal pismonoša in 
zakaj še zdaj, kot eden redkih, 
vztraja v tem poklicu.

,.Veste, nekaj mesecev prej 
so me demobilizirali, brez šol 
sem bil in primerno delo s stal
nim delovnim časom sem 
iskal," se spominja TONE 
KURALT iz Kranja.,.Potem ko 
sem bil nekaj časa za težaka pri 
nekem vrtnarju, sem v časniku 
prebral, da iščejo pismonoša. 
Seveda sem se prijavil, saj sem 
bil že od nekdaj rad med ljudmi 
in v nenehnem gibanju. Vsake
mu, ki bo sprejet, so obljubili 
tudi službeno obleko in obutev. 
Te ugodnosti drugje ni bilo, bil 
sem pa tako rekoč gol in 
bos...“

Takrat, ko je Tone Kuralt 
postal pismonoša, je v Kranju in 
okoliških vaseh, ki so sodile h 
kranjski pošti, živelo blizu 
10.000 ljudi. Ce je takrat se
dem pismonoš zadostovalo, da 
so vsak dan sproti obredli zelo 
veliko območje, danes 22 pi
smonoš komaj zmore delo, saj 
je to območje med najbolj nase
ljenimi pri nas in je treba pošto 
raznositi že več kot 38.000 
ljudem.

..Marsikaj se je spremenilo v 
teh letih; so pa tudi stvari, ki se 
menda nikoli ne bodo spreme
nile," pripoveduje Tone Kuralt. 
„Ko začneš kot nov med pi
smonoši, te razporedijo v-manj 
zahteven ali pri nas v tako ime
novani podeželski rajon, da bi 
se navadil delati. Sčasoma, če 
vztrajaš v poklicu, prideš v za

htevnejši rajon. Pri nas v Kranju 
je to mestni rajon. Na podeželju 
sem vsak dan, peš ali s kolesom 
in z obvezno torbo na rami, 
prehodil po 30 in več kilome
trov, v mestu je kilometraža ne
kako za pol krajša. Če so ljudje 
doma, še nekako gre. Če pa jih 
ni, je treba pisati obvestila, ved
no znova hoditi v nadstropja in 
poskušati z dostavo, če gre za 
knjižne pošiljke, kijih vročamo 
proti podpisu ... In, ko vsaj ne 
bi bilo psov! Včasih so popadali 
samo tiste kolege, ki raznašajo 
pošto po vaseh. Zdaj ni nobena 
redkost, da iščemo zdravniško- 
pomoč tudi tisti, ki delamo v 
mestnih naseljih. Strganih hlač 
niti ne omenjam, ker to že od 
nekdaj sodi k poštarjevemu po
klicnemu tveganju ...“

Ljudje vse več berejo in tudi 
pišejo si veliko. Če je takoj po 
vojni pismonoša oprtal kakšnih 
20 do 30 kilogramov težko 
torbo, je to pomenilo normalno 
obremenitev. Dandanes pa se 
kranjskim dostavljačem nabere 
poprečno po cent pošte, ki jo je 
treba raznositi po naslovih. 
Delo so jim olajšali tako, da na 
posebna mesta dostavijo poštne 
vreče. Potem pismonoše hodijo 
vsak v svoj depo, kot pravijo, in 
vsakič naložijo, kolikor pač 
zmorejo.

..Navsezadnje se človek vsega 
navadi," nekako sam zase raz
mišlja Tone Kuralt. „Ko se

bližaš Abrahamu, res začnei 
razmišljati, ali ne bi zamenjal 
poklica. Nimam ga s čim, ker 
bom drugje še vedno samo ne
kvalificiran delavec. Ja, prav ste 
slišali, pismonoše smo nekvalifi
cirani delavci. Zato je menda 
normalno, da ima pismonoša z 
dvema desetletjema delovne 
dobe in z vsem učinkom vred 
komaj 3000 dinarjev mesečnega 
dohodka. Če pomislim, koliko 
zasluži nekvalificiran delavec 
kje drugje, denimo pri zidarjih, 
in kolikšna je njegova odgovor

nost, me kar zmrazi. Mislim, da 
bi morali drugače upoštevati 
naš poklic in ga bolje vredno
titi. Poglejte: vsak dan raznaša
mo denar. To je zelo odgovorno 
delo, moralno in materialno. 
Raznosimo tudi veliko uradnih 
pisem, katerih vsebina, če je 
ljudje ne prejmejo pravočasno v 
roke, lahko korenito spremeniti 
usodo marsikoga, mu nakoplje 
težke posledice ... Sploh mora
mo veliko vedeti in znati, tudi 
prebirati časopise, da znamo 
odgovarjati na vprašanja. Veste 
pismonoša je zlasti starejšim in 
manj izobraženim ljudem tudi 
svetovalec in prijatelj, čeprav 
nas prištevajo med nekvalificira
ne. To ni prav, še več: to je kri
vično! Ampak, tako je!"

Če je tako, zakaj Tone Ku
ralt in njemu podobni vztra
jajo?

..Povedal sem že, da v mojih 
letih zame druge izbire skoraj 
ni. Končno pa, vsi ne moremo 
biti zdravniki ali inženirji, vsako 
delo je častno, vsaka družba po
trebuje različne poklice, da 
lahko živi in se razvija," odgo
varja Tone Kuralt. Zato bi pač 
rekel, da moraš imeti svoje delo 
rad, pa gre, ali ne? Tudi za vas 
novinarje sem slišal in bral, da 
se pritožujete zavoljo delovnih 
razmer in osebnih dohodkov, 
da se borite za beneficiran staž, 
da ste prepričani, da bi vam 
bilo kje drugje bolje, vseeno pa 
ostajate, kar ste. Torej...“

Da, tisti večni zakaj z vedno 
enakim odgovorom, da pač 
moraš živeti s svojim poklicem, 
da bi laže prenašal tudi njegove 
senčne strani, pa vendar živel 
zadovoljno in v prepričanju, da 
opravljaš koristno delo. Tone 
Kuralt tako misli in je v to tudi 
prepričan. M G
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Minuli teden smo obiskali rudnik rjavega pre
moga v Kanižarici pri Črnomlju, ki gaje 22. marca 
začela zalivati voda. Tisti dan je bil rudnik prak
tično že potopljen. Obiskovalec, ki je poznal vsak
danji utrip dela in življenja rudnika z več kot 300 
rudarji in 1500 tisoč tonami nakopanega premoga 
letno, ga ni več prepoznal.

Transportni trak separacije, ki je sicer tekel noč 
in dan in prinašal iz jame črno zlato, je tistega dne 
miroval. Garderobe, čqna kuhinja, skladišče luči 
in sploh prostor rudniške stavbe in okolica - Vse 
zapuščeno. In še redki tisti, ki so hodili mimo, so 
bili brez čelad in rudarskih oblačil.

Sicer pa... Mrki, zagrenjeni obrazi tistih redkih 
prisotnih, niso kazali nikakršnega veselja niti ne 
pripravljenosti za razgovor.

..Direktorja? “ „Na sestanku je."
,,Pakoga drugega. ..“
„Vsi so na sestanku. Saj razumete . ..,“ je hotela 

biti vsaj vljudna tajnica.

,,Že spet novinarji!" je čez čas v telefonsko slu
šalko zavzdihnil direktor. ,,Samo nekaj trenutkov 
bo treba počakati."

Odšel sem pred jamo. Kolesa vitlja, ki izvaža pre
mog in ljudi, so stala. Ob vhodu v jamo ni bilo 
nikogar. Prostrano dvorišče pred remontno delav
nico je bilo polno raznovrstne navlake, predvsem 
električnih kablov, črpalk, elektromotorjev, signal
nih naprav, transportnih trakov in kdo bi vedel, 
čemu so še pred dnevi služili predmeti, ki so bili 
sedaj razmetani naokrog.

Delavci remontne delavnice so brez posebnega 
veselja navijali kable na kolute in v delavnici čistili

elektromotor6 naprave. Kamorkoli si po
gledal, povsod tajanje.

Potem se je ^ vsem lepem zavrtelo veliko kdo 
in iz jaškov sta»opjia ^3^3. Dva!

Lado Perko,/gornik jame in Savo Zvonar, bri
gadir čela, st2. a‘tisti hip še edina rudarja v Kani
žarici. Vsaki Uri sta se spustila v jašek, merila 
gladino stal110 puščajoče vode in koncentracijo 
ogljikovega 111011 ^da. Lahko bi rekli: bila sta na 
mrtvi straži.

„V jamo bi f Ni govora! Koncentracija oglji
kovega monoks^jg Sp0(jaj tak0 veiijC3( da je pre_ 
nevarno. Ve«6; Pred časom se nam je vnel sloj 
premoga in zdajdto ga zaliva voda, se plini širijo po 
vsej jami. P2 tu ' Voda je nevarna. Koliko narašča, 
ni mogoče ug°7viti, saj je že prišla do višine, ko 
zaliva števil116 epe in izčrpane rove. Zaliva rud
nik."

leta kupovali 4„“oaemizacijo in mehanizac 
kopa premog2- teča je bila — ali pa prisebn 
da ob tako nem vdoru vode ni bilo člo' 
žrtev. Rudarsk Pozdrav „srečno“ je tokr: 
veljal, vsaj zalF1!

MUTEC V 
SAMOUPRAVI

K F delavec Francelj ni imel prav nobene od 
tistih dragocenih lastnosti, ki bi ga dvigale nad 
množični sestav 'kolektiva. Bil je, na kratko, po
prečni delavec. Kadar se je pripravljalo kaj po
membnejšega, kakšen ukrep ali sklep na delav
skem svetu, se „dejavniki“ niso nikoli vpraše
vali, ,,kaj bo pa Francelj rekel? “ temveč je bil 
prav isti KV Francelj avtomatično vključen v 
vprašanje, ,,kaj bodo pa delavci rekli? “ čeprav 
ga ni nihče posebej imenoval. Res, veljal je za 
dobrega delavca, solidnega, zanesljivega... 
Taki so bili tudi številni drugi, torej — Francelj 
je bil poprečen del poprečne množice...

Težko bi ugotovil, kdaj se je v vsakdanjem 
razmišljanju KV Franclja nekaj premaknilo in 
kdaj se je ravnotežje, ki zagotavlja poprečno za
dovoljstvo in mimo spanje, bistveno spreme
nilo. Morda je bilo to takrat, ko se je moral 
Francelj zamisliti nad vprašanjem, ali sodi sode
lovanje v samoupravnem življenju med DELO 
ali med NEKAJZRA VEN. Doslej se s tem vpra
šanjem ni posebej ubadal, ker se mu je zdelo, da 
je DELO pač DELO in SAMOUPRAVLJA
NJE. . . Seveda, tu je razmišljanje zašlo v za 
gato, ker se mu je zdelo, da je samoupravljanje 
lahko GOVORJENJE zaradi govorjenja ali pa 
SISTEMATIČNI MOLK (ker je pač treba na 
nek način „sodelovati“).

Morda se je v KV Franclju prelomilo takrat, 
ko so odločilni v podjetju sklenili, da je treba 
tudi samoupravno aktivnost „na neki način pra
vilno nagraditi“ in sta se prav zaradi tega pri

malem pivu v ^ju „soočila“ KV Francelj in 
KV Martin.

„Praviš, da # b0im/. je rekel Francel]- 
šteno povedan > h prijJelu prej slabši od mene, 
kakor da sva s,^aka, vendar so te ocenili zakakor aa svu , ‘“ta, vendar so te ocenili zi 
„vrcdnejšega. dega, perspektivnejšega...' 
Zakaj? Pravi]0 m tudi ti se zdaj trkaš na prs 
- da aktivno eju/eč v samoupravnem živi 
nju, jaz pa, t0 kV delavec Francelj, sem 

e aktiven. Je ^
Naj ti p°ve : dragi Martin, da že leta

more biti seja di zborovanja krez tvojega GO
VORNEGA POPEVKA. Morda si zato dobil 
družbeno pet minut daleč od to
varne in imaš No C AS, kadar je treba priti
popoldne na 2 kolektiva. Vidiš, KV Francelj 
se pa še seda] d ctve Uri z vlakom in potem 
pešači še uro au^ma. .. In popoldne Franclja 
pač ni v samoupravljanj NJMA FASA Fran.
celj naj pač c', °sern ur, s samoupravljanjem 
naj se pa ukvam v prostem času< NAMESTO 
HOBIJA. Drugiya UKVARJAJO Z GOVOR
JENJEM j delovncga časa, delajo pa po
tem še toliko, _ ]itn mine čas do druge, ko je 
treba iti dom • P0 možnosti pet minut da- 
leč .**

Poslušalci ^Jjneje vedeli povedati, da KV 
Francelj,in y Martin nista NAŠLA SKUP
NEGA JEZIKA- Francelj je moral pač na vlak 
in Martin na Pon*>nbn0 sejo, na kateri bi moral 
biti vsak član ČPkktiva, ki kaj da m SAMa 
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PREDVSEM 
ZAGOTOVITI DELO

Ko je postalo jasno, da nekaj več kot 300 rudar
jev, pa naj se zgodi z rudnikom karkoli, vsaj leto 
dni ne bo moglo več v jamo, so se predstavniki 
rudnika, družbenopolitičnih organizacij občine 
Črnomelj in predvsem občinskega sindikalnega 
sveta Črnomelj ter medobčinskega sindikalnega 
sveta za dolenjsko regijo, začeli ukvarjati z nalogo, 
kako zaposliti brezposelne rudarje.

Premestiti v druge rudnike? Velenje, Senovo? 
Da! Pripravljeni so jih sprejeti, toda le kvalificirane 
rudarje. Tako bi delno nadomestili tudi izpad pro
izvodnje v Kanižarici Toda kako? Večina kvalifi
ciranih rudarjev Kanižarice se je v Črnomlju usta
lila. Imajo svoje hiše, družine in so se v to okolje 
tudi vživeli. Lahko bi uredili tako, da bi jim v Ve
lenju, denimo, zagotovili stanovanje v samskem 
domu in ob koncu tedna organizirali prevoz 
domov. Vse to bi bilo možno, vendar o tem se 
pogovarjajo le v občini. In kaj mislijo rudarji? 
Težko je reči. Trenutno jih je večina na ,prisil
nem" letnem dopustu. Tisti pa, ki smo se z njimi 
lahko pogovarjali, so bili različnih mnenj.

„Šel bi kamorkoli, saj imam le leto in pol do 
upokojitve," je zatrdil Savo Zvonar. „Tukaj imam 
hišo in dva otroka, vendar se mi kljub temu izplača 
za poldrugo leto po svetu. Kamorkoli bi šel na 
drugo delo, bi manj zaslužil, kar pa bi seveda vpli
valo tudi na pokojnino.“

In Ivan Fundič, kopač? petindvajset let sem 
delal v jami in sem sedaj star 50 let. Kam naj 
grem? Če grem v Velenje, kot pravijo, bom pla
čeval stanovanje in hrano zase, tu pa za družino. 
Ločeno življenje sem preizkusil že pred desetimi 
leti, ko sem prišel v Kanižarico. Še enkrat ga ne bi

hotel. Če bi mi dali v Velenju stanovanje, bi pa šel 
Sicer pa naj me upokojijo!"

Želja rudnika je, da večino rudarjev zadržijo 
doma in jih po možnosti začasno zaposlijo v pod
jetjih črnomaljske občine. Če se bodo odločili za 
sanacijo rudnika, bodo rudarje kasneje krvavo po
trebovali. Kakšna bo odločitev komisije, ki jo se
stavljajo rudarski strokovnjaki, o nadaljnji usodi 
rudnika, bomo zvedeli šele v naslednjih dneh. Do 
takrat v rudniku menijo, da je rudarje treba takoj 
zaposliti, po možnosti tako, da bi bili spet pri roki, 
če bo Kanižarica oživela.

AKCIJA SINDIKATA
Že takrat, ko je rudnik začela zalivati voda in se 

je dalo slutiti, da proizvodnja nekaj časa ne bo 
mogla teči normalno, so sindikati pričeli z akcijo. 
Kot smo povedali, iščejo delovna mesta za rudarje 
in tudi zbirajo sredstva za osebne dohodke nezapo
slenih rudarjev. Medobčinski sindikalni svet dolenj
ske regije je predlagal vsem delovnim organiza
cijam, naj bi enodnevni zaslužek vseh zaposlenih 
namenili za Kanižarico. Prvi odmevi so zadovoljivi 
in videti je, da bo vsaj večino potrebnih sredstev 
zagotovila solidarnostna akcija.

V torek, 30. marca, sta med drugimi obiskala 
rudnik Kanižarico predsednik izvršnega sveta skup
ščine SRS Andrej Marinc in predsednik RS ZSS 
Janez Barborič. Po obisku nam je Janez Barborič 
zagotovil, da se bodo sindikati skupaj z drugimi 
družbenopolitičnimi organizacijami in gospodar
stvom zavzeli predvsem za zaposlovanje rudarjev.

Za kanižarske rudarje je najtežje breme negoto
vost. Upamo, da je bo kmalu konec.

A.AGNIČ

Naročnikom smo že začeli pošiljati avtentično besedilo
osnutka

Zakona o združenem 
delu z obrazložitvijo

Nadaljnja naročila sprejema
ČZP DELAVSKA ENOTNOST
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Skrb za otroke, 
ki ne bodo 4

nikoli odrasli
f

Ko ob praznovanju medna- usposabljanje duševno priza-
rodnega dneva invalidov cesti- dete mladine na nekaterih 
tamo, proslavljamo, bodrimo, osnovnih šolah v različnih kra- 
s slabo vestjo popravljamo za jih Slovenije. Toda učiteljev — 
mujeno ter opozarjamo na iz- defektologov je bilo še vedno 
polnjene in neizpolnjene ob- premalo; in še teh nekaj se je 
veznosti družbe do tistih, ki moralo boriti z zaostalo misel- 
jih je življenje prikrajšalo za ra- nostjo. 
dost neobremenjenosti, zavrlo
v normalnem življenju našega Po osvoboditvi se je tudi po- 
vsakdana, se spomnimo tistih sebno šolstvo za usposabljanje 
članov naše družbe, predvsem duševno prizadetih otrok moč- 
mladine, ki bodo iz teh ali no razmahnilo. Dobili smo 
onih vzrokov ostali vse življe- ustrezno zakonodajo in pravil- 
nje bolj ali manj duševno pri- nik o kategorizaciji mladostnl 
zadetl Žalostno dejstvo je, da kov z motnjami v telesnem in 
se kljub velikemu napredku duševnem , razvoju. Pedagoška 
znanosti, socialnih služb ter akademija je v 25 letih usposo- 
splošno ekonomsko-socialnih bila za delo s prizadetimi otro- 
razmer prebivalstva pojavlja ki skoraj 400 učiteljev - de- 
določeno število duševno pri- fektologov, ki požrtvovalno 
zadetih ljudi različnih stopenj. nadaljujejo delo, ki so ga pred

več kot 60 leti začeli redki 
Po mednarodnih statističnih pionirji na tem področju. Da- 

podatkih je ljudi s takšnimi nes imamo pri nas ustanove za 
okvarami 2,5 % do 3 % ali ‘zgodnje odkrivanje duševno 
eden na 300 do 400 Judi V prizadetih, predšolske oddelke
Sloveniji gre za 43.750 do - vrtce, 36 samostojnih poseb-
52.500 takih oseh. Od teh je nih osnovnih šol oziroma zavo-
tri četrtine laže duševno priza- dov za laže duševno prizadete,
detih, ki so sposobni končati Poleg teh delujeta še dva za-
posebno osnovno šolo in se s voda za delovno usposabljanje
posebnim usposabljanjem lah- zmemo in teže prizadetih
ko vljučijo v normalno življe- otrok in mladostnikov ter po
nje. Petina je srednje do težje, sebni oddelki za delovno uspo-
prizadetih, ki so sposobni za sabljanje na 16 posebnih
ustrezno delo, vendar za samo- osnovnih šolah. Poleg tega so
stojno življenje niso in osta- organizirani zavodi z oddelki
nejo do konca svojih dni v Za usposabljanje kombinirano
oskrbi Kakih 5% pa je težko motenih otrok (slabovidne
duševno prizadetih, ki niso mladine, gluhih in naglušnih
sposobni za nobeno privajanje prizadetih otrok). Približno 50
in so prisiljeni vse življj nje do 60 mladostnikov, ki so teže '
ostati v oskrbi staršev ali po- duševno prizadeti, usposablja
sebnih zavodov. demonstracijski eksperimen

talni center za dnevno varstvo 
Te sorazmerno visoke šte- in delovno usposabljanje v

vilke ter načela humanizma pa Ljubljani (DEC). Najteže du-
obvezujejo družbo, da vsem ševno prizadeti mladostniki ki
prizadetim osebam zagotovi so docela odvisni od nege in
možnosti za ustrezen telesni in varstva, pa bivajo v zavodu
duševni razvoj, da jih v skladu „Dr. Marjana Borštnarja" v
z njihovimi sposobnostmi Dornavi pri Ptuju,
vključi v družbene odnose in
jim da možnosti za človeka Da bi čim bolj pomagali 
vredno življenje. staršem duševno prizadetih

otrok in mladostnikov, deluje 
Skrb za dušeno prizadete v Sloveniji 34 društev za po-

mladostnike je na Slovenskem moč premalo razvitim osebam,
dolga desetletja ležala na ra- Vanje je vključenih kakih
mah neznatnega števila uči- 5400 članov, ki jih združuje
teljev — defektologov, ki so Zveza društev za pomoč du-
bolj ali manj samoiniciativno ševno prizadetim v Ljubljani
orali ledino. Pred prvo vojno Učitelji - defektologi, ki so
sta bili pri nas organizirani le zaposleni v zavodih za uspo-
dve posebni osnovni šoli — v sabljanje duševno prizadetih,
Ljubljani in Mariboru. pa so združeni v strokovni

organizaciji Društva defektolo- 
Med obema vojnama smo gov Slovenije, 

dobili posebne oddelke za B. B.
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NAROČILNICA
Nepreklicno naročamo ...... izvodov osnutka ZA
KONA O ZDRUŽENEM DELU Z OBRAZLOŽIT
VIJO — Brošure po ceni 30,— din (komplet) poš
ljite na naslov: ...................................... .....................

Izjavljamo, da bomo naročene brošure plačali v 
skladu z Zakonom o zavarovanju plačil med upo
rabniki družbenih sredstev (Uradni list SFRJ, št. 
60/75)

Kraj, poštna številka, datum: ....................................

Žig in podpis naročnika J
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KOVINOTEHNA CELJE

Izpolnjena
pričakovanja

Na letni konferenci osnovnih 
organizacij sindikata celjske Ko-> 
vinotehne so med drugim ocenili 
tudi stabilizacijski program de
lovne organizacije. Ugotovili so, 
da so lani dobro gospodarili in 
so bila stabilizacijska prizadeva
nja uspešna. Na konferenci so se 
zavzeli, da bodo morali odslej 
dalje stabilizacijske programe v 
TOZD spremljati ne-le sindikat, 
politični aktivi in vodstvo pod
jetja, ampak vsi delavci v temelj

nih organizacijah.
Za učinkovitejše delo na po

dročju samoupravnega sporazu
mevanja so delegati zahtevali, da 
je treba takoj nadaljevati s pri
pravami na novo organiziranost 
podjetja, analitično oceno delov
nih mest pa dopolniti s pravilni
kom o nagrajevanju po učinku 
ter čimprej preiti na delitev do
hodka in sredstev za osebne do
hodke.

ELEKTROKOV1NA MARIBOR

Športniki najboljši
Če rečemo, da v Mariboru po

svečajo sindikati zadnja leta po
sebno pozornost množični 
športni rekreaciji, pravzaprav ni
smo povedali nič novega. Ven
dar je treba pri tem opozoriti, da 
se med večjimi delovnimi organi
zacijami pomembnosti športne 
rekreacije delavcev zavedajo tudi 
v Elektrokovini, kije s svojim iz
branim zastopstvom postala lani

celo ekipni sindikalni prvak Ma
ribora. Športniki Elektrokovine 
so prepričljivo zmagah v konku
renci kolektivov, ki imajo več 
kot 1000 zaposlenih.

Športnikom Elektrokovine bo 
najvišje priznanje med sindikal
nimi ekipami v mestu ob Dravi 
prav gotovo velika spodbuda za 
še večje dosežke in razmah mno
žične športne rekreacije v delov
ni organizaciji v prihodnje.

ZP ISKRA LJUBLJANA

Novi finančni predpisi
Predsedstvo sindikalne konfe

rence ZP Iskra je na svoji zadnji 
seji razpravljalo o volitvah v sa
moupravne in kolektivne izvršil
ne organe skupščine združenega 
podjetja. Ker vse delovne organi
zacije še niso poslale predlogov

za svoje kandidate, so sklenili, 
da morajo to storiti najkasneje 
do 2. aprila Že v začetku aprila 
bodo med predlaganimi kandi
dati izbrali predsednike posa
meznih izvršilnih odborov.

ŽELEZNIŠKO GOSPODARSTVO LJUBLJANA

Tudi letos težko
Delegati konference osnovnih 

organizacij sindikata v Železni
škem gospodarstvu Ljubljana so 
na svojem zboru obravnavali naj
bolj žgoča vprašanja, s katerimi 
se pri gospodarjenju in samo
upravljanju srečujejo slovenski 
in istrski železničarji. Med temi 
sodi gotovo na prvo mesto go
spodarski položaj železniškega 
gospodarstva, kjer so opozorili 
na prepočasno podpisovanje sa
moupravnih sporazumov o kritju 
izgub v minulem letu in hkrati 
tudi seznanih delegate, da bodo 
slovenske in istrske železnice le
tos imele kakih 1200 milijonov 
dinarjev primanjkljaja. Govorih 
so tudi o prometni pohtiki v Slo
veniji in Jugoslaviji, vendar pa so 
nekateri razpravljavci zelo jasno 
povedah, da je ureditev tega

Kljub izgubam, s katerimi se 
srečujejo železničarji, pa so svo
je stabilizacijske programe usme
rili predvsem v večjo produktiv
nost, zmanjšanje zamud in tudi 
pridobivanje novih in večjih na
ročil za prevoz.

Na zboru delegatov so govorih 
tudi o delovanju organov samo
upravne delavske kontrole, dele
gatskih odnosih in o zakonu o 
združenem delu. Določila zako
na je potrebno že danes uresni
čevati, ne pa čakati na formalni 
sprejem tega dokumenta, so po
udarili na zboru.

vprašanja predvsem v pristoj- 
iin inte-nosti tistih samoupravni 

resnih skupnosti ki se s prome
tom ukvarjajo. To ne velja le za 
našo republrko, temveč za celot
no državo.

Kar pa zadeva samoupravno 
in sindikalno organiziranost v že
lezniškem gospodarstvu, so ne
kateri ugotavljali, da le 37 dele
gatov v konferenci delegatov iz 
osnovnih organizacij ni po
roštvo, da bi se lahko shšal ,,glas 
sindikalne baze", saj imajo kakih 
180 osnovnih organizacij sindi
kata.

M. H.

BLIŽNJICA K ČLANSTVU
V medvoškem Donitu se je že pred celjskim kongresom, posebno pa v zadnjem času močno s 
okrepila vloga sindikalne organizacije — Sindikalne in samoupravne delovne skupine — f 
osnova vse aktivnosti 2

Ni dvoma, da postaja vloga 
osnovne organizacije sindikata v 
kemični industriji Donit v Med
vodah zadnji dve leti čedalje 
večja. V Donitu postaja sindi
kat resnično organizacija delav
cev, saj danes že sodeluje pri 
reševanju vseh poslovnih in 
samoupravnih vprašanj, s kate-

upravne delovne skupine. Zato 
bi lahko rekel, da smo reorgani
zacijo sindikata v bazi opravili 
pred 8. kongresom ZSS, pripo
veduje Brane Praznik, sekretar 
sindikalne konference, ki se je 
poleg Vinka Pevca in Boruta 
Nastrana, prizadevnega sindikal
nega delavca in referenta za

*»onit Nastran: „Letos namera
vamo v sindikatu predvsem 
okrepiti delegatska razmerja. 
Do polne veljave mora priti 
volja sindikalnih in samouprav
nih delovnih skupin, ne pa sta
lišča posameznikov."

Vinko Pevec: „Po 8. kongresu 
slovenskih sindikatov smo se 
odločili, da bo 1400 delavcev 
Donita organiziranih v 21 sindi
kalnih in 30 samoupravnih 
delovnih skupinah, v 9 osnov
nih organizacijah in v konfe
renci na ravni podjetja."

rimi se srečuje njegov 
1400-članski kolektiv. Že pred 
8. kongresom slovenskih sindi
katov, zlasti pa v zadnjem 
obdobju, seje v največji medvo- 
ški delovni organizaciji močno 
okrepila vloga osnovne sindi
kalne organizacije. Vendar kaže 
ob tem poudariti, kakor nam j e 
dejal v pogovoru Vinko Pevec, 
dosedanji predsednik konfe
rence osnovnih organizacij 
sindikata in dolgoletni sindi
kalni delavec v Donitu, da so k 
temu bistveno prispevale tudi 
naloge, ki jih je z ustavo, partij
skimi in sindikalnimi doku
menti dobila sindikalna organi
zacija.

— Pri nas se aktivnost sindi
kata krepi in uveljavlja v vsako
dnevni samoupravni praksi. 
Brez hvalisanja, za našo delovno 
organizacijo dejansko velja 
načelo — nič, kar je pomemb
nega, mimo sindikata! To smo 
spoznah že pred celjskim kon
gresom, pravzaprav že veliko 
prej, ko smo pred leti prav s 
tem namenom ustanovili samo-

šport in rekreacijo, udeležil na
šega pogovora v Donitu.

Razumljivo je, da smo zato 
skušali najprej ugotoviti, kaj je 
sindikalnemu članstvu v Donitu 
prinesla nova organiziranost.

— Takoj po celjskem kon
gresu, poseže Brane Praznik, 
smo na konferenci sindikata 
ocenili opravljeno delo in ugo
tovili, da smo se organizirah 
tako, kot so od nas terjali kon
gresni sklepi in statutarni do
govor o novi organiziranosti in 
delovanju sindikatov.

V Donitu so ustanovili 9 
osnovnih organizacij sindikata, 
med sprejetimi sklepi pa so dah 
posebno veljavo ugotovitvi:

— Osnovne organizacije so 
temelj sindikalne aktivnosti in 
imajo v novih ustavnih razme
rah pomembne in odgovorne 
naloge. Letne delovne načrte, 
ki smo jih sprejeli, bodisi v OOS 
ali v konferenci, bomo do
sledno izvajali in skušali, da se 
bodo v njihovo uresničevanje 
vključili vsi delavci.

Ko so v Donitu ob reorgani
zaciji sindikata ustanavljali 
OOS, so hkrati po oddelkih 
ustanovili sindikalne skupine. 
Tako so se v tej delovni organi
zaciji pred dobrim letom odlo
čili, da bo poslej 1400 delavcev 
organiziranih v 21 sindikalnih 
skupinah, v 9 osnovnih organi
zacijah, na ravni podjetja pa v 
konferenci osnovnih organizacij 
sindikata.

- Morda bo koga motilo, 
zakaj imamo posebej sindikalne 
in posebej samoupravne de
lovne skupine. Omenil sem že, 
da smo se za formiranje samo
upravnih skupin odločili pred 
8. kongresom slovenskih sindi
katov, po reorganizaciji pa smo 
ustanovili še sindikalne skupine. 
Vendar so v zmoti tisti, ki mi
slijo, da smo si naložili še eno 
breme. Daleč od tega ... V naši 
delovni organizaciji poteka 
proces samoupravnega odlo
čanja dejansko od „spodaj". 
Postopek je, vsaj za nas, ki de
lamo v Donitovi sindikalni orga
nizaciji, sila preprost..., pravi 
Borut Nastran.

- Delavcem v samoupravnih 
skupinah smo posredovah gra
divo, o katerem naj bi spregovo
rili v svojem okolju, seveda pa 
dali nanj tudi pripombe, pred
loge in morebitne odločitve. 
Nekako tak je bil začetek, „prvi 
povoji11 samoupravnih skupin. 
Danes je seveda drugače ... 
Sindikalne skupine pripravijo za 
samoupravne delovne skupine 
potrebno gradivo, o katerem 
želimo dobiti mnenja, predloge 
in pripombe delavcev iz ožjih 
skupin. Potem o tem gradivu 
izrečejo svojo sodbo osnovne 
organizacije sindikata, v za
ključni fazi pa še sindikalna 
konferenca, ki je pravzaprav le 
avditorij, kjer se skupno dogo
varjamo in odločamo, preden 
prepustimo zadnje samo
upravne odločitve zborom de
lovnih ljudi, pojasnjuje sindi
kalno aktivnost v bazi Vinko 
Pevec.

Po zatrdilu vseh treh sogo
vornikov so v Donitu s samo
upravnimi delovnimi skupi
nami, ki so jim zdaj „priskočile 
na pomoč" še sindikalne sku
pine, dosegli ne le neposredno 
odločanje delavcev o vseh 
pomembnih delovnih in živ

ljenjskih vprašanjih, marveč so 
hkrati dosegli tudi hitro k1 
učinkovito obveščanje zaposle; ^ 
nih o vseh dogajanjih v delovni ^ 
organizaciji. (

- Za organizacijo sestankov ^ 
sindikalnih in samoupravnih 2 
delovnih skupin se poslužujemo s 
dveh načinov, to je samoinicia- s 
livnega in po potrebi. Doseda- r 
nje izkušnje potrjujejo, da so c 
tako samoupravne kot sindi- j 
kalne skupine opravile svoje 
poslanstvo, še več, prispevale so 
v znatni meri k temu, da danes 
v Donitu lahko resnično govo
rimo o samoupravnem odlo
čanju delavcev na vseh ravneh.
Že zdaj pa razmišljamo o tem, 
da bomo morali med delavci 
zagotoviti še neposrednejši stik.

Kaže, da smo prišli na obisk ^ 
v Donit ob pravem času. Zad- ^ 
njo soboto so namreč imeli ^ 
konferenco osnovnih organi
zacij sindikata, na kateri so 
pregledali opravljeno delo in si |
začrtali letošnji delovni pro- s 
gram.

- Med opravljenimi nalo
gami, poseže v pogovor Vinko ' 
Pevec, velja predvsem opozoriti i 
na to, da je bila lani naša sindi
kalna organizacija vseskozi 
tvorno vključena v delo pri 
samoupravnem združevanju v 
novo delovno organizacijo in 
pri konstituiranju temeljnih 
organizacij. Največ časa smo
posvetili tudi sprejemanju in-
terne zakonodaje, velikega (
pomena pa je bilo tudi sodelo- i 
vanje sindikata pri oblikovanju ] 
vsebinskih zasnov samouprav- : 
Ijanja in razvijanja sistema obve- ; 
ščanja prek sindikalnih in samo- i 
upravnih delovnih skupin. ] 
Predsedstvo konference, pri 
katerem delujejo tudi komisije 
za delegatski sistem in informi
ranje, kadrovska vprašanja in za 
šport in rekreacijo, je imelo v 
svojem zadnjem obdobju kar 
devet sej. Lani smo dokaj 
uspešno koordinirah delo samo
upravnih organov, družbeno
političnih organizacij in vodstva 
podjetja predvsem pri spremlja
nju poslovnih rezultatov, priza
devanj za gospodarsko stabili
zacijo in ukrepov za varčevanje 
v delovni organizaciji, pravi 
Brane Praznik.

IVO VIRNIK

NAŠI PRIJATELJI OLGA GALVANSKI, tehnična sekretarka občinskega sveta ZS 
1. Ljubljana-Center______________________ ____________________

SE VSE PREVEC 
NEIZKORIŠČENIH MOŽNOSTI

Olga Galvanski je zaposlena sedaj 
na delovnem mestu tehničnega sekre
tarja občinskega sveta Zveze sindika
tov Ljubljana-center. Od 27 delovnih 
let je bila kar 23 let doslej zaposlena v 
sindikatih. Tri leta je bila v ljubljanski 
Emoni, vendar se je ponovno vrnila k 
delu sindikatov. ,,Pravzaprav je za vsa
kogar, ki je toliko let povezan z delom 
in življenjem sindikatov, težko, če bi 
se moral ločiti od tega dela. Lahko bi 
rekla, da ti prirase k srcu ne glede na 
velike delovne obveznosti, pogosto 
tudi sitnosti in nervozo, ki jo srečuješ 
pri delu." Tako pravi Olga Galvanski, 
ki pa je tudi že dolga leta ob svojem 
delu skrbela za razširjanje Delavske 
enotnosti.

„Moram povedati, da sem presene
čena nad letošnjimi številkami Delav
ske enotnosti, ki je neprimerno boljše, 
kot je bil list v prejšnjih letih. Seveda 
se to odraža tudi v naročilih in zani
manju sindikalnih delavcev za časnik. 
Lahko pa rečem, da čaka kolektiv DE

in tudi sindikate velika politična akci
ja pri uveljavljanju časnika med nepo
srednimi proizvajalci. Po mojem to ne 
sme biti le stvar zaposlenih pri čas
niku, temveč tudi sindikalnih orga
nizacij. To tembolj sedaj, ko DE že 
lahko imenujemo delavski časnik.11 

Potem pa je dodala:
„A vseeno nisem povsem zado

voljna s časnikom. Premalo je v njem 
razgovorov z delavci in v DE skorajda 
nikdar ne posvečate pozornosti pro
blemom, s katerimi se srečujejo admi
nistrativne delavke. Teh ni malo. De
lovne obveznosti so velike, delo je 
odgovorno, delovne razmere ...“

Olga Galvanski je kritičen bralec in 
prijatelj našega časnika. Rada ga po
nvah, pove pa tudi, česa še pogreša: 
,,Pa tudi žensk je v DE premalo in 
imam občutek, da se jih spomnite 
predvsem ob 8. marcu, kar pa je zelo 
narobe. Ni potrebno poudarjati šte
vilk, ki ponazarjajo delež žensk pri 
ustvarjanju družbenega bogastva, ven

dar pa, če pogledamo podatke o za
stopstvu žensk v delegacijah, njihovem 
številu na odgovornih delovnih mestih 
itd., je podoba bistveno drugačna."

Naša sogovornica si prizadeva hitro 
rešiti vsa vprašanja pri naročilih na 
DE. Pravi, da dobro sodeluje z našo 
naročninsko službo, vendar pa opo
zarja, da se še premalo organizirano 
lotevamo razširjanja DE in bi bilo 
prav, če bi vse predstavnike osnovnih 
organizacij sindikata kljub kongresne
mu sklepu ponovno opozorili na iz
polnjevanje sklepa, da bi moral vsak 
sindikalni aktivist dobiti DE. Pa ne za
radi formalnosti, temveč zato, ker mu 
je list v resnično pomoč pri njegovem 
delu, ker ga seznanja z rešitvami v dru
gih organizacijah, ker se lahko tudi po 
tej poti seznani z utripom v sindikal
nem in delavskem gibanju doma in v 
svetu. O kulturi in izobraževanju je 
priobčenih mnogo prispevkov, vendar 
•pa bi bilo gotovo bolj prav, če bi bilo

„Sicer pa, čemu ne organizirate 
akcij, s katerimi bi popularizirali čas
nik, kot to delajo drugi? Gre za javne 
tribune, ustne časopise, &upine novi
narjev naj bi obiskale delovne kolek
tive in pripravile s teh srečanj celovi
tejše zapise o življenju in delu. Takš
nih oblik seveda ne manjka in kot 
kaže se jih dovolj ne poslužujete pri 
vas.11

Olga Galvanski nam je povedala še 
nekaj svojih mnenj, tudi predlogov, 
vendar pa jih v tem kratkem razgo
voru, ki sva ga imela, ne moremo ob
delovati. Morda lahko opozorimo še 
na predlog, naj bi predstavniki časnika 
DE bolj spremljali tudi delo občinskih 
organizacij zveze sindikatov in osnov
nih organizacij sindikatov.

Za konec pa nam je Olga Galvanski 
povedala, „da bi morali ustanoviti p° 
občinah dopisniške centre za DE. 
Možnosti so, saj imajo v vsakSdelovni 
organizaciji svoje glasilo in tudi občin
skih je precej. Morda pa bi kazalo raz* 
misliti tudi o razširitvi časnika, kajti 
prav gotovo vseh pomembnih vpra
šanj, ki zanimajo člane sindikata, ni 
možno obdelati na sedanjem obsegu.

M. HORVAT

poverjeniki DE
6. STANE KEBLlC
7. STANKO PIPA
8. ELICA ROGELJSEK
9. EDO SIKERlC

10. CI I A TRAMPUŠ
11. JOŽE DERNOVŠEK
12. MARJAN JELEN
13. OLGA GALVANSKI



Pred dobrimi desetimi dnevi so se v Novi Gorici na „Goriških 
srečanjih malih odrov“ sestali predstavniki skupnosti slovenskih 
gledališč in izčrpno obravnavali položaj gledališča v družbi. Okrogli 
mizi, kot so pogovor imenovali, so dali naslov Samoupravno organi
ziranje gledališč. In ker je zavoljo bolezni odpadlo gostovanje 
zagrebškega „Teatra ITD“, je ostal ves večer posvečen aktualnemu 
Položaju gledališča in iskanju novih poti za nadaljnje poglobljeno 
samoupravno organiziranje gledališke dejavnosti na Slovenskem.

Za uvod je predsednik skupnosti slovenskih gledališč in direktor 
Mestnega gledališča ljubljanskega Sergej Vošnjak orisal sedanji 
Položaj gledališč, njihovo dejavnost in probleme, s katerimi se sre
čujejo. Bistvo njegovih uvodnih besed je bilo snovanje temeljnih 
kulturnih skupnosti za gledališko dejavnost. V tem trenutku vsaka 
2Vrst kulturnega delovanja išče in snuje izhode iz svojega položaja v 
snovanju temeljnih skupnosti. Tembolj je to značilnost gledališč, ki 
so ena najbolj živih oblik umetniškega poustvarjanja in so tako v 
resničnem stiku s svojim občinstvom, saj je gledališče namenjeno 
pbčinstvu in je zaradi občinstva; vse njegovo delo postaja umetnost 
m kultura takrat, ko zaživi v občinstvu.

idrijska godba v hudih težavah

RES GLEDALIŠKA POMLAD?
Minula in letošnja sezona, ki se sicer počasi že izteka, pomenita 

novo pomlad slovenskih gledališč. Lahko bi rekli, da so se gledalci 
množično vrnili v gledališča. Dvorane so polne in ne samo prodane, 
kot se je to pogosto dogajalo v preteklosti. Gledališki delavci so ta 
izziv, to prebujanje, sprejeli v prepričanju, da še gledališčem in 
njim pričenjajo pisati novi časi. Povečali so število predstav, gosto
vanj in ponekod tudi uprizoritev, skoraj do maksimuma obremenili 
svoje delavce, posebej igralce in široko zakorakali v to gledališko 
pomlad. Potem pa se je zataknilo. Sredstva nisp naraščala tako 
hitro kot obseg dela. Nenadoma so se gledališki delavci znašli s 
svojimi osebnimi dohodki povsem na repu slovenskih delavcev. 
Nakaj časa so sicer menili, da gre le za trenutni položaj, potem pa 
so ugotovili, da čas ne dela njim v prid. Zaostajali so vedno bolj.

Najprej je skušalo najti rešitev vsako gledališče zase in ko ni šlo, 
so stopila skupaj. Veliko je protislovij, ki vsako po svoje oblikujejo 
gledališki vsakdan. Naj jih naštejem samo nekaj: realizacija samo
upravnega sporazuma o razporejanju dohodka in osebnih dohod
kov je le 79 odstotna, obisk v gledališčih se neprestano veča in je 
že dosegel obseg, ko tudi ni več mogoče povečati števila predstav, 
nagrajevanje gledaliških delavcev ni stimulativno, števila gostovanj 
ni moč povečati, nujne so investicije, toda sredstev ni in ni .. .

Tri stoletja v nič? NAKOPIČENI PROBLEMI 
SE ODRAŽAJO V IGRALČEVEM USTVARJANJU

Pihalni orkester rudnika ži- 
vega srebra v Idriji sodi med 
ftajstarejše godbe ne samo v naši 
domovini, temveč tudi v Jugo
slaviji. Domačini celo trdijo, da 
je njihova godba s 310-letno 
tradicijo danes prav gotovo naj
starejša v državi.

Godba, ki jo že dolga leta 
vodi Drago Kanduč, strokovni 
Učitelj glasbe v Idriji, je bila 
doslej deležna številnih priznanj, 
lani, ko je mimogrede povedano, 
imela kar 154 javnih nastopov, 
pa je za svoje dolgoletno kul
turno poslanstvo prejela tudi 
zlato Gallusovo plaketo.

.^endar' želimo danes z vso 
Prizadetostjo, podobno kot jo ta 
da s čutijo idrijski godbeniki, 
opozoriti na problem, ki je 
Postal za našo najstarejšo godbo 
življenjskega pomena. Gre za 
težave, ki so nastale v zvezi z 
njenim financiranjem. Letos 
Potrebuje godba za svoje delo 
200.000 dinarjev - za vse tisto, 
drez česar bi sicer usahnilo živ
ljenje orkestra, ,,živega spome
nika Idrije". Rudnik živega 
srebra kot ustanovitelj godbe 
zavoljo težkega gospodarskega 
Položaja sam ne zmore tolikš
nega finančnega bremena, prav 
tako ne samoupravna kulturna 
skupnost vTdriji. Vsaj zaenkrat v 
domačem kraju ni nikogar, ki bi 
kil pripravljen v celoti sam de
narno podpreti prizadevanja 
Sodbe.

Zato v rudniški sindikalni 
konferenci razmišljajo o svoje-

. , V to paleto bolj ali manj znanih problemov pa je tokrat Igor
vrstni rešitvi: skleni ev pose - Lajnpj-et, upravnik in umetniški vodja Slovenskega ljudskega gleda
nega samoupravnega sporazuma, jj<:£a Celja, vnesel tudi svežino. Opozoril je, kako neposredno je ves 
na osnovi katerega bi i njska zapietenj položaj gledališč povezan z igralcem ali igralko, kako se 
podjetja skupaj z ru nl om> nakopičeni problemi odražajo v igralčevi ali igralkini ustvarjalni 
skupnostjo za kulturo m o in- mogj Zavoljo preobremenjenosti in slabega vrednotenja gledali
škimi družbenopolitičnum orga- škega dela p0g0St0 neposredno načenjamo socialni del igralčeve ali 
nizacijami poskrbela vsaj za jg^j^g osebnosti, načenjamo njegovo družbeno bit do takšne 
letošnje financiranje dejavnos i mere> da se v gledališčih poraja ojJbrtunizem, ki potem najde svoje 
rudniške godbe. mesto v samoupravnih odnosih v gledališčih. Oportunizem najde

Izhod v sili bodo očitno za svoje mesto tudi v igralčevi umetniški močijo načenja in omejuje 
letos našli, kako pa bodo uredili celo do takšne mere, da pogosto igralec ne zmore oživeti v posa- 
financiranje godbe v prihodnjih meznem liku vseh komponent in razsežnosti osebnosti, kot bi jih 
letih, je vprašanje, na katero moral, 
danes ne zna nihče odgovoriti.

Vsekakor ne bi smeli dovoliti, Qb vseh teh problemih pa velja zapisati tudi to, da se morda zde 
da bi zavoljo neurejenega finan- bolj temni, črni in hujši, kot v resnici so. Razprava za okroglo mizo 
ciranja umri „živi spomenik je ponovno pokazala, da je rešitev za številne probleme povezo- 
Idrije“. Ne, tega ne bi smeli Vanje gledališč. Gre za to, da morajo gledališča preseči zaprtost v 
dopustiti za nobeno ceno. širša okolja in pričeti zamenjavo predstav in igralcev. Tako bi lahko

I. VIRNIK dosegli, da bi vsako gledališče imelo le štiri'premiere letno, vrh

Idrijska godba na pihala ima že 310-letno tradicijo

vsega pa bi praktično lahko v vsaki gledališki hiši videli vso gledali
ško produkcijo ene sezone. Tako bi bilo sicer več gostovanj in zato 
je potrebno tudi precej več denarja, toda konec bi bilo pogubnega 
pehanja od premiere do premiere.

•
V ta sklop vprašanj sodi tudi proučitev abonmajskega sistema in 

njegove umestnosti, kajti ob sedanjem številu predstav prav ta 
sistem onemogoča, da bi se kakšna predstava „izigrala“, kot se 
temu reče v žargonu. Prav tako so v vrsti gledališč našli neposredne 
vezi z združenim delom, vezi, ki presegajo klasičen mecenski odnos 
in kot takšne bogatijo tako gledališče kot združeno delo.

TEMELJNA GLEDALIŠKA SKUPNOST
Pohiteti bo potrebno tudi s snovanjem temeljnih kulturnih skup

nosti in tako zagotoviti novo poglobljeno samoupravno organizi
ranje gledališč. V razpravi so temeljito razčistili poglede na te
meljne skupnosti in odgovorili na vprašanje, zakaj niti sedanja 
Skupnost slovenskih gledališč niti odbori za gledališko dejavnost ne 
morejo prerasti v temeljne skupnosti. Gledališčniki so izrazili 
bojazen, da se bo v zboru uporabnikov v temeljnih skupnostih 
našlo nekaj delegatov, ki ne bodo iz vrst obiskovalcev gledališč in 
potemtakem ne bodo dovolj zainteresirani za gledališče in njegov 
položaj v družbi. Bojazen obstaja, res pa je tudi, da gledališča ne 
bodo presegla svoje zaprtosti v določene kroge in omejenosti z 
obstoječo publiko in njenim okusom, če v zbore uporabnikov ne 
bomo pripeljali širšega kroa, kot so zgolj obiskovalci gledališč. 
Temeljna naloga teh skupnosti pa bo pravzaprav podružbljanje 
gledališkega dela in s tem ustvarjanje novih možnosti za nepo
sredno menjavo dela. Prav zato se bo ta skupnost že na začetku 
svojega dela znašla v neprijetnem položaju, ko bo morala oblikovati 
ustreznejša in podrobnejša merila za financiranje gledališč. V tem 
pa se skrivajo problemi vseh gledališč. Od malega in najmlajšega 
PDG Nova Gorica pa do velike Drame SNG Ljubljana. Prav pri 
poenotenju norm za zasedenost igralcev in za ceno uprizoritve in 
predstave pa čaka največ dela gledališča in njihovo temeljno skup
nost, kajti verjetno sedanji položaj gledališč kaže tudi na to, da so 
časi administrativnega dodeljevanja sredstev gledališčem zaradi nje
govega imena, pomena, tradicije in veličine dokončno utonili v 
zgodovino.

Na izhodiščih te okrogle mize naj bi slovenska gledališča posta
vila bistveno nove pogoje gledališkega dela. To je bila želja vseh 
razpravljavcev za okroglo mizo. Potrebo po drugačnem, boljšem, 
bolj samoupravnem organiziranju gledališkega področja so poudar
jali vsi, upajmo pa, da je ta okrogla miza razjasnila vsaj nekaj 
pogledov na to, kakšno naj bi samoupravno gledališče bilo.

MILAN BRATEC

OD TU 
IN TAM

GORNJA RADGONA - V 
Pomurju doslej ni bilo v nobeni 
tovarni kulturnega društva. Prva 
lastovka je nedavno ustanovljeno 
DPD Svoboda v Gorenju-Elrad. 
Na ustanovnem občnem zboru 
se je zbralo veliko neposrednih 
proizvajalk, tiste, ki že pojejo v 
tovarniškem zboru ali si v tovar- 
niški izposojevalnici izposojajo 
knjige. Ugotovili so, da seje kul
turno življenje pri njih v zadnjih 
šestih mesecih zelo razgibalo, 
zdaj, ko bo kulturno društvo, pa

bodo lahko delovali še bolj orga
nizirano, saj jim bodo sindikat in 
druge organizacije gotovo zago
tovile pogoje dela. Polni so načr
tov za kulturni program na pro
slavi 100-letnice Ivana Cankarja 
in vključili se bodo tudi v tek
movanje v branju knjig, ki sta ga 
razpisali ZKPO in matična knjiž
nica v občini.'Ob Cankarjevi 
proslavi bodo organizirali tudi 
srečanje priznanih literatov in 
piscev in piscev-amaterjev z de
lavci, vsake tri mesece bodo 
organizirali v tovarni slikarsko 
razstavo, razpisali bodo tekmo
vanje v estetskem urejanju oko
lice in notranjosti tovarne, priza
devali si za likovno opremo pro
storov za čimštevilnejši obisk de
lavcev na kulturnih prireditvah.

TONE STEFANEC

KAJ Ml POMENI KULTURNO DELO?

Odprtost k ljudem 
— odprtost v prostor

Kadar iščeš za razgovor človeka, kot je 
Joža Varl, nimaš težav, kajti skoraj vsakdo 
Sa v kraju, kjer živi, pozna. Tovariša Varla 

našla v uredništvu Železarja na Jese- 
n*cah, kjer je že deset let glavni, odgovorni 
^ tehnični urednik tovarniškega časopisa, 
^od tem je osemnajst let delal v prosveti, 
točneje na zavodu za šolstvo za območje 
Gorenjske.

Toda če hočemo človeka bolje spoznati, 
hočemo zvedeti, kako je povezan s 

^ajem, kjer živi, moramo poseči še precej 
let nazaj. Delovanje Jožeta Varla se je 
2ačelo že pred drugo svetovno vojno v 
takratnem nogometnem klubu Kovinar. Že 
°d leta 1941 je sodeloval v narodnoosvobo- 
čilnem gibanju v Ljubljani kot član VOS. 
Leta 1943 je bil kot partizan ujet in poslali 
?° ga v taborišče; ponovno se je vključil v 
NOB v začetku leta 1945.

Po osvoboditvi je Jože Varl skoraj 15 let 
čeloval v mladinski organizaciji. Aktivno pa 
K deloval tudi na kulturnem področju, 
naiprej kot režiser in igralec, kasneje pa 
Vedno bolj kot organizator in voditelj kul

turnega delovanja na Jesenicah in na ob
močju nekdanjega kranjskega okraja. Letos 
bo minilo 20 let, kar kot predsednik zelo 
uspešno vodi DPD Svoboda Tone Čufar na 
Jesenicah.

Nobene večje kulturne pa tudi politične 
manifestacije v občini Ješenice ni bilo, da 
ne bi sodeloval kot organizator ah soorgani
zator. Kjerkoli je deloval in še deluje,, si 
brezkompromisno prizadeva za socialistič
no usmerjenost kulture, za resnično hu
mana kulturna sporočila, za dosledno uva
janje delegatskega sistema v kulturi in za 
približevanje kulture delovnemu človeku in 
občanu.

Ni samo pobudnik, temveč tudi aktiven 
delavec pri uresničevanju pobud za delo v 
DPD Svoboda Tone Čufar. V tem društvu 
deluje tudi kulturno-umetniški klub. In o 
klubu sva se z Jožetom Varlom tudi največ 
pogovarjala:

- Klub je bil ustanovljen leta 1970 z 
namenom, da bi vnesli v kulturno delovanje 
in snovanje več širine, predvsem pa, da bi 
kultumo-umetniško tvornost kar najbolj

približali delovnemu človeku. Klub danes 
vključuje petdeset članov — od literatov, 
zgodovinarjev, likovnikov, glasbenikov do 
drugih kulturnih delavcev. Največja odlika 
kluba je v njegovi odprtosti. Kaj to po
meni? To pomeni, da v klub poleg članov 
prihajajo delovni ljudje in mladina, da se tu 
kritični razgovori O različnih področjih kul
ture. V delovanju kluba se potrjuje 'udi že

neštetokrat dokazano stališče o enotnem 
slovenskem kulturnem prostoru, saj v klubu 
delujejo sodelavci od Ljubljane prek Jesenic 
do Celovca.

In kako se manifestira dejavnost kluba? 
Z izdajanjem kultumo-umetniškega glasila 
Listi, ki izhaja kot priloga tednika Železar, 
štirikrat ali petkrat na leto. V Listih objav
ljajo svoja literarna dela člani kluba, že

znani literati pa tudi začetniki. Predstav
ljamo tudi pomembne kulturne dogodke 
doma, uglednejše ustvarjalce na področju 
kulture, različne zgodovinske zapise iz zgo
dovine delavskega gibanja in razvoja kulture 
med obema vojnama. Svoje številne bralce 
skušamo seznaniti z etnografskimi poseb
nostmi in arheološkimi najdbami na Go
renjskem in s povojnim razvojem Jesenic.

Drugo pomembno delovanje kluba je za
ložniška dejavnost. Doslej smo izdali že 
osem- knjižic. Klubski večeri pa so tista 
dejavnost, ki še najbolj povezuje delovne 
ljudi in umetnike. Na teh večerih oboje
stransko kritično obravnavamo aktualne 
kulturne stvaritve in delo posameznih čla
nov. Tesno in živo pa smo povezani v 
svojem delu s slovenskimi kulturnimi de
lavci na avstrijskem Koroškem.

Joža Varl zavzeto pripoveduje o delu 
kluba. Mislim si: če imajo drugi vsaj pol 
toliko volje za delo, je uspeh zagotovljen. 
Kljub temu, da vojna leta njegovemu zdrav
ju niso prizanesla, izžareva pri svojih petde
setih letih veliko energije in delovnega po
leta. In ko izvem še za vse njegove družbe
nopolitične in kulturne funkcije od pred
sednika IO skupščine kulturne skupnosti 
občine, člana predsedstva in konference 
SZDL občine, člana družbenopolitičnega 
zbora, delegata republiške konference 
SZDL do aktivnega člana društva novinar
jev, se vprašam, ali ima njegov dan res samo 
štiriindvajset ur?

STANKA RITONJA



DE sindikati po Jugoslaviji 3. april 1976 stran

ZVEZNI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, ŽIVILSKE 
IN TOBAČNE INDUSTRIJE JUGOSLAVIJE

Neusklajeni programi
Osnutek družbenega dogovora o razvoju agroindustrijskega kom
pleksa v obdobju do 1980. leta že ne odgovarja na vsa bistvena vpra
šanja industrijske proizvodnje hrane

Zvezni odbor sindikata delavcev kmetijstva, živilske in tobačne 
industrije Jugoslavije je v Beogradu obravnaval osnutek družbenega 
dogovora o agroindustrijskem kompleksu za obdobje od leta 1975 
do leta 1980 ter uresničevanje nalog družbene samozaščite in 
splošne ljudske obrambe.

„Sprejetje dogovora o razvoju agroindustrijskega kompleksa je 
zelo zahtevna in odgovorna naloga, saj gre za prednostne dejav
nosti, od katerih pričakujemo pospešeno rast proizvodnje," je v 
uvodni besedi ugotovil predsednik zveznega odbora Vašo Proda
novič.

Sindikat delavcev kmetijske, 
živilske in tobačne industrije 
Jugoslavije se je zavzemal, da bi 
prek dogovora o agroindustrij- 
skem kompleksu vgradili samo
upravne družbenoekonomske in 
dohodkovne odnose kot 
temelje razvoja in da bi proiz
vodnjo, trgovino in predelavo v 
tem kompleksu obravnavali kot 
celoto. Po mnenju zveznega 
odbora je treba z dogovorom 
zagotoviti tudi možnosti za pri
delovanje zadostnih količin 
hrane in surovin za domače 
tržišče, nujne zaloge in del za 
izvoz, pri tem pa upoštevati 
komparativne prednosti. Obe
nem je treba z dogovorom zago
toviti tudi odločujoč vpliv 
združenega dela agroindustrij
skega kompleksa na lastni 
položaj in razvoj, saj je to 
pogoj, da se doseže večja storil
nost, ekonomičnost, rentabil
nost in sodobna industrijska 
proizvodnja hrane.

V razpravi so poudarili, daje 
sprejetje tega dogovora pravza
prav dopolnitev sedanjega 
„zelenega načrta11, kije v praksi 
poleg dobrih rezultatov pokazal 
tudi nekatere pomanjkljivosti in 
ga je treba prav zato tudi izko
ristiti, da bi v novi dogovor 
vnesli pozitivne izkušnje in se 
izognili slabim rešitvam.

V DOGOVOR JE TREBA 
VGRADITI PRAKSO

Zeleni načrt je bil po
memben pobudnik razširitve 
proizvodnje v agroindustrijskem 
kompleksu, dal je nekaj po
roštev za stalnost proizvodnje 
posameznih kmetijskih proiz
vodov, prinesel novosti v sistem 
primarne delitve in kreditiranje 
proizvodnje. Bile pa so tudi 
pomanjkljivosti. S tem dogo
vorom se ni bistveno spremenil 
položaj kmetovalcev v združe
nem delu, imel pa je tudi zna
čilnosti administrativnega ureja
nja odnosov v kmetijstvu. Prav 
zaradi takšne prakse ostaja v

osnutku novega dogovora še 
naprej sporno vprašanje zaščit
nih cen, v kolikšni meri, na 
kakšni r avni in za kakšne proiz
vode so nujne. Prav te cene so 
kompromis, element admini
strativnega urejanja, zato pred
lagajo, da družba prizna dolo
čeno ceno (upoštevaje tržne 
odnose pa tudi reproduktivno 
sposobnost kmetijstva), da bi 
spodbujali pridelovanje tistega, 
kar gre na trgu dobro v prodajo.

ZANEMARJENO
ZDRUŽEVANJE

Dogovor premalo pozornosti 
posveča združevanju, sistem 
cen in premij na podlagi stro
škovnega načela pa podpira 
stanje, kakršno je in ne spod
buja povečevanje storilnosti. 
Zasebne pridelovalce bi morali 
bolj povezati z združenim 
delom in jih v pravicah in 
obveznostih izenačiti z družbe
nim sektoijem. V osnutku 
dogovora tudi ni dovolj poudar
jena samoupravna povezanost 
agroindustrijskega kompleksa s 
proizvodnjo, predelavo, trgo
vino, strojno in kemijsko indu
strijo in porabo.

Člani zveznega odbora so 
podprli predlagano poprečno 
stopnjo rasti 4,5 odstotka 
letno. Opozorili pa so, da je 
treba za uresničitev teh hotenj 
zagotoviti tudi ustrezne mož
nosti za hitrejšo akumulacijo in 
oblikovanje sredstev za razšir
jeno reprodukcijo. Predvidena 
stopnja investicij v višini 11 
odstotkov za agroindustrijski 
kompleks ne bo dovolj, da bi 
ambiciozni razvoj uresničili. 
Ugotovili pa so, daje prav o teh 
vprašanjih najteže skleniti dogo
vore. Poleg tega je po mnenju 
zveznega odbora potrebno v 
dogovoru na . vsak način pra
vilno določiti pogoje pridobi
vanja dohodka v kmetijstvu, in 
to v glavnem za osnovne proiz
vode, za preostale pogoje prido
bivanja dohodka pa bi iskali 
rešitve s samoupravnimi spora

zumi posameznih reprodukcij
skih celot.

Člani zveznega odbora so 
tudi opozorili, da so načrti za 
razvoj delovnih organizacij 
kmetijstva pogosto bolj odraz 
želja kot pa stvarnih možnosti. 
Neusklajenost mnogih progra
mov in proizvodnih zmoglji
vosti je zlasti očitna v klavski in 
konditorski industriji, predelavi 
sadja in povrtnin in v pivovar- 
ništvu. Naloga sindikata je, da 
vztraja pri usklajevanju teh 
programov in razvojnih na
črtov.

Zvezni odbor je obravnaval 
tudi uresničevanje splošne ljud
ske obrambe in družbene samo
zaščite in ugotovil, da v zad
njem času v delovnih organi
zacijah sprejemajo programe 
samozaščite in da se je pove
čalo zanimanje za te probleme.

Člani zveznega odbora so 
sprejeli tudi delovni načrt za 
letos in program mednarodnega 
sodelovanja.

Z. B.

Kako
pomagati
delovnim

invalidom?
Pristojna komisija sveta 

zveze sindikatov Hrvaške je 
v razpravi o družbeni akciji, 
kako čimveč invalidov dela 
profesionalno rehabilitirati 
in zaposliti v OZD in v de
lovnih skupnostih, ugoto
vila, da zahtevajo sedanje 
razmere v proizvodnji orto
pedskih pripomočkov te
meljito reorganizacijo te 
dejavnosti.

Slaba tehnična opremlje
nost, zastarela tehnologija, 
nestrokovni kadri, neizena
čenost izdelave in kvalitete 
so samo nekateri iz vrste 
kazalcev o razmerah v 
organizacijah, ki proizvajajo 
ortopedske pripomočke. 
Ker gre za pripomočke, od 
katerih je v veliki meri 
odvisno tudi pravočasno 
usposabljanje delovnih inva
lidov za vračanje na delo, so 
udeleženci seje predlagali, 
naj bi vnesli več reda v to 
dejavnost in podprli akcijo, 
katere namen je ureditev 
razmer v proizvodnji orto
pedskih pripomočkov.

V. O.

SINDIKAT GRADBENIH DELAVCEV BiH 
O ŽIVLJENJSKIH RAZMERAH

STANOVANJE 
IN PREHRANA 

KOT DOMA!
Pogodb o graditvi novih objektov ni mogoče 
sklepati, če ne vsebujejo minimalnih standar
dov življenjskih in delovnih razmer, določenih 
z družbenim dogovorom

V skladu z nalogami in delovnim 
programom republiškega odbora 
sindikata gradbenih delavcev Bosne 
in Hercegovine so nedavno na po
budo tega odbora preučevali pre
hrano, terenske dodatke in nastani
tvene razmere v gradbenih delovnih 
organizacijah. Ugotovitev: razmere 
niso dobre in je nujna učinkovitejša 
dejavnost sindikata, da bi se razmere 
izboljšale.

Od sarajevskega dopisnika

Predvsem je potrebno, da načrti 
in programi razvoja temeljnih orga
nizacij združenega dela vsebujejo 
tudi načrte in program za razvoj 
vseh elementov življenjskega stan
darda, zlasti tistih, ki zadevajo

SINDIKAT DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA SRBIJE_____________

Več škode, kot koristi!
Stroške sistematskih zdravstvenih pregledov naj bi plačalo socialno 
zavarovanje

Po določilih zakona o 
varstvu pri delu so delovne 
organizacije v Srbiji dolžne 
evidentirati vsa delovna mesta, 
na katerih so posebne (beri: 
zdravju škodljive) delovne raz
mere. Delavcem, ki delajo na 
takih delovnih mestih, mora 
biti vsaj dvakrat letno omogo
čen sistematičen zdravstveni 
pregled.

Za takšen zdravniški pregled 
je treba odšteti kakih 300 di
narjev, ponekod pa tudi več. Da 
bi se otresle tega izdatka, so 
nekatere delovne organizacije 
„zmanjšale“ število delovnih 
mest s posebnimi delovnimi raz
merami in tako „privarčevale“ 
denar, namenjen za sistematske 
zdravstvene preglede. Seveda pa 
so bili ti „prihranki“ pridob
ljeni na račun zdravja delavcev.

O tem vprašanju so veliko 
razpravljali na seji republiškega

odbora Sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Srbije in 
komisije sveta ZS Srbije za živ
ljenjske in delovne razmere. 
Predlagali so drugačno rešitev. 
Zaradi varstva delavcev pri delu 
in tudi zaradi preventivne dejav
nosti s temi stroški ne smemo 
obremenjevati le delovnih orga
nizacij, zlasti pa ne rudnikov, 
kjer je dohodek že tako nizek, 
temveč naj nosi stroške za 
preglede tudi zdravstveno zava
rovanje. Delovnih organizacij, 
ki so značilne po velikem 
številu težkih delovnih mest, 
zavoljo tega ne moremo kazno
vati, še manj pa so zaradi tega 
lahko kaznovani delavci, kajti 
vedno je bilo ceneje preprečiti 
bolezen, kakor pa jo zdraviti. 
Ob tem velja opozoriti na 
dejstvo, da so se izdatki za 
preventivo v zadnjih dveh letih 
v Srbiji zmanjšali za dvakrat, 
medtem ko se je stopnja inva

lidnosti (računana s številom 
invalidov na 1000 zavarovan
cev, op. ur.) povečala za 10%.

K temu tudi lahko dodamo, 
da s kontrolnimi zdravstvenimi 
pregledi v SR Srbiji zajamejo le 
53 % delavcev, zaposlenih na 
zdravju škodljivih delovnih 
mestih. Od skupnega števila 
dispanzerjev za medicino dela 
se le trije odstotki teh ustanov 
zares ukvarjajo s preventivo. 
Zato ne preseneča podatek, da 
zaradi bolezni, poklicnih bo
lezni in poškodb pri delu izgu
bijo v tej republiki kar 65 mili
jonov delovnih dni na leto.

Kaže, da ti podatki govore 
„za“ stališče sindikatov, ki 
terjajo, da delavcem nihče ne 
sme kratiti pravice do sistemat
skega zdravstvenega pregleda, 
da pa naj bi stroške za preglede 
plačali v breme skladov zdrav
stvenega zavarovanja.

S. JELAČIČ

objekte za bivanje in prehrano.
Pogodb o graditvi objektov ni 

mogoče sklepati, če ponudbe ne 
vsebujejo minimalnih standardov 
življenjskih in delovnih razmer, ki so 
določeni z družbenim dogovorom.

Analiza izvajanja družbenega 
dogovora o minimalnih standardih 
življenjskih in delovnih razmer 
delavcev v gradbeništvu je pokazala, 
da so samo v 56 organizacijah zdru
ženega dela , za katere se izvaja 
določilo tega dogovora, načrtovali 
gradnjo samskih domov (novih 1625 
ležišč) in drugih objektov (1125) do 
konca tega leta.

V obdobju od leta 1971 do 1974 
je samo 8 delovnih organizacij °d 
skupno 56 zgradilo nove zmoglji
vosti za nastanitev zaposlenih.

Z družbenim dogovorom je pred
videno, da delovna organizacija 
organizira prehrano za vse delavce, 
ki se ne hranijo doma oziroma za 
tiste, ki živijo ločeno od družine, in 
da jim zagotovijo topli obrok na 
gradbišču, po izteku delovnega časa 
pa omogoči prehrano v samskih 
domovih. Vendar so samo v 44 orga
nizacijah tudi omogočili prehrano 
delavcem, čeprav sedanje zmoglji
vosti za družbeno prehrano sploh 
niso v celoti izkoriščene! Analiza je 
pokazala, da je kaloričnost hrane 
nizka prav v organizacijah, ki dajejo 
po tri obroke na dan.

Cene, po katerih delavci dobivajo 
obroke, večini ustrezajo. Dejanske 
cene prehrane se bistveno razli
kujejo od cene, ki jo plačajo za
posleni, saj skoraj vsi, ki imajo 
družbeno prehrano, dobivajo 
dotacije svojih delovnih organizacij.

Kar zadeva opremljenost objek
tov za družbeno prehrano, lahko 
razmere glede na zahtevo družbe
nega dogovora označimo komaj za 
zadovoljive. Mnoge delovne organi
zacije nimajo vseh potrebnih objek
tov.

Eden od sklepov sindikatov 
zahteva, da morajo delovne organi
zacije, ki ne morejo zagotoviti po
brane in bivanja v lastnih objektih, 
poiskati rešitve s pomočjo drugih 
delovnih organizacij ah pa gradit) 
objekte v sodelovanju z manjšimi 
delovnimi organizacijami. Ne 
smemo dovohti, da delavci sami sebi 
zagotavljajo bivalne prostore in pre
hrano neodvisno od dotacij delovne 
organizacije, še zlasti, če se za
posleni dolgo mudijo na istem te
renu.

ESAD NJEMCEVIC

Dva osla in — jaz!
Piše: Azra Kristančič, dipl. psihologinja

Kadarkoli poslušam, da sta 
-prta dva človeka, ki sta tako 

drugače prisiljena preživeti 
precej časa svojega življenja 
skupaj, jima vedno povem tisto 
pravljico o dveh oslih.

Kdo ve, zakaj in kako sta se 
znašla med dvema kopicama 
sena nekje na zasneženem trav
niku. Bila sta zvezana in vrv 
okoli njunih vratov je bila 
prekratka, da bi lahko prišla 
vsak do svoje kopice sena 
Vlekla sta in vlekla vsak na svo
jo stran, noben ni hotel popu
stiti in lahko sta seveda cedila le 
sline, ko sta gledala seno od da
leč. Naposled sta vsa prezno
jena sedla in premišljevala, do
kler se nista spomnila, kaj nare
diti. In družno sta odkorakala k 
prvi kopici, jo pojedla, nato pa

odšla k drugi.
Pravljica, ki že pove otro

kom, da je v mnogih primerih 
veliko laže, če dva naredita ne
kaj skupaj in da ne opravita ni
česar, če vztraja trmasto vsak 
pri svojem.

Odrasli pa na to radi po
zabljajo, čeprav najprej v šoli, 
potem pa pri delu preživijo sko
raj tretjino svojega življenja. To 
pa je neavomno veliko časa in 
velja storiti vse, da so odnosi z 
ljudmi, s katerimi nas je zdru
žilo življenje, vsaj znosni, če že 
res ne morejo biti prijetni.

„Jaz sem prvi za kaj takš
nega," bodo takoj porekli mno
gi. ,,Toda kaj, ko drugi no
čejo. ..“

Prisluhnite razgovorom in sli
šali boste, kolikokrat kdo začne

z ,jaz“. Morda se motim, ven
dar mislim, daje besedica , jaz“ 
izmed vseh besed največkrat iz
govorjena. Če pa resnično že
limo boljše medosebne odnose, 
potem bi morali mnogo bolj 
uporabljati besedici „ti“ in
„vi“.

To pa še zdaleč ni tako pre
prosto, kot se komu zdi, kajti 
temeljito je treba spremeniti na
čin mišljenja, izriniti sebe iz sre
dišča svoje pozornosti in na to 
mesto postaviti svojega sode
lavca, prijatelja, moža, ženo ...

Kaj menite, kateri šef bo 
imel več uspeha? Tisti, ki bo 
rekel: „Jaz hočem, da so ti do
pisi narejeni do dveh!" Ali pa 
drugi, ki bo rekel: „Vi boste to 
prav gotovo lahko končali do 
dveh, kajne? “

Jasno, da drugi.

Povračilo stroškov 
prevoza na delo

VPRAŠANJE:
Naš delavski svet je sklenil, 

da se stroški prevoza na delo 
izplačujejo le na podlagi 
ustreznega potrdila avto
busnega podjetja. Takšno po
trdilo stane 2.00 dinarja. De
lavski svet pa je tudi sklenil 
da je treba potrdilo predložiti 
do 5. v mesecu, sicer stroški 
prevoza na bodo povrnjeni. 
Ali je takšen sklep zakonit?

P. R. - MARIBOR 
ODGOVOR:

Po našem mnenju je sklep 
zakonit in je celo potrebno 
določiti datum, do katerega je 
potrebno predložiti potrdilo, 
to pa predvsem zaradi nemo

tenega dela ustrezne službe 
oziroma zato, da služba hkrati 
za vse delavce dvigne denar za 
izplačilo stroškov „ prevoza. 
Prav gotovo je takšna rešitev 
bolj smotrna, kot če bi bilo 
prepuščeno vsakemu posa
mezniku, da predloži potrdilo 
kadarkoli v mesecu. Tudi pri

Y kupon

O
PRAVNIK SVETUJE

takšnih stvareh mora biti red. 
Če pa delavec iz objektivnih 
oziroma opravičenih razlogov 
potrdila ne more predložiti v 
roku, lahko uveljavlja sizpla- 
čilo oziroma povračilo stro
škov kasneje, in sicer v mejah 
zakonitih rokov, ki so dolo
čeni za takšne terjatve.

V rubriki „Pravnik svetuje" odgovarjamo le na tista vprašanja 
bralcev, ki so ali bi lahko bila zanimiva za širšo javnost, na vsa 
druga pa bomo odgovarjali neposredno. Za naročnike Delavske 
enotnosti in njenih rednih prilog so odgovori brezplačni, prilo
žijo pa naj kupon.

Vprašanja pošljite na naslov: Delavska enotnost, 61000 Ljub
ljana, Dalmatinova 4 — za rubriko ,.Pravnik svetuje".
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PO OBISKU SINDIKALNE ORGANIZACIJE NDR V JUGOSLAVIJI

»Odnosi med Švedsko in 
Jugoslavijo so dobri in prijatelj- 
ski.“ To mnenje, ki ga je pred
sednik Tito izrekel v intervjuju 
za „Dagens Nyheter“ pred od
hodom na uradni obisk v 
Stockholm, so Titovi pogovori s 
Vedskim premierom Palmejem 
prepričljivo potrdili. Pokazali so 
tudi, da so stališča dveh držav 
do mnogih mednarodnih vpra
šanj zelo podobna. V švedski 
pohtiki ni težko najti potez, ki 
podpirajo prizadevanja neuvršče
nih za spreminjanje sedanjih 
nepravičnih in neenakopravnih 
gospodarskih odnosov v svetu in 
za reševanje drugih žgočih 
Mednarodnih problemov. V 
pogovorih so tudi ugotovili, da 
so številni jugoslovanski delavci, 
ki začasno delajo na Švedskem, 
most prijateljstva in zbliževanja 
Med narodi Jugoslavije in Šved
ske, to pa je v prid dvostran
skemu sodelovanju in tudi že 
doslej plodnim stikom dveh 
držav v različnih mednarodnih 
forumih. Pri tem so še posebej 
omenili uspešno sodelovanje na 
konferenci o evropski varnosti in 
sodelovanju ter se zavzeli za še 
tesnejše stike pri uresničevanju 
helsinških sklepov in priporočil.

Preden je predsednik Tito 
odpotoval v Stockholm, se je v 
Beogradu izčrpno pogovarjal s 
somalskim predsednikom
Mohamedom Siadom Barrejem, 
ki je bil na dvodnevnem urad
nem obisku v naši državi. Pred
sednika sta med drugim pouda
rila izjemen pomen priprav na 
Peto konferenco voditeljev 
neuvrščenega sveta v Colombu. 
Opozorila sta tudi na potrebo po 
bolj usklajeni dejavnosti vseh 
neuvrščenih držav pri odkrivanju 
ustreznih rešitev za žgoče med
narodne politične in gospodar
ske probleme.

Tunisu so se na simpozijuv

zbrali predstavniki več kot 50 
- neuvrščenih držav in razpravljali 

o obveščanju. Sprejeli so pripo
ročila za sodelovanje med neuvr
ščenimi državami na tem 
področju, ki mu vsi udeleženci 
pripisujejo izreden pomen. 
Posebej pomembna je trdna 
odločenost vseh držav, ki so 
sodelovale na simpoziju, med 
njimi je bila tudi Jugoslavija - 
da bodo še bolj razvijale sodelo
vanje pri obveščanju in v kulturi, 
ki sta neločljivi sestavini splošne 
politike in dejavnosti neuvršče
nih.

Egiptovski predsednik Anvar 
el Sadat je začel evropsko tur
nejo, med katero je že ali še bo 
obiskal tudi Zvezno republiko 
Nemčijo, Francijo in Italijo. 
Poleg razprave o možnostih in 
poteh za reševanje zapletene in 
nevarne krize na Bližnjem 
vzhodu so v središču Sadatovih 
pogovorov z zahodnoevropskimi 
državniki zlasti prizadevanja 
Kaira za pridobitev pomoči za 
obnovo egiptovskega gospo
darstva.

Bolgarski partijski in državni 
voditelj Todor Živkov je s poli
tičnim poročilom začel XI. kon
gres bolgarske komunistične par
tije. Na kratko je razčlenil sta
lišča bolgarske partije do med
narodnih problemov, do 
bolgarske politike v zvezi z 
razvojem vzhodnoevropske 
socialistične skupnosti in 
mestom Bolgarije v tej skup
nosti. Spregovoril je tudi o na
logah bolgarske zunanje politike 
in o najpomembnejših notranjih 
vprašanjih. Kongres bolgarskih 
komunistov so pozdravili vo
ditelji tujih delegacij, med njimi 
tudi vodja delegacije ZKJ - član 
izvršnega komiteja predsedstva 
CK ZKJ Munir Mesihovič.

VLADO BARABAŠ

VELIK KORAK NAPREJ
Dogovori o izmenjavi delegacij na več ravneh, podvojena blagovna menjava, pobude za raz
mah kooperacijskega in drugega sodelovanja

Kot smo že poročali, je na pova
bilo Sveta-ZSj našo državo obiskala 
delegacija zveze nemških svobodnih 
sindikatov iz NDR. Po sklepnih raz
govorih je bila v Ljubljani tiskovna 
konferenca, na kateri sta predsedni
ka sindikalne organizacije Nemške 
demokratične republike Hary Tisch 
in predsednik ZSJ Mika Spiljak spre
govorila o rezultatih razgovorov in 
nato odgovarjala na vprašanja novi
narjev.

Obe strani sta obisk nemške dele
gacije v Jugoslaviji ocenili kot iz
redno koristen za nadaljnjo krepitev 
sodelovanja. Med državama se že 
več let razvija sodelovanje na gospo
darskem in političnem področju, to
krat pa sta se prvič srečala tudi 
predsednika sindikatov obeh držav. 
V razgovorih, ki so jih ocenili kot 
zelo plodne, so izmenjali izkušnje in 
mnenja o delovanju sindikalnih 
organizacij v NDR in pri nas. Spre
govorili so tudi o blagovni menjavi 
med državama in o investicijski ude
ležbi partnerjev iz obeh držav pri de
lih v drugi državi. Ugotovili so, da je 
na tem in drugim področjih veliko 
možnosti, ki lahko prispevajo k na
daljnjemu razvoju gospodarskega so
delovanja med Nemško demokra
tično republiko in Jugoslavijo. Dele
gaciji sta se dogovorili o obisku ju
goslovanske sindikalne delegacije v 
NDR, o študijskih obiskih delegacij 
več naših sindikatov pri sorodnih 
nemških sindikatih in o obisku dveh 
mestnih organizacij sindikata pri

vrtimo globus: gabon

Gabon, ki je bil siromašen nasled- 
nik nekdanje francoske ekvatorialne 

je postal ena prvih ndustrij- 
M sil Jme Afrike. Ne imenujejo ga 

“Z Mzloga »emirat Gvinejskega za- 
r^a '• Razteza se na površini kakih 

'U-OOO kvadratnih kilometrov in 
8a pokrivajo domala nedotaknjeni 
gozdovi. Šteje le nekaj več kot pol 
bilijona prebivalcev, vendar pa ima 
°8romna bogastva pod zemljo.

Gabon je četrti afriSti proizva- 
rilec nafte. Lani so v tej afriški de- 

načrpali 12,5 milijona ton 
proizvodnja pa se bo v letih 

,in 1978 povečala že na več 
15 milijonov ton. Je član orga- 

PMacije držav-proizvajalk nafte 
U“EC od junija 1975. leta. Danes 
Pridobiva Gabon tudi 2 milijona ton 
Jogana in je tretji svetovni proiz- 

aJalec te kovine. Ko bo dograjen še 
PMostali del transgabonske želez- 
niCe. pa se bo proizvodnja mangana 
Podvojila. Gabonskim prvenstvom je 
“rta dodati še r>rvo mesto v Afriki 
p Pr°izvodnji oziroma izvozu urana. 
Mizvodnja znaša 700 ton kon-

Pot v industrializacijo
centrala, ki ga pridobivajo iz naha
jališč v Francevillu.

Povedali smo že, da je Gabon 
gozdnata dežela, zato Gabonci po
svečajo veliko pozornost razvijanju 
lesne industrije in tudi proizvodnje 
celuloze. V gradnji je velika tovarna 
celuloze, ki bo prva na svetu na 
kraju samem predelovala vse vrste 
lesa, posekanega v ekvatorialnih go
zdovih. V Belingi se pripravljajo na 
odpiranje rudnika železne rude z 
najbogatejšo vsebnostjo železa v 
Afriki. Tudi izkoriščanje železne 
rude se bo začelo po dograditvi 
transgabonske železnice.

Za industrializacijo je Gabonu na 
voljo proizvodnja hidroenergije v 
količini 40 milijard kWh na leto. 
Letni dohodek 1000 dolarjev na 
prebivalca uvršča Gabon na tretje 
mesto v Afriki, za Južno Afriko in 
Libijo. Bilanca se je v zadnjem letu 
okrepila trikratno, od 50 milijard na 
150 milijard frankov, medtem ko 
naj bi letos narasla na 191 milijonov 
frankov.

ustrezni nemški organizaciji (Ljub- 
Ijana-Karl Marx Stadt in bržčas, 
Koper-Rostock).

SPOZNAJMO SE BOLJE
Kljub intenzivnim vezem med 

državama morda vemo premalo drug 
o drugem, se je glasilo eno od vpra
šanj novinarjev. Predsednik Hary 
Tisch ga je »popravil* tako, da je 
opozoril, da nikoli ne moremo biti 
preveč obveščeni. Tudi k temu pri
spevajo medsebojni obiski.

V Sloveniji je med vsemi zaposle
nimi skoraj polovico žensk, medte 
ko so v NDR zaposlene skoraj vse 
ženske. S kakšnimi problemi na so
cialnem, gospodarskem in drugih 
področjih se zaradi tega soočajo 
nemški svobodni sindikati, je bilo 
naslednje vprašanje. Iz obširnega od
govora naj povzemamo, da v tej 
državi skušajo kar najbolj pomagati 
zaposleni ženi. Zato so že dosegli, 
da je v organizirano varstvo vklju
čenih 95 % dojenčkov in 80 % pred
šolskih otrok. En dan v tednu, pra
vijo mu gospodinsjki dan, materam 
ni treba delati, so pa zanj plačane.

Nadomestilo zaslužka za čas, ki ga 
matere potrebujejo za nego obolelih 
otrok, je urejeno podobno kot pri 
nas. Ker pa v tej deželi ocenjujejo, 
da bi morali imeti več prebivalstva 
in tudi več pridnih rok pod enakimi 
pogoji, kot veljajo za domačine, za
poslujejo tudi tuje delavce (Poljgki, 
Madžari in Alžirci), še posebej pa 
skrbijo za mlade družine. Tako ob 
poroki zakonca dobita 5000 mark 
brezobrestnega posojila, ki ga je 
treba vrniti v osmih letih. Za prvega 
in drugega otroka »odpišejo** po 
1500 mark, pri treh ali več otrocih, 
ki se rodijo v osmih letih, pa poso
jilo odpišejo v celoti. Upoštevaje 
tudi uvajanje sodobne tehnike v go
spodinjstvu so torej vsi napori 
usmerjeni v razbrbremenitev ženske 
kot matere in gospodinje. To pa 
ženskam v NDR, ki so kot delavke 
enakopravne z moškimi in pred
stavljajo polovico vseh zaposlenih v 
tej državi, omogoča tudi dejansko 
vključevanje v družbeno in poli
tično življenje. Med drugim ženske 
sestavljajo od 30 do 40 % članov 
vseh sindikalnih vodstev.

Naj povzamemo še odgovor

Haryja Tischa na vprašanje o gospo
darskem sodelovanju med državami 
Javnost je seznanjena z vsebino raz
govorov med voditeljema Titom in 
Honneckerjem med obiskom jugo
slovanskega predsednika v NDR. Po
udariti velja, da so pogodbe o po
dvojitvi obsega blagovne menjave že 
podpisane. Proučujejo pa še mož
nosti za različne oblike kooperacij
skega in drugega sodelovanja. Jugo
slavija razpolaga z mnogimi surovi
nami ki so NDR nujno potrebne. V 
tej zvezi je predsednik zveze nem
ških svobodnih sindikatov še po
sebej omenil naš boksit. Toda tudi v 
luškem gospodarstvu bi lahko raz
pravljali o marsičem, kar nam je 
skupno. Podobno kot Koper pri nas 
se je razvijal tudi Rostock v vse po
membnejše pristaniško mesto. Pri 
uvajanju prometa s kontejnerji in 
tudi pri drugih načinih sodobnih po
morskih prevozov imata obe prista
nišči skupne ali vsaj podobne pro
bleme, ki bi jih lahko hitreje razreše
vali z vključevanjem za to zainteresi
ranih proizvajalcev opreme in na
prav iz obeh držav.

M. G.

Težnja za »gabonizacijo** in kar 
največjo razvejanost industrijskega 
sektorja je spodbudila vlado v Libre- 
villu, da se je odločila za novo stra
tegijo naložb in blagovne izmenjave, 
oprto na iskanje novih trgovinskih 
partnerjev. Francija seveda ostaja 
prej ko slej favorizirani partner, če
prav ne več s tako visokim deležem 
kot prej. Pri raziskovanju rudišč in 
pri gradbenih delih zlasti infrastruk
turnih nastopajo Američani, Ja
ponci Nemci, Švicarji, Belgijci, 
Skandinavci, Grki in tudi Jugo
slovani. Ta politika odprtih vrat - 
poudarjajo tamkajšnji voditelji - bo 
Gabonu omogočila, da se bo z raz
vitimi gospodarskimi dejavnostmi 
vključil v svetovno menjavo po letu 
1980.

N. Ž.

Zakladnice
čebeljega panja UURLIANA

kdo je kdo
OLOFPALME

predsednik švedske vlade

»Gradimo demokracijo iz baze. To je zdaj 
glavna smer udarca. Delavcem v tovarnah da
jemo več oblasti pri vprašanjih delovnih raz
mer, pri upravljanju podjetij in vseh vpraša
njih, ki se nanašajo na posamezna podjetja." 
Tako je med drugim Olof Palme pojasnil raz
mere na Švedskem, ko seje pred obiskom 
predsednika Tita pogovaijal z jugoslovanskimi 
novinarji. In pristavil: „To je težka in trnova 
pot. Pragmatiki sm o in se spotoma učimo, 
kako je treba usklajevati ta vprašanja."

Ko se je Tage Erlander leta 1969 umaknil s 
položaja predsednika švedske socialnodemo
kratske stranke in hkrati premiera, je švedsko 
politično krmilo prevzel tedaj komaj 42-letni 
Olof Palme. Stranki je dal na notranjem po
dročju in tudi v zunanji politiki novo usmeri
tev, saj je bil že izkušen politik. Dolgo vrsto 
let je deloval v neposredni bližini Tageja 
Erlandeija, najprej kot osebni sekretar in sena
tor, nato pa minister za promet in nazadnje za 
prosveto. Tako je že pred letom 1969 Palme 
veljal za Erlandeijevega naslednika.

Pod vplivom enega največjih teoretikov 
švedske socialnodemokratske stranke Ernsta 
Wigforssa se je Olof Palme, ki je pred tem že 
končal študij prava v Stockholmu in diplomi

ral na filozofski fakulteti „Canyon College" v 
ameriški zvezni državi Ohio, seznanil s so
cializmom. Svoje prepričanje je utrdil med po
tovanji po svetu, ko je spoznal, kako malo so 
resnične življenjske razmere večine ljudi od
visne od bogastva države. Svoja spoznanja 
Palme koristno uporablja v politiki, ki jo izva
ja kot premier države, katere glas se močno 
sliši tudi v svetu in je pogosto podoben priza
devanjem neuvrščenega sveta

V. BARABAŠ

STROKOVNJAK opozarja na pravice in dolžnosti

. Potem ko so v delovnih orga- 
Bizacijah sprejeli sporazume o 
Varstvu pri delu z vsemi potreb- 
nhhi pravilniki, so se soočili z 
Trašanji, kako nadaljevati z 
uyeljavljanjem varstva. V delov- 

organizacijah so občutili, da 
'Majo v sporazumu dobro osno- 
v° za začetek nadaljnjega var
nostnega delovanja. Ljudi pa je 
»Jnimalo, kako dosegati višjo 
ah najvišjo stopnjo uspešnosti 
^ področju varstva pri delu. 
Mnogi iščejo odgovor na vpraša- 
5e: »Kako deluje naše var
stvo? “ To pomeni, da jih zani
ha, kako nastajajo, potekajo in 
86 razvijajo vodstvene funkcije 
Carstva pri delu, skratka skakš- 
0 kvaliteto se razvija vodenje 

Poslov v zvezi z varstvom pri 
delu. y

bodenje varstva pri delu ob- 
^8a v glavnem naslednje stop-

Akcijske varnostne raziskave
— določanje ciljev, ki jih je 

treba dosegati;
— snemanje obstoječega sta

nja varnostnega delovanja;
— analiziranje virov, vzro

kov, slabosti in pomanjkljivosti, 
ki nastajajo v obstoječem var
nostnem delovanju;

— izvajanje ukrepov za od
pravo slabosti, pomanjkljivosti 
ter izboljšanje varnostnega delo
vanja;

— odločanje zaporedja izva
janja potrebnih ukrepov;

— določanje rokov za uve
ljavljanje ukrepov.

— ocenjevanje doseženih 
sprememb ter utgevanje učin
kovitosti sprememb.

Vodenje varnostnega poslo
vanja ima torej sedem stopenj. 
Če je vsaka stopnja temeljito 
pripravljena, se že s tem kvali
teta naslednje stopnje izbolj
šuje. Vse stopnje tvorijo sistem

vodenja in iz njega potekajo sil
nice in moči uveljavljanja var
stvenih ukrepov. V sodobni 
organizaciji sploh ni mogoče 
misliti na doseganje dobrih 
učinkov in zanesljivosti uspe
hov, če omenjene stopnje niso 
preučene in notranje zasnovane 
tako, da je vsaka stopnja prera
čunana na doseganje končnega 
uspeha.

Predmet akcijskih raziskav 
varstva pri ^elu je prav ugotav
ljanje številnih pomembnih 
pomanjkljivosti in ovir, ki na
stajajo pri vsaki od omenjenih 
stopenj vodenja poslovanja. 
Hkrati je treba omenjene stop
nje vodenja varstva vključevati 
v ustrezne stopnje celotnega po
slovnega vodenja. Če so tudi te 
pomanjkljive, se to še posebno 
slabo odraža tudi na učinkovi
tosti varstvenega poslovanja.

Akcijske varnostne raziskave

nam omogočajo prav tisto, na 
kar so še posebej opozarjali sin
dikalni delavci, da so namreč v 
varstvo pri delu že vložena ob
sežna materialna sredstva in de
lovni napori, vendar pa jim ni 
zagotovljena učinkovitost.

Pri branju in ocenjevanju let
nih poročil služb varstva pri 
delu vzbujajo pozornost tista 
prizadevanja varnostnih inženir
jev, ki se zavzemajo za siste
matično razvijanje višjih sto
penj učinkovitosti in uspešnosti 
obstoječih varnostnih ukrepov. 
Na oceno varnostnih inženirjev, 
da pri vodstvenih in vodilnih 
kadrih še ni pravega razume
vanja za vlogo in pomen varstva 
pri delu, zares ni mogoče odgo
voriti drugače kot s temeljitimi 
analizami obstoječega stanja vo
denja varnostnega poslovanja in 
njegovega vgrajevanja v celotni 
sistem poslovnega vodenja.

sprašujete -pogovarjamo

Ali je v skladu s 13. točko sindikalne liste za letos (nado
mestilo osebnega dohodka za delo v času udeležbe na mla
dinskih delovnih akcijah) sklep, da se nadomestilo obračuna 
na osnovi poprečja osebnega dohodka, ki ga je delavec do
segel ha svojem delovnem mestu v zadnjih treh mesecih? Še 
drugo vprašanje: ali gre regres za prehrano trgovskemu pot
niku, ki prejema za službna potovanja dnevnice?

J. C. - CELJE
Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno spo

razumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov je na 
vprašanji dogovoril:

Omejeno nadomestilo osebnega dohodka za čas udeležbe 
delavca na mladinski delovni akciji je primerno. Vendar pa 
mora samoupravni sporazum o delitvi osebnih dohodkov 
konkretno opredeljevati tako višino nadomestila, kot tudi 
pogoje za pravico do tega nadomestila. Na drugo vprašanje 
pa je odgovor — ne! Delavci, ki so na službenem potovanju, 
za dneve, ko so službeno odsotni, niso upravičeni do regresa 
za prehrano, saj že prejemajo dnevnice kot povračilo za po
večane materialne stroške, k čemur prištevamo tudi pre
hrano.
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NA II. REPUBLIŠKEM SINDIKALNEM SMUČARSKEM TEKMOVANJU

Zmagoslavje Jeseničanov
Veselo razpoloženje na zaključnem smučarskem tekmovanju pod Vit- 
rancem

Minulo soboto je bilo v 
Kranjski gori II. republiško sin
dikalno prvenstvo v smučanju. 
Najboljši smučarji slovenskih 
občin so tekmovali v veleslalo
mu in smučarskih tekih. Tek
movanje so odlično organizirali 
predstavniki slovenskih'sindika
tov oziroma njihov sektor za te
lesno kulturo in rekreacijo, 
medtem ko je pri izvedbi izdat
no pomagal ljubljanski TRIM 
servis.

Če bi organizator letošnjega 
republiškega sindikalnega tek
movanja v smučanju le še za 
kak dan prestavil srečanje naj
boljših smučarjev, bi po vsej 
verjetnosti tekmovanje od
padlo. Vsaj v Kranjski gori, kjer
je toplo spomladansko sonce 

lala

TUDI
TEKME SMUČARSKIH 

VETERANOV 
Drugo republiško sindikalno 

prvenstvo v veleslalomu in tekih 
so letos organizatorji združili s 
tradicionalnim srečanjem smu
čarjev — veteranov. Skupno je 
torej nastopilo v Kranjski gori 
blizu 400 smučarjev, mnogi ve
terani pa so tekmovali kar v 
dveh konkurencah — kot pred
stavniki sindikatov in v konku
renci veteranov.

Kot smo pričakovali, je pri
neslo republiško sindikalno 
smučarsko prvenstvo največ 
uspeha jeseniškim smučarjem. 
Osvojili so namreč kar osem 
prvih mest! Zmagali so v skupni 
uvrstitvi, v veleslalomu, v smu
čarskih tekih, poleg tega pa so 
osvojili še pet prvih mest v po
sameznih konkurencah. Zato so

seveda tudi zasluženo osvojili 
najvišjo lovoriko, velik pokal za 
skupnega zmagovalca, Id jim ga 
je podelil Edo Gaspari, sekretar 
za telesno kulturo in rekreacijo 
republiškega sveta ZSS.

Drugo z drugim, drugo repu
bliško sindikalno smučarsko 
tekmovanje v Kranjski gori je 
vsekakor uspelo. Tako organiza
torji kot nastopajoči so se iz
redno potrudili, da se je kon
čalo prijateljsko srečanje na 
snegu tako, kot so si zamislili 
Še posebno veselo je bilo na slo
vesnem zaključku, kjer so naj
hitrejši smučarji prejeli zaslu
žena priznanja.

domala stopilo že ves sneg. No, 
kljub temu je še šlo, čeprav le 
,,za las“. Sneg je namreč vidno 
kopnel, saj je voda neusmiljeno 
načenjala še njegove zadnje za
plate ...

Pa udeležba? Resnici na lju
bo — ni bila takšna, kakršno 
smo pričakovali! V Kranjsko 
goro je poslalo svoje smučarsko 
zastopstvo le trideset slovenskih 
občin in še te reprezentance v 
večini primerov niso bile po
polne. Tako je bila udeležba 
prej skromna kot razveseljiva, 
vsekakor pa manjša, kot so pri
čakovali organizatorji

Ob tem ne bi imelo pravega 
smisla s prstom kazati na kriv
ce, iskati bi jih seveda morali 
pri komisijah za šport in re
kreacijo v tistih občinah, ki so 
letošnje smučarsko srečanje 
enostavno prespale. Upajmo pa, 
da se prihodnje leto kaj takega. 
ne bo več primerilo. Smemo? 
Se bomo znova ušteli . . .?

REZULTATI 
D. SINDIKALNEGA 
PRVENSTVA SRS 

VELESLALOM — moški A 
— do 25 let: 1. Primožič (Trž) 
39^29, 2. Albreht (Jes) 39,43, 
3. Stuflek (Lj.-Center) 41,00, 4. 
Kemperle (Rad) 41,08, 5. Ču- 
fer (Sk. L) 41, 39; B - od 26 
do 35 let: 1. M. Klinar (Jes) 
38,75, 2. Zupan (Rad) 39,94, 
3. Potočnik (Šk. L) 40,07, 4. 
Rosina (Ce) 40,47, 5. Nadišar 
(Kr) 40,51; C - od 36 do 45 
let: 1. Mrak (Rad) 37,81, 2. C. 
Čop (Jes) 39,48, 3. Dornik 
(Lj.-Vič) 40,78, 4. M. Bernik 
(Lj.-Šiška) 41,14, 5. Jamnik 
(Kr) 42,21; D - od 46 do 55 
let: 1. Pogačnik (Lj.-Center) 
41,46, 2. Nunčič (Ce) 44,07, 3. 
I. Bernik (Lj.-Šiška) 44,18, 4. 
Lang (Trž) 44,39, 5. Franko 
(Šk. L.) 45,27; E - nad 55 let: 
1. C. Praček (Jes) 46,57, 2. Cir- 
man (Lj.-Center) 47,49; 3. 
Medja (Kr) 47,86, 4. Janežič 
(Kamnik) 49,00, 5. Rutar
(Lj.-Vič) 49,38. Ženske — A — 
do 25 let: 1. Pečar (Jes)
45,47, 2. Bajželj (Rad) 45,91, 

r (Lj.-Šiška), 4. Rup-3. Kramar (Lj. 
nik (Šk. L) 47,00,' 5. Zvar 
(Celje) 48,33; B - od 26 do 35 
let: 1. Verdnik (Lj.-Vič) 44,10, 
2. Praprotnik (Rad) 45,12, 3. 
Pukl (Mar) 45,88, 4. Špindler 
(Lj.-Moste) 46,49, 5. Kurnik 
(Kr) 46,83; C - od 36 do 45 
let: 1. Pirc (Lj.-Vič) 49,28, 2.
Podbevšek (Lj.-Bežigrad) 50,54, 
3. Novak (Ce), 4. Leskovšek
(Kr) 50,95,. 5. Čeme (Rad) 
51,17; D - nad 45 let: 1. Pra
ček (Jes) 49,77, 2. Švigelj 
(Lj.-Center) 52,16, 3. Šubic 
(NG) 54,63, 4. Oblak (Kr) 
55,26, 5. Mlakar (Šk. L.) 56,51.

TEKI - moški A - do 30 
let: 1. Boškovski (Rad) 22,25, 
2 Zupan (Jes) 23,10, 3. Gort- 
ner (Kr) 23,21, 4. Janša 
(Li.-Moste) 23,51, 5. Slovnik

(Lj.-Šiška) 25,17; B - od 31 do 
45 let: 1. Kajžar (Jes) 22,31, 2. 
Raišp (Mar) 22,45, 3. Naglič 
(Kr) 23,34, 4. I. Kandare (Cerk
nica) 24,55, 5. Marion (Lj.-Cen
ter) 25,13; nad 45 let: 1. G. 
Kordež (Kr) 23,34, 2. Hlebanja 
(Jes) 25,13, 3. F. Kandare 
(Cerknica) 27,13, 4. Vojvoda 
(Rad) 28,33 5. Acceto (Lj.-Vič) 
29,35; ženske — A — do 30 let:
1. Cerkovnik (Rad) 19,26, 2.
Božič (Jes) 19,49, 3. .Dolenc 
(Šk. L.) 20,05, 4. Polak (Lj.- 
Center) 20,19, 5. Kuhar (Marj 
20,46, B — nad 30 let: 1. Rejc 
(Lj.-Center) 21,18, 2. Uršiči 
(Jes) 22,03, 3. Palčič (Lj.-Ši
ška) 22,09, 4. Horvat (Rad) 
23,01, 5. Grom (Vrhnika)
24,06.

EKIPNO — teki: 1. Jesenice 
62, 2. Radovljica 59, 3. Kranj 
49, 4. Maribor 45, 5. Lj.-Center 
40; veleslalom: 1. Jesenice 199,
2. Radovljica 174, 3. Lj.-Center 
162, 4. Kranj 152. 5. Lj.-Vič 
151.

Skupna uvrstitev: 1. Jesenice 
261, 2. Radovljica 233, 3. 
Lj.-Center 202, 4. Kranj 201, 5. 
Lj.-Šiška 184, 6. Lj.-Vič-Rud
nik 183, 7. Škofja Loka 178, 8. 
Maribor 164, 9. Lj.-Bežigrad 
127, 10. Nova Gorica 122. —a.

Jože Malič je bil na D. repu- 
bliškem sindikalnem smu
čarskem prvenstvu znova 
glavni „motor“ organizacij
skega komiteja S svojimi so
delavci je delal na predvečer 
tekmovanja pozno v noč, da 
je naslednji dan potekalo za
ključno sindikalno smučar
sko tekmovanje natančno 
po . predvidenem umiku. 
Tudi tokrat se je organiza
cijski komite dobro izkazal!

Minula sobota je bila verjetno v 
Kranjski gori zadnji smučarski dan v 
letošnji zimi. Vrtela se je le še ena 
žičnica, redki obiskovalci Kranjske 
gore pa so raje nastavljali svoje obra
ze soncu, kot da bi smučali na hitro 
talečem se snegu. Že prihodnji dan 
so stale v tem našem največjem.zim- 
sko-športnem centru prav vse žič
nice. Pomlad je kar na hitro opravila 
z zimo . . . (Foto: A. UL)

''Zaključek velikega smu
čarskega srečanja je bil v
zgodnjih popoldanskih
urah pod hotelom Larix. 
Največkrat so se na zma
govalni oder povzpeli 
smučarji z Jesenic, ki so 
osvojili kar osem prvih 
mest — tudi prvo mesto v 
skupni uvrstitvi.

V'

RAVNE

Prvenstvo
slovenskih

železarn
Pred dnevi so organizirali 

Ravenčani prvenstvo slovenskih 
železarn v tekih na smučeh in v 
veleslalomu. Tekmovanje v 
smučarskih tekih je bilo v 
okolici Ivarčkega jezera in se ga 
je udeležilo 30 športnikov.

V kategoriji starejših od 35 
let je bil najhitrejši Jože Ose- 
njak, ki je pretekel dva kilo
metra dolgo progo v 12 minu
tah. Drugi je bil Gregor Klanč
nik, za zmagovalcem je za
ostajal le za pol minute, tretji 
pa Ivan Kranjčan (12:44,00). V 
kategoriji do 35 let je zmagal 
Egon Karpač, ki je 4 kilometre 
dolgo progo pretekel v času 
20:26,00. Drugi je bil Milan

Drtnik (20:44,00). Tretji pa 
Marjan Baloh (21:52,50).

Istega dne so se slovenski 
železaiji pomerili tudi v velesla
lomu. Tekmovalci so bili razde
ljeni v tri starostne skupine. Pri 
moških nad 45 let je zmagal 
Zvone Huter, v kategoriji od 35 
do 45 let je bil najhitrejši Ivo 
Vulovič, medtem ko je v kate
goriji do 35 let požel zmago 
Jože Kolar. V ženski konku
renci pa se je najbolje odrezala 
Danica Benedik z Jesenic.

D. VRSTOVŠEK
CELJE

Uspele zimske 
akcije

Zveza za športno rekreacijo 
je v okviru TRIM iger 76 orga
nizirala občinsko prvenstvo v 
veleslalomu na Golteh. V lepem 
in sončnem vremenu je nasto

pilo na težki ledeni progi 442 
smučarjev (361 moških in 81 
žensk). Šestnajst najbolje 
uvrščenih pri moških in osem 
pri ženskah v vsaki dejavnosti je 
prejelo posebne značke „TRIM 
IGRE CELJE“.

TRIM akcija „VSI VESELO 
NA POLJANO BELO" je bila 
organizirana na Gričku, Golteh 
in Svetini in se je je udeležilo 
677 tekmovalcev, od tega 513 
moških in 164 žensk.

Največ delavcev se je udele
žilo tekmovanja iz Cinkarne 
(65), Železarne (48) in LB (18 
udeležencev). Tako je bilo 
aktivnih na smučeh v okviru 
TRIM iger in TRIM akcije „VSI 
VESELO NA PO U ANO 
BELO" več kot 1100 udeležen
cev. Poleg tega pa so yečji 
kolektivi (Cinkarna, Emo, Žele
zarna, Merx, Zlatama, LB, 
Zavarovalnica Sava, Libela, 
Savinja idr.) organizirali interna 
tekmovanja, na katerih je sode

lovalo blizu 500 smučarjev. V 
zimskem času so bili tudi smu
čarski tečaji na Svetini, Golteh 
in Gričku, ki se jih je udeležilo 
120 odraslih.

BOGDAN POVALEJ

ŽALEC

Uspeh
Minerve

Komisija za šport in rekrea
cijo pri občinskem sindikalnem 
svetu v Žalcu ter TKS Žalec sta 
pripravila na Golteh občinsko, 
sindikalno prvenstvo v velesla
lomu. Nastopilo je 168 tekmo
valcev in tekmovalk iz 24 orga
nizacij združenega dela. Največ 
uspeha so imeli smučarji Ferra- 
lita Žalec, ki so ekipno zmagali 
v obeh konkurencah.

REZULTATI: mlajši člani: 
1. Pavlin (Elektra) 36,7, 2. 
Gmajner (KK Žalec), 3. Svatina

(DEM Podlog) 39,3; starejši 
člani: 1. Cater (Montana) 35,7,
2. Rojnik (KK Žalec), 3. Dežni- 
kar (TT Prebold); članice: 1. 
Urankar (Sav. magazin Žalec) 
33,6, 2. Virant (Inštitut) 34,9,
3. Pavlič (ZD Žalec) 36,6 itd. 
Ekipno st. člani: 1. Ferralit 
111, 2. Juteks 124',8, 3. Savinj
ski magazin- 133,5 itd.; ml. 
člani: 1. Ferralit 127,0, 2. 
Garant 128,5, 3. TT Prebold 
129,8 itd.

T. TAVČAR
RAVNE

Tekmovanja
invalidov

Ob letošnjem srečanju invali
dov iz severovzhodne Šlovenije 
na Ravnah ob mednarodnem 
dnevu invalidov so se invalidi 
pomerili tudi v športnih 
disciplinah: kegljanju, šahu,

streljanju, namiznem tenisu 
plavanju. Tekmovanja se je 
udeležilo 44 ekip, ali skupno 
268 invalidov.

Tekmovanja so uspela, težava 
je bila le v tem, da srečanja nr | 
bilo moč organizirati le na , 
Ravnah, zato so se šahish ^ 
srečali v Dravogradu, kegljanje | 
pa je bilo v Slovenjem Gradcu. | 
Tekmovalci so izrazili željo, da 11 
bi v prihodnje ta tekmovanja | 
bila v enem kraju, kjer bi sej® J 
tako lahko vsi skupaj udeležili || 
zaključne proslave ob razgla- | 
sitvi rezultatov in podelitvi | 
pokalov in priznanj. |

Tekmovalne ekipe so se na 
prva tri mesta uvrstile takole, i 

. Kegljanje: ŠD Dravograd, jj
ŠDI Slovenj Gradec, ŠDI Man- « 
bor; streljanje: ŠDI Slovenj |
Gradec, ŠDI Ravne, ŠDI Ptuj’ J 
namizni tenis: ŠDI Maribor L i 
ŠDI Maribor II, ŠDI RavnG J 
Plavanje: ŠDI Maribor, SD1 j
Ravne, Zveza RI Maribor. J■ G- (



Oh. iz zgodovine delavskega gibanja

2iGODOVINE PRVOMAJSKIH PROSLAV NA SLOVENSKEM

PRVI 1. MAJ 
V LJUBLJANI

^^rnajsko praznovanje je minilo v zglednem miru in redu
Piše: Prane Rozman

V SPOMIN NA KRVAVE 
d0GODKE V CHICAGU 

j y osemdesetih letih 19. sto- 
P^a se je delavsko gibanje v 
^Pi močno okrepilo. V 

^katerih državah so ustanovili 
e avske stranke in ob stoletnici 

napada na Bastiljo v Parizu, ki 
ie Pomenil začetek francoske 
|ev°lucije) so se 14. julija 1889. 
e a zbrah v Parizu delavski 

Roditelji iz več evropskih držav 
r Pod predsedstvom Marxo- 

Ve8a najbližjega sodelavca En- 
Sa ustanovili drugo inter- 

nacionalo.
na tem ustanovnem kon- 

Sfesu so sklenili, da se od 1890. 
eta dalje začne 1. maj prazno- 

Vat' kot mednarodni delavski 
Praznik, v spomin na krvave 
dogodke v Chicagu iz leta 1886, 
0 so ob demonstracijah za 

' °Seinumi delavnik poheisti 
^reljali v množico in ubili šest 
klavcev, kakih petdeset pa 
ranili. Več delavskih voditeljev 

takrat aretirali in pet obso- 
. na smrt, druge pa na dolgo- 
etnoječo.

^ Chicagu so demonstracije 
j ^rnbolizifaie tri osmice, kar je 
g Predstavljalo osem ur dela, 
I °sem ur počitka in osem ur 
| Pustega časa. Tudi praznovanja 
t Prvega maja so bile manifesta- 
B 1® za uvedbo osemurnega de- 

a^nika, še bolj pa so dobile 
2r|ačaj mednarodne delavske
solidarnosti.

Proslave prvega maja pa so v 
^ojih resolucijah zahtevale tudi 
Povečanje mezd, varstvo oseb- 
drlr svoboščin in splošno volilno 
Pravico. Kljub nasprotovanju in 

i ^Poru kapitalistov- je bilo 
elavstvo že tako številno in 

^rganizirano, da od leta 1890 
dlje, ideja l.*maja ni več 
'a^la in prvomajske proslave 
'° delavstvo še bolj povezale, 
ako da je v teku desetletij tudi 
dok kjer ni prišlo na oblast, 
2 °lj šalo svoj materialni in 
Pravni položaj. Danes je že 
^arsikje delavski praznik uza- 
^orrjen kot državni praznik. Pa 
udi tam, kjer to ni, v glavnem 
Ov°ljujejo praznovanje 1.

araja.

PRAZNOVANJE l.MAJA 
NAJPREJ V SLOVENUI

Pri jugoslovanskih narodih so 
prvi maj najprej proslavljali v 
Sloveniji in na Hrvaškem, ki sta 
bili do leta 1918 pod Avstro- 
Ogrsko in kjer je bilo delavstvo 
najbolj razvito in organizirano. 
Od leta 1893 dalje so ga praz
novali tudi v Srbiji, od 1906 v 
Bosni in od 1909 v Makedoniji.

V letu prvega praznovanja 
prvega maja je bilo delavsko 
gibanje v slovenskih deželah v 
primerjavi z drugimi pokraji
nami današnje Jugoslavije še kar 
razvito, v primerjavi z zahodno 
Evropo in drugimi deželami 
Avstro-Ogrske pa šele na za
četku razvoja.

Šele leta 1896 je prišlo do 
ustanovitve prve delavske 
stranke na Slovenskem. To je 
bila Jugoslovanska socialno
demokratska stranka. Šele leto 
dni poprej je bilo obnovljeno 
delovanje avstrijske socialne 
demokracije. In v tej, v Hain- 
feldu ustanovljeni stranki, so se 
organizirali tudi slovenski de
lavci.

Začetek devetdesetih let 
tako predstavlja obnovo delav
skih organizacij tako političnih 
kot tudi strokovnih po več kot 
desetletnem sistematičnem 
preganjanju delavskega gibanja. 
Ob takšnih, za delavstvo prej 
neugodnih razmerah, je zato 
treba imeti za uspešno prvo 
praznovanje prvega maja na 
Slovenskem.

Ni podatkov, da bi prvomaj
sko praznovanje seglo na Go
renjsko, Idrijo, ki je bila vseka
kor pomembno delavsko sredi
šče, Goriško in Istro, pač pa je 
bilo zborovalo in praznovalo v 
Ljubljani blizu 500 delavcev, v 
Celovcu kakšnih 2000, v 
Beljaku 1000, v Šentvidu ob 
Glini 400 in več tisoč v Trstu. 
Bržčas je pretiran podatek iz 
osrednjega lista avstrijske 
socialne demokracije Arbeiter 
Zeitung, da je bilo udeležencev 
prvomajske proslave v Trstu kar 
20.000. Tudi za Ljubljano seje 
poročevalec glasila liberalne 
stranke Slovenskega naroda 
nemara uštel, ko je ocenil šte
vilo ljubljanskih udeležencev na 
tisoč.

SHODU
JE PREDSEDOVAL ČEVLJAR 

KAREL KORDELIČ
V Ljubljani so ponekod de

lavci na 1. maj dobili prosto. 
Žal pa ni podatkov, v katerih 
obratih se je to zgodilo in kje 
ne. Vsekakor delo ni stalo v 
tedaj največji ljubljanski to
varni, v tobačni tovarni.

Zgodaj zjutraj 1. maja so 
delavci kljub hladnemu vre
menu šli na Rožnik, kar je bilo 
verjetno v navadi že poprej, 
nato pa so v skupinicah priha
jali v hotel Evropa, kjer se jih je 
na shodu zbralo blizu 500, med 
katerimi so bile po policijskem 
poročilu le 3 ženske. Znani 
ljubljanski delavski voditelj 
čevljar Karel Kordelič je pred
sedoval shodu. Govorila pa sta 
Ludvik Zadnik in Ivan Brozo
vič, oba prekaljena borca za 
delavske pravice. Prvi je v slo
venščini spregovoril o napredku 
in delavskem vprašanju, za njim 
pa v nemščini Brezovič o 
osemurnem delavniku. Da je 
bilo predavanje tudi v nemščini, 
nas ne sme presenetiti, saj je 
bilo takrat v Ljubljani precej 
nemško govorečega prebivalstva 
in tako tudi delavstva.

Shod se je s sprejetjem reso
lucije o osemurnem delavniku 
zaključil ob dvanajstih, po
poldne pa so se delavci zbirali v 
gostilni K združenju v Spodnji 
Šiški, zvečer pa je bil v hotelu 
Evropa še ples, na katerem se je 
baje zelo „čutilo pomanjkanje 
žensk “.

Prvi 1. maj v Ljubljani je 
minil v zglednem redu in miru, 
čeprav se je oblast bala, da bi 
utegnilo priti do izgredov in je 
bila za Bežigradom v pripravlje
nosti stotnija vojakov. To 
dostojanstveno zadržanje so 
pohvalili tudi meščanski listi, 
skupaj s tistimi podjetniki, ki so 
dovolili delavcem, da so prvega 
maja ostali doma. Takšen je bil 
stavbinski mojster Zupančič, 
medtem ko je stavbinska 
družba Falleschini znižala tega 
dne delovni čas od dvanajst ur 
na enajst. Tovarnar Tschinkel v 
Šiški pa delavcem sicer ni dal 
prostega dne, pač pa dvojno 
plačo.
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— In kaj vas boli?
— Da imam vse pravice na papirju, v praksi pa je vse drugače

Karikatura: A. Novak

NAGRADNA I 
KRIŽANKA I

Rešitve pošljite do 8. 4. 1976 na naslov: ČZP De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s pripi
som na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. Nagra
de 200,150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE
PSIHOLOGINJA, ALEKSA ŠANTIČ, 

TOP, TRATE MI, OVES, SB, SREM, 
LERO, ENA, ANO, ON, BINOM, LEV, 
GSPAN, SAP, ZI, IKONA TRIO, JAMAR, 
OČRT, ABO, IAN, AARE, IRA, OAS, 
NAT, OS, LESKOVIMA STREPTOMI- 
CIN, TRIM, AVALA RIBAR, ALI, RT, 
OCENA LECTAR, GAZI, OCEPKI

Izžrebani reševalci iz prejšnje številke: 1. 
nagrada, 200 din: Vasja Klavora, Kidričeva 
18, Nova Gorica; 2. nagrada, 150 din: Ma
rica Leban, Ljubljanska 31, Postojna; 3. 
nagrada, 100 din: Ivica Dugar, V. Svetina 
14, Jesenice.

Nagrade bomo poslali po pošti.



NA OBISKU V CENTRU ZA SLEPE V ŠKOFJI LOKI

ZAREK V TEMO
Ob dnevu invalidov oziroma dnevu slepih lahko ugotovimo premajhno 
skrb za tiste delavce, ki so prizadeti na vidu. Načrti centra odvisni od 
drugih

,,Veste, oči so največje bo
gastvo človeka. To ve tisti, ki 
ne vidi. Jaz vam to že lahko za
trdim^ je povedala Lucija Hri
bernik, delavka v ščetarski de
lavnici centra slepih v Škofji 
Loki. Več kot 15 let je že, če
prav popolnoma slepa, redno 
zaposlena pri izdelavi omel, 
ščetk in podobnih izdelkov. 
,,Kljub vsemu imam srečo, da 
imam delo, ki ga lahko oprav
ljam. To mi pomeni vsaj do 
neke mere neodvisnost.11 Lucija 
je poročena, njen mož pa dela v 
kovinarski delavnici centra.

„Center za rehabilitacijo in 
varstvo slepih in slabovidnih 
Slovenije v Škofji Loki ima 
predvsem tri dejavnosti. Šolo za 
poklicno usposabljanje, za 
administratorje in telefoniste 
ter priučevanje na delovnem 
mestu za dela v kovinarski, mi
zarski, ščetarski in metlarski 
stroki. V nekdanjem gradu je še 
dom oskrbovancev, ki jih je se
daj nekaj manj kot 100. V pro
izvodnih delavnicah, v pretežni 
večini dabovidni in slepi izdelu
jejo predmete oziroma opravlja

jo posamezne faze proizvodnje, 
za katere se lahko usposobijo. 
Za večino tistih, ki pridejo v 
poklicno šolo oziroma usposab
ljanje iz zavoda za slepo in sla
bovidno mladino iz Ljubljane, 
je Škofja Loka le krajša postaja 
na poti do redne zaposlitve v 
industriji domačega kraja. Ne
kateri pa seveda ostanejo in 
njim pomeni center drugi dom.

Ta dom pa je pretesen in tudi 
sicer neprimeren. Grad, star več 
kot 700 let, je pod spomeni
škim varstvom 4n ga zato ne 
morejo funkcionalno preurejati. 
Delavnice so majhne in za uved
bo kakršnekoli modeme tehno
logije neprimerne. Šola ima le 
dve tesni učilnici, za katere je 
sanitarni inšpektor že pred le
tom dni izdal prepoved upo
rabe. Prav zaradi neprimernih 
prostorov šola še ni verificirana. 
Kljub temu pa ... Že več kot 
osem let zbirajo sredstva za iz
boljšanje sedanjega položaja.

Glavni projekt za novo šolo 
in internat s 60 posteljami je 
pripravljen že dve leti. Le de
narja ni. Po cenah iz začetka

minulega leta naj bi prva etapa 
v boljši jutri, to je gradnja šole 
in internata, veljala 20 mili
jonov dinarjev. Sredstva so ob
ljubljena in prvo lopato naj bi 
zasadili prihodnje leto, če . .. 
Pravzaprav tega „če“ ne bi sme
lo biti, čeprav je že nekajkrat v 
minulih letih prav ta „če“ od
igral odločilno vlogo. Nova šola 
bi vplivala tudi pa proizvodnjo, 
saj bi sprostila precej prostorov, 
iz katerih bi lahko naredili de
lavnice. To pa bi pomenilo 
usposabljanje in kruh oziroma 
neodvisnost za veliko večje šte
vilo slepih. In ne nazadnje: po
menila bi možnost usposablja
nja slepih za poklice današnjega 
časa.

Sekretar centra Ivan Prista
vec je ob koncu našega obiska 

prizadeto poudaril: ..Letošnji 
dan invalidov bo za nas slepe 
res praznik in nepozaben mej
nik, če bo pomagal zainteresi
rati za naše težave tiste, od ka
terih je odvisna uresničitev na
ših načrtov.11

A. AGNIČ

Ivan Blatnik je oskrbovanec centra slepih v Škofji Loki že 20 let. Dolga leta 
je delal v podjetju ,,Invalid“, danes pa njemu pomeni delo terapijo. Ivan je 
slep in gluhonem. S sodelavci se lahko pogovarja le tako, da mu drugi rišejo 
na dlan črke. Zamuden, toda zanj, žal, edini način stika s svetom.

/ •
Vukola Zejak je kvalifikacijo 
strugaija dobil v šoli v Zemunu. 
Doma je iz Črne gore, sedaj pa je 
že leto dni redno zaposlen v 
centru kot strežnik na avtomatih 
za izdelovanje vijakov in drugih 
predmetov. - Foto: A. Agnič

v_________________ _______

Peter Confidenti je profesor zgo
dovine, angleščine, nemščine na 
šoli centra, sicer pa je upokojeni 
pravnik. Tudi on je slep. Po
učuje pa honorarno na šoli cen
tra. „Le pri spraševanju potrebu
jem pomoč."

V ____________

C
Franc Kovačič je diplomirani pravnik in 
je v šoli centra redno zaposlen kot pre
davatelj samoupravljanja s temelji 
marksizma, ekonomike podjetij, uprav
nega postopka in učitelj Braillove 
pisave. ,.Veliko časa ,mi vzamejo pri
prave, saj moram pazljivo spremljati ra
dijske in televizijske oddaje ter jih po
snemati na magnetofonski trak. To je 
poleg obstoječe literature najboljši vir 
informacij zame.“

\_______________________________ _

Anica Demšar prav tako dela v 
metlarskem oddelku centra za slepe’ 
Tudi njej je to delovna terapija. 
meni pa ji poleg dela tudi skronu11 
zaslužek (do 400 din mesečno), za 
katerega si lahko kupi, kar sama 
želi. „Ko sem bila mlq'ša, sem P° 

'kmetih pazila na otroke. Z majtm1' 
mi nisem imela težav, ko pa so odra
sli, so mi tudi uhajali, ker pač zel° 
slabo vidim. Danes lahko rečem, d® 
imam svoj dom. Prej sem se namreč 
selila od hiše do hiše.“

i

Samo pet minut smo počakali (o, nič več četrt ure, kot prej, 
ko ni šlo tako zares) in še je predsednik jako grdo pogledal tiste, 
ki so prišli zadnji.

— Le kaj pomeni to kapljanje danes!? Smo se zadnjič dogo
vorili za točnost ali se nismo? !

— Kar začnimo! rečemo vsi v zboru in jezno pogledamo tiste 
tri, ki so prišli zadnji.

— Dobro! odločno prikima predsednik in se zagleda v papirje 
na mizi. - Dnevni red ste prejeli, tako da je vse jasno. Prva 
točka je pregled aktualne situacije, tej sledi druga in tako naprej 
— vse do razno. Se strinjate? Prosim, Jaka!

Jaka Potrpin si natakne očala, vzame iz zajetne aktovke šop 
papirjev in začne s slovesnim glasom:

— Tovarišice in tovariši, kot vam je znano, ste mi zaupali 
nalogo, naj na naših sestankih prvi začnem s pregledi situacije. 
Ta naloga ni bila zame niti malo enostavna in lahka, to mi že

lahko verjamete. Še posebno, ker materiala za oceno aktualne 
situacije ni mogoče črpati nikjer drugje kot iz časop sov, ki pa 
jih tudi vi vsak dan berete. Da bi vam torej ne bral tu le posa
meznih člankov, sem se torej te naloge lotil tako, da sem si tu in 
tam izpisal po nekaj najpomembnejših misli posameznih odgo
vornih tovarišev. Če dovolite, bi vam jaz zdaj te stvari. ..

— Jasno, kar beri, če ne znaš prosto povedati, reče pred
sednik, razumevajoče. — Nihče še ni učen s hruške padel...

— Naš tisk_poroča, začne brati Jaka Potrpin, da brez znanja 
ni napredka. Ce lahko to misel nekoliko komentiram, bi rekel, 
da je sicer že dolgo znana, je pa še vedno zelo aktualna. Tovariš 
Miha Refren je včeraj na zvezni seji ponovno odločno poudaril, 
da se nam cene ne smejo zmuzniti iz brzd. To se mi zdi zelo 
prav povedano. Potem sem na tretji strani časopisa prebral, citi
ram, da so ,,delovni ljudje in občani vse bolj nosilci odločanja in 
načrtovanja svojih neposrednih in širših družbenih interesov. 
Nekatere slabosti ali neaktivnosti nekaterih delegacij in delega
tov pa so posledica nerazvitega samoupravljanja v TOZD in kra
jevnih skupnostih. Uveljavljanje delegatskega sistema pa ovirajo 
dogmatsko-birokratski in tehnokratski liberalistični odpori, ki 
niso brez socialne baze. Ni si treba delati iluzij, da tega tudi v 
bodoče ne bo. Zato se je treba v praksi še bolj zaperstaviti 
pojavom formalnega zadovoljevanja ustavnih norm. Dosedanja 
praksa uresničevanja ustave je močno afirmirala dogovaijanje in 
sporazumevanje na nivoju federacije. Možnost, da se o dolo
čenih skupnih vprašanjih ne doseže dogovor, nas ne bi smela 
ustaviti v procesu dogovarjanja o drugih vprašanjih skupnega 
interesa."

Odkrito moram povedati, da tega citata ne razumem v celoti 
in vas prosim za zadevno ustrezno dopolnitev k pregledu situa

cije. Zato pa sem bil toliko bolj vesel točne ugotovitve tovariša 
Bineta Bucike, kije dejal, da nam ničesar drugega ne bo poma
galo iz gospodarskih težav kot boljše delo. Isto misel je tovariš 
Bine Bucika sicer povedal že leta 1965, v prvem letu reforme, a 
kaj, ko zanjo še vedno ni pravega posluha, tovariši...

Tone Važen se je včeraj na seji koordinacijskega odbora od
ločno zavzel za nagrajevanje po delu in pri tem poudaril, da 
uravnilovka škodi proizvodnosti dela in razpihuje inflacijo. Tine 
KampeIjc pa je, ko se je mudil na terenu tam okrog Zgornjega 
Kašlja ...

— Toda tovariš Jaka Potrpin ...
— Prosim, tovariš predsednik?
— .Midva sva se, če se ne motim, dogovorila a aktualen pre

gled situacije, ne pa za takšnole pogrevanje starih fraz ...
— Ja, že razumem! Saj bi rad tudi kako drugače govoril, 

tovariš predsednik, vendar nisem drugega našel v tisku kot samo 
to. Kaj morem zato. Sicer pa mislim, da je vse res, kar sem 
povedal. Kaj morda ni?

— Saj ne rečem, da ni... Ampak s takimi znanimi pregledi 
samo čas izgubljamo . ..

— Seveda ga izgubljamo. Pa kaj jaz morem za to. Ti si me 
zadolžil, jaz samo svojo nalogo opravljam — po najboljši vesti, 
če dovoliš. ..

— Če je tako, 'e pa res še najbolje, naj ostane vse tako, kot je 
bilo prej . ..

— Kako, kot je bilo prej?
— Ko je vsak sam doma bral časopise . . .Tisto pač, kar gaje 

zanimalo ...
— Je to sklep? hitro vpraša zapisnikar.

VINKO BLATNIK
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